
ŽELEZAR 
TEDNIK - GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA SŽ ŽELEZARNE JESENICE 
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J A V N A R A Z P R A V A ZAKLJUČENA 
V tem mesecu je tekla v Ž e l e z a r n i prek zborov delavcev javna raz

prava o š t i r i h izredno pomembnih osnutkih r e p u b l i š k i h zakonov, ki jo 
je organizirala in vodila sindikalna organizacija: 

— osnutek zakona o delovnih raz
merjih, 

— osnutek zakona o referendumu 
in drugih ob l ikah osebnega izjav
ljanja, 

— osnutek zakona o organu 
samoupravne delavske kontrole in 

— osnutek zakona o vol i tvah in 
odpoklicu organov upravljanja in o 
imenovanju poslovodnih organov v 
organizacijah z d r u ž e n e g a dela. 

Dogovor i l i smo se, naj pr i razlagi 
osnutkov pomagajo strokovne služ
be, zato je seveda razumlj ivo, da 

PROIZVODNA P R O B L E M A T I K A V A V G U S T U 
V mesecu avgustu je celotna ž e l e z a r n a dosegla 93,1 % z d r u ž b e n i m 

planom predvidene skupne in 91,1 % gotove proizvodnje, kar je b o l j š i 
rezultat kot tisti, d o s e ž e n v juliju. Problematika v posameznih T O Z D 
je bila naslednja: 

T O Z D P L A V Ž 
V avgustu je b i la proizvodnja za 

1.055 ton nižja kot v j u l i j u in tudi 
znatno nižja, kot je b i la predvidena 
z d r u ž b e n i m planom. V z r o k je v 
kvalitetno zelo slabem vsipu, v ka
terem je bilo preveč že lezove rude iz 
Tomaš ice in iz nasipa. T u d i poraba 
\ sipnega kolesa je b i la s 720 kg na 
tono grodlja za 15,4 kg na tono višja 
kot v j u l i j u in za 50 kg na tono višja, 

T E K M O V A N J E 
P R E D D N E V O M 

K O V I N A R J E V 
J U G O S L A V I J E 

V dneh 15. in 16. sep
tembra je bilo izvedeno 
tekmovanje orodjarjev, 
strugarjev in varilcev. Tek
movanje je bilo organizi
rano ob praznovanju Tito
vih in partijskih jubilejev 
ter ob pripravah na progla
sitev dneva kovinarjev J u 
goslavije. 

Tekmovanja se je u d e l e ž i 
lo pet orodjarjev in š t i r j e 
strugarji iz orodjarne ter 
deset strugarjev iz stru-
garne Jesenice in pet stru
garjev iz strugarne valjev 
Javornik. Poleg teh je 
tekmovalo š e 21 varilcev. 
Tekmovalc i so bil i iz na
slednjih T O Z D : Elektrode, 
Hladna valjarna Bela, 
Strojne delavnice, Trans
port, Remontne delavnice 
in iz raziskovalnega oddel
ka. 

D o s e ž e n i so bil i naslednji 
rezultati: 

orodjarji: 1. M i r k o Kos 
87,46 t o č k e , 2. Franc N o č 
87,25, 3. A n t o n O m a n 82,56 
t o č k e ; 

strugarji: 1. M i r a n K a v a -
lar 92,98, 2. Andrej K r a m a r 
91, 3. M i r o Sterle 90,10 
t o č k e ; 

vari lci — r o č n o o b l o č n o 
varjenje: 1. A n t o n T i š o v 71 
t o č k , 2. Jernej M a r k e ž 70, 3. 
Marjan Ž i d a n e k 69 t o č k ; 

vari lc i — CO2 postopek: 
1. Jernej M a r k e ž 76, 2. J o ž e 
Rekar 72, 3. Franc Kle in -
dienst 62 t o č k ; 

vari lc i — plamensko var
jenje: 1. Franc Peternel 83 
t o č k , 2. D u š a n Š k r j a n c 83, 
3. M i l a n D o v ž a n 78 t o č k ; 

vari lc i — T I G postopek 
varjenja aluminija: 1. E d 
vard T i š o v 106 t o č k , 2. 
S r e č k o Vlahek 93, 3. Franc 
Kleindienst 85 t o č k . 

V s i s o d e l u j o č i so prejeli 
k n j i ž n e nagrade, prvouvr-
š č e n i iz posameznih skupin 
tekmovalcev pa tudi denar-
nagrade. Tekmovalc i , 
u v r š č e n i na prv ih treh 
mestih, bodo tekmovali 
na ustreznem tekmovanju 
v Nov i Gor ic i . Tekmoval
cem k d o s e ž e n i m rezul
tatom iskreno č e s t i t a m o . 

kot je planirano. V tem mesecu je 
b i la s 6.264 ton d o s e ž e n a na jveč j a 
kol ič ina prodane ž l indre . 

T O Z D J E K L A R N A 

M a r t i n a r n a je v mesecu avgustu 
zaostala 1,8 % za proizvodnjo, pred
videno z d r u ž b e n i m planom. G l a v n i 
vzrok za to so bile t e ž a v e z vzdrž
nostjo S M peči , posebno S M peči 06 
in 07. Zato so b i la potrebna da l j ša 
v r o č a popravila, k i j i h je bilo skupno 
95 ur. T o pa ustreza pr ib l ižno 1.000 
ton nižji proizvodnji . Poleg tega sta 
tudi vel ika odsotnost, oziroma po-

razprave n i bilo moč pr ipravi t i po 
posameznih samoupravnih delovnih 
skupinah, k i b i v tem primeru imele 
funkcijo sindikalnega sestanka, tem
več so se zbrale na podoben nač in , 
kot je b i la organizirana j avna raz
prava o osnutku zakona o zd ruže 
nem delu — v nekaterih temeljnih 
organizacijah po izmenah, drugje pa 
celo več temeljnih organizacij sku
paj, kakor se je pač zdelo najbolj 
racionalno. 

P r e p r i č a n i smo, da bi b i la razpra
va k v a l i t e t n e j š a , bolj ž iva in da b i se 
v njej obl ikovalo še več pripomb, ko 
bi o osnutkih lahko delavci razprav
l ja l i po svojih samoupravnih delov
n ih skupinah, vendar b i to zahtevalo 
t emel j i t e j še priprave s indikaln ih po
verjenikov, vodij temeljnih organi
zacij in de lovnih skupin ter' n j ihovih 
delegatov v delavskem svetu. 

I z k u š n j e pa k l jub vsemu 
kaže jo , da bo v prihodnje k podob
n i m raziskavam treba pri tegnit i 
veliko širši krog »raz lagalcev« gra
div, ker bo to zagotavljalo večjo 
aktivnost . P r a v to pa smo takrat 
zelo pogreša l i in morda jo ponekod 
lahko p r ip i šemo tudi neodgovorne
mu odnosu vodstva temeljne orga
nizaci je do same javne razprave. 
K o t da b i b i l a namenjena le 
nekater im delavcem in ne prav 
vsem, kot da se ne zavedajo dovolj , 
da so t i zakoni sestavni del uresni
č e v a n j a zakona o z d r u ž e n e m delu! 

^ (Nadaljevanje na 3. strani) J { (Nadaljevanje na 2. strani) ) 

P R O I Z V O D N J A S L O V E N S K I H ŽELEZARN 
V A V G U S T U 

V mesecu avgustu niso bile d o s e ž e n e p o p r e č n e , n a č r t o v a n e koli
č i n e proizvodnje, vrednosti prodaje in izvoza. Proizvrfdnja surovega 
ž e l e z a in jekla je bila n i ž j a kot julija, blagovna proizvodnja pa za okoli 
8000 ton v e č j a , vendar š e vedno pod m e s e č n o n a č r t o v a n o k o l i č i n o . 

O s m i mesec le tošn jega leta je za 
nami in z gotovostjo lahko r e č e m o , 
da ne bomo dosegli v gospodarskem 
n a č r t u za l e tošn je leto predvidenih 
količin proizvodnje surovega železa, 
surovega jekla in seveda tudi ne 
blagovne proizvodnje. D o konca leta 
bi morala z n a š a t i za dosego plana 
p o p r e č n a m e s e č n a proizvodnja suro
vega že leza nad 19.200 ton, surovega 
j ek la nad 73.400 ton in proizvodnja 

za prodajo nad 72.350 t o n . č e s a r n i 
m o ž n o doseči . Vrednost prodane 
proizvodnje b i morala b i t i v zadnjih 
š t i r i h mesecih 17% nad m e s e č n o 
n a č r t o v a n o vrednostjo, da bi dosegli 
z le tn im p lanom n a č r t o v a n o vred
nost eksterne realizacije, česa r 
navzl ic odobrenemu pov i šan ju cen 
ne bo mogoče doseči . 

(Nadaljevanje na 7. strani) 

20 L E T C E N T R A Z A O B D E L A V O P O D A T K O V 
V centru za obdelavo podatkov je bila 16. septembra skromna slo

vesnost ob praznovanju 20-letnice strojne obdelave podatkov v Ž e l e 
zarni. V p r i l o ž n o s t n e m govoru so bile na kratko orisane zgodovina 
C O P ter sedanje perspektive in problematika. Š e s t i m delavcem, ki 
delajo v C O P ž e od vsega z a č e t k a , je predsednik i z v r š n e g a odbora 
sindikata tov. Š č e r b i č i z r o č i l k n j i ž n a darila. 

Pred dvajsetimi leti — leta 1957 — 
se je Ž e l e z a r n a z nabavo I B M meha-
nografskih strojev uvrs t i la med 
peščico podjetij v Jugoslavi j i , k i so 
že uvedla strojno obdelavo podat
kov. 

P r v o t n a konfiguracija se je v nas
lednjih le t ih dopolnjevala ter nado
m e š č a l a in dosegla lepo š tev i lo stro
jev: 

— 6 fuknjalnih strojev, 
— 4 verificirane stroje i n 
— 7 ostal ih strojev za obdelavo 

podatkov. 
N a teh s t roj ih — danes j i m 

pravimo k las ičn i — je bilo uvedenih 
precej obdelav, k i so bile skoraj 
i zk l jučno s komercialnega pod roč j a . 

L e t a 1969 je b i l po obsežn ih pr i 
pravah ins ta l i ran in spuščen v pogon 
elektronski r a č u n a l n i k . Zopet se je 
Ž e l e z a r n a uvrs t i la med pionirje na 
p o d r o č j u strojne obdelave podat
kov; v Jugoslavi j i je bi lo tedaj le pet 
enakih a l i večj ih r a č u n a l n i k o v . N o 
bena od jugoslovanskih že l eza rn v 
tem t renutku n i imela r a č u n a l n i k a , 
k i bi se lahko m e r i l i n a š i m . 

V razmeroma zelo k ra tkem času 
je b i lo na r a č u n a l n i k u že to l iko 
obdelav, da je de la l .na dve izmeni . 
K a k š n e so bile te obdelave? V prv i 
vrs t i so bile na r a č u n a l n i k prenesene 
obdelave s klasike. N a t o pa so se 
projektirale in uvedle nove obdela
ve: 

— predvsem so se razš i r i le obde
lave s f i n a n č n o - k o m e r c i a l n e g a pod
ročja ; 

— novost pa so bile obdelave s 
p o d r o č j a kontrole in raziskav, s pod
roč ja vzd rževan j a , spremljanja pro
izvodnje ter m a t e m a t i č n o - s t a s t i s t i č -
ne obdelave. 

Ob uvedbi elektronskega r a č u n a l 
n ika so k las ičn i s troj i doživel i raz
l ično usodo: 

— lukn ja ln i in verif icirani s troj i 
so b i l i normalno uporabljeni naprej, 

— ostali stroji pa so b i l i delno 
odprodani, delno l ikvid i ran i , nekaj 
pa j i h dopolnjuje elektronski r aču
naln ik še danes. 

(Nadaljevanje na 7. strani) 

Sodelavka v TOZD Elektrode 

USPEŠNA K R V O D A J A L S K A A K C I J A 
V dneh od 6. do 14. septembra 1977 je bila v n a š i o b č i n i 

organizirana krvodajalska akcija, katere se je u d e l e ž i l o 1667 
krvodajalcev. O d tega je bilo 798 iz Ž e l e z a r n e (skupaj z ŽIC) 
ali 47,87 % in 869 ali 52,13 % iz ostalih podjetij v o b č i n i . Od 
skupnega š t e v i l a krvodajalcev je bilo zaradi zdravstvenih 
razlogov odklonjenih 126 ali 7,56 % u d e l e ž e n c e v . 

K a k š n a je bila u d e l e ž b a po T O Z D , glede na zaposlenost in 
skupno š t e v i l o krvodajalcev, vidimo iz s l e d e č e tabele: 

T O Z D 

% krvod. % krvod. 
Š t e v . Š t e v . glede na glede na 

zaposl. krvod. zaposl. skupno š t . 

P l a v ž 242 15 6,20 1,94 
Jeklarna 620 32 5,16 4,15 
L ivarna 91 22 24,18 2,85 
Va l j . bi. stekel 418 33 7,89 4,27 
Va l j . ž i c e in prof. 286 27 9,44 3,50 
Va l j . deb. p r o č e v i n e 193 21 10,88 2,72 
H V Bela 237 54 22,78 7,00 
HI. valj. Jesenice 229 37 16,16 4,79 
Ž i č a r n a 298 15 5,03 1,94 
Profi larna 103 12 11,65 1,55 
V r a t n i podboji 47 10 21,28 1,30 
Jeklo vlek 158 19 12,03 2,46 
Elektrodni 246 31 12,60 4,02 
Ž e b l j a r n a 84 5 5,95 0,65 
Strojne delavnice 235 57 17,01 7,38 
Remontne delavnice 512 106 20,70 13,73 
V z d r ž e v a n j e 524 70 13,36 9,07 
Energetika 229 25 10,92 3,24 
Transport < 370 38 10,27 4,92 
D r u ž b e n a prehrana 204 14 6,86 1,81 
DS za komerc. in fin. zadeve 250 18 7,20 2,33 
DS za kadr. in s p l o š n e zadeve 
ter informiranje 384 30 7,81 3,89 
DS za ekonom, tehn. kontrolo 
in novogradnje 483 81 16,77 10,49 
S k u p a j : 6543 772 11,80 100,00 
Ž I C 26 
S k u p a j : 798 

Č e p r a v je bilo letos š t e v i l o krvodajalcev m a n j š e kot lani 
(79 manj), je bila krvodajalska akcija u s p e š n a . Za n a š o 
o b č i n o je bilo n a m r e č planiranih 1500 odvzemov, realiziranih 
pa je bilo 1541 odvzemov ali 102,73 %. 

O b č i n s k i odbor R K in zdravstveno soc. s l u ž b a ž e l e z a r n e 
Jesenice se vsem krvodajalcem Ž e l e z a r n e iskreno zahvalju
jeta za u d e l e ž b o . 

R A Z G O V O R 0 H L A D N I V A L J A R N I B E L A 
P r e j š n j i teden smo postavili vodju T O Z D Hladna valjarna Bela 

Aleksandru Jezersku nekaj v p r a š a n j o stanju v tej temeljni organiza
ciji, na. katera je vodja T O Z D posredoval odgovore. 

U R E D N I Š T V O K l j u b sanacij
sk im programom tako T O Z D H l a d 
na val jarna Be l a kakor tudi ostal ih 
T O Z D , k i se vežejo na proizvodni 
proces hladne valjarne, je b i l v me
secu avgustu ponovno plan dosežen 
le z 61,8 %. K j e so za to vzroki , ker so 
se vsi vezani na proizvodnjo hladne 
valjarne Be l a v svojih sanacijskih 
programih obvezali , da bodo s tor i l i 
vse, da bodo dosežene planirane ko
l ičine proizvodnje? 

A L E K S A N D E R J E Z E R Š E K : 
V zvezi z nastalo situacijo, k i je po
vzroči la , da je pr iš lo do motenj v po
slovanju, kot bi po terminologij i za
kona o z d r u ž e n e m delu pravi lno 
imenoval i posledice obratovanja v 
p vem polletju, b i rad bolj š i roko od
govoril in segel nekoliko v zgodovino 
projekta in proizvodnje, da bi laže 
razumeli sedanjo situacijo. 

V s i se spominjamo lanskega praz
nika republike, ko smo s ponosom in 
ve l ik imi upi in obvezami pred vse 
jugoslovansko javnostjo slavnostne 
pušča l i v obratovanje nov del Žele
zarne. T a k r a t in še sedaj se pona
š a m o , da smo gradil i zelo u s p e š n o in 
v okvi ru postavljenih rokov in zago
tovljenih sredstev. Č e p r a v vse na
prave ob ovor i tv i še niso bile popol
noma usposobljene, se je proizvod
nja v okvi ru tedanjih m o ž n o s t i že 
začela in prv i izdelki n izko ogl j ičnih 

jekel so odšli h kupcem. 
T a k o j v z a č e t k u tega leta, ko smo 

začeli poslovati na podlagi spreje
tega plana, smo se začeli s r ečeva t i 
s problemi pomanjkanja v ložnega 
materiala. Sprva se je to n a n a š a l o 

(Nadaljevanje na 6. strani) 



K l j u b d e j s t v u , d a i m a m o v l o g o i n n a l o g e k u l t u r e v s o 
cialistični s a m o u p r a v n i družbi v m n o g i h d o k u m e n t i h , o d 
u s t a v e , r e s o l u c i j k o n g r e s o v z v e z e k o m u n i s t o v d o d o k u 
m e n t o v , s p r e j e t i h n a različnih k o n f e r e n c a h i n s e j a h s o c i a l i 
stične z v e z e d e l o v n e g a l j u d s t v a , z v e z e s i n d i k a t o v , z v e z e 
socialistične m l a d i n e i n k u l t u r n i h i n s t i t u c i j , j a s n o op rede 
l jene , j e k u l t u r a še v e d n o bo l j d o m e n a p r e d v s e m d e l a v c e v 
v k u l t u r i i n n e široko g i b a n j e , k o t b i t o v r e s n i c i m o r a l o b i t i . 
Čeprav s m o v p o s a m e z n i h a k c i j a h , k i j i h j e p r e d v s e m s p o d 
b u d i l a i n v o d i l a z v e z a k o m u n i s t o v , k o t n a p r i m e r , l a n s k o l e t n a 
a k c i j a ČLOVEK D E L O K U L T U R A , d o s e g l i p o m e m b n e p r e m i k e 
v p o g l e d u podružbljanja k u l t u r e , žal t o še n i p o s t a l o t r a j n o 
g i b a n j e , k a t e r e g a n o s i l k e b i m o r a l e b i t i v s e z a v e s t n e s o c i a l i 
stične s i l e . , 

V u s t a v i S R S l o v e n i j e s m o z e l o j a s n o o p r e d e l i l i v l o g o i n 
p o m e n k u l t u r e v socialistični s a m o u p r a v n i družbi, k o s m o 
določili, d a j e k u l t u r a , p o l e g v z g o j e i n izobraževanja t e r 
z n a n o s t i , b i s t v e n d e j a v n i k razvo ja socialistične družbe. T o s e 
p r a v i , v s e h t i s t i h k o m p o n e n t , k i z a g o t a v l j a j o razvo j , t o je , 
večje p r o d u k t i v n o s t i d e l a , razvo ja u s t v a r j a l n i h s i l l j ud i i n v s e 
s t r a n s k e g a razvo ja o s e b n o s t i , h u m a n i z i r a n j a socialističnih 
s a m o u p r a v n i h o d n o s o v i n splošnega n a p r e d k a družbe. Z d r u 
g i m i b e s e d a m i p o v e d a n o , t o p o m e n i s e s t a v n i d e l b i t k e z a 
o s v o b a j a n j e človeka i n d e l a , c i l j a v s e h naših p r i z a d e v a n j . 

Težko b i r e k l i , d a v občini i n Železarni n i b i l o t o v r s t n i h 
p r i z a d e v a n j , v e n d a r pa m o r a m o p r i z n a t i , d a s o b i l e t o bo l j 
e n k r a t n e a k c i j e , o z i r o m a k a m p a n j e , k i s i c e r n i s o b i l e brez 
r e z u l t a t o v a l i o d m e v n o s t i , v e n d a r l e pa s o b i l i l e - t i odločno 
p r e m a j h n i , g l e d e n a p o m e n i n v l o g o k u l t u r e pr i o s v o b a j a n j u 
d e l a i n človeka, o z i r o m a uresničevanju u s t a v n i h k o m p o n e n t . 
Če v s e t o p r i m e r j a m o s t e l e s n o - k u l t u r n i m področjem, z v e 
s e l j e m l a h k o u g o t o v i m o , d a s m o d o s e g l i široko g i b a n j e , k i 
v različne o b l i k e športno-rekreacijske d e j a v n o s t i z a j e m a v s a k 
d a n več d e l o v n i h l jud i i n občanov. T o s m o d o s e g l i za to , k e r 
s o b i le n a t e m področju v e s čas, še p o s e b n o pa z a d n j a l e t a , 
močno p r i s o t n e s i n d i k a l n e o r g a n i z a c i j e pa t u d i Z S M S . 

Z a p r i m e r s i l a h k o v z a m e m o l e p n a p r e d e k v s k r b i za iz 
p o p o l n j e v a n j e a k t i v n e g a športno r e k r e a t i v n e g a p r o g r a m a za 
naše d e l a v c e v času l e t n e g a d o p u s t a v počitniških d o m o v i h 
Železarne. D a ne o m e n j a m množice različnih r e k r e a c i j s k o 
športnih t e k m o v a n j zno t ra j Železarne. Z a t o s m o u s p o s o b i l i 
p rek tečajev n e k a j rek rea to r jev , k i j i h p o l e g športnih re
f e r e n t o v v o s n o v n i h o r g a n i z a c i j a h s i n d i k a t a na različne 
načine s p o d b u j a m o i n s t i m u l i r a m o . S k r a t k a , v te n a m e n e , k i 
z a s l e d u j e j o p r e d v s e m fizično k r e p i t e v i n vzdrževanje u s t r e z n e 
t e l e s n e k o n d i c i j e d e l a v c e v , p o l e g a k t i v n e g a k o r i s t e n j a 
p r o s t e g a časa, v l a g a m o precejšnja s r e d s t v a i n a k t i v n o s t i . V s e 
to zasluži v s e p r i znan je , še t o l i k o b o l j , k e r t u d i ta a k t i v n o s t , 
p r i s p e v a a l i b i vsa j m o r a l a p r i s p e v a t i svo j delež k o b l i k o v a n j u 
c e l o v i t e , u s t v a r j a l n e človekove o s e b n o s t i . 

KULTURNI BOJ MORA 
PRERASTI V ŠIROKO GIBANJE 

V e n d a r l e pa v e l j a v p r i m e r j a v i s t e m kritično i n s a m o 
kritično p r e s o d i t i , kolikšni s o b i l i naši n a p o r i , p r e d v s e m 
n a p o r i s i n d i k a l n i h o r g a n i z a c i j v s k r b i za d u h o v n o k u l t u r o 
naših d e l a v c e v . L e t o s je s i n d i k a l n a o r g a n i z a c i j a Železarne p o 
n e k a j l e t i h k u p i l a n e k a j k n j i g z a naše počitniške d o m o v e , 
ka j t i n e d v o m n o je m e d našimi d e l a v c i t u d i n e k a j t a k i h , k i n a 
l e t n e m o d d i h u v z a m e j o v r o k e b ran je . Že l e t a i n l e t a pa s e n i 
z g o d i l o , čeprav je b i l o t u d i t o neka j časa v n a v a d i , d a bi 
v naše počitniške d o m o v e zašla s k u l t u r n i m p r o g r a m o m 
k a t e r a o d naših a l i pa tamkajšnjih k u l t u r n i h s k u p i n . A l i n e bi 
b i l o l epo , da b i naši d e l a v c i na l e t n e m o d m o r u s p o z n a l i t u d i 
n e k a j b o g a t e k u l t u r e okoliških k ra jev , k jer s o n a l e t o v a n j u ? 
D a l m a c i j a s e ponaša t a k o z b o g a t o f o l k l o r o k o t s številnimi 
p e v s k i m i z b o r i . 

V s e t o s m o p o u d a r i l i b o l j z a r a d i p r i m e r j a v e naših 
o d n o s o v , še bo l j pa z a r a d i t e g a , d a b o m o v i d e l i , k a k o b o r e 
m a l o s m o n a r e d i l i n a področju k u l t u r e v Železarni, čeprav je 
i m e l s i n d i k a t z e l o j a s n o o p r e d e l j e n e n a l o g e n a t e m področju. 
Že a p r i l a 1 9 7 1 je b i l p o d p i s a n d o g o v o r o k u l t u r n i a k c i j i m e d 
republiško k o n f e r e n c o S Z D L i n republiškim s v e t o m Z v e z e 
s i n d i k a t o v S l o v e n i j e , k i na j b i : 

— s povečano a k t i v n o s t j o n a k u l t u r n e m področju 
p o m a g a l a s p r e m i n j a t i m i s e l n o s t i n o d n o s d e l o v n i h l jud i d o 
k u l t u r e ; > 

— s p o d b u d i l a , d a bi z a g o t o v i l i čim večje možnosti za 
kulturno-umetniško u s t v a r j a l n o s t i n za čim širše s p r e j e m a n j e 
k u l t u r n i h d o b r i n : 

— v p l i v a l a n a p r e m a g o v a n j e o v i r , k i preprečujejo h i t re j 
ši razvo j s a m o u p r a v l j a n j a v k u l t u r i 

— začela odločnejši bo j p ro t i lažni k u l t u r i , ob čemer bi 
b i l o t r e b a bo l j a f i r m i r a t i k u l t u r n e v r e d n o t e i n u s m e r j a t i l j ud i 
h kritični p reso j i v s e g a t i s t e g a , k a r p o n u j a j o p o s a m e z n i 
p o s r e d n i k i k u l t u r e ; 

— s p o d b u d i l a načrtnejša p r i z a d e v a n j a v z v e z i s k u l t u r n o 
v z g o j o m l a d i n e i n o d r a s l i h i t d . 

V d o k u m e n t u je t u d i p o u d a r j e n o , da a k c i j a n e s m e b i t i 
k a m p a n j a , marveč s t a l n o p r i s o t n a p o b u d a in p r i z a d e v a n j e 
v s e h z a k u l t u r o z a v z e t i h . Da m o r a p o s t a t i splošno l j u d s k o 
g i b a n j e za k u l t u r o i n v k u l t u r i , k i naj p r i p o m o r e k u s t v a r j a n j u 
k u l t u r i n a k l o n j e n e g a ozračja i n ut r ju je s p o z n a n j e o po 
m e m b n o s t i k u l t u r e za človekovo k u l t u r n o rast . 

N a s e d m e m k o n g r e s u Z v e z e s i n d i k a t o v S l o v e n i j e , 
d e c e m b r a 1 9 7 4 , pa je v s k l e p i h m e d d r u g i m z a p i s a n o , d a s e 
b o d o s i n d i k a t i z a v z e m a l i z a t o , d a b o d o p r o g r a m i k u l t u r n i h 
s k u p n o s t i o d s e v a l i p o t r e b e i n i n t e r e s e d e l a v c e v i n d a b o s k r b 
z a k u l t u r n o rast i n življenje d e l a v c e v p o s t a l a e n a k o p r a v n i d e l 
r a z v o j n i h p r o g r a m o v o r g a n i z a c i j združenega d e l a , k r a j e v n i h 
s k u p n o s t i i n občin. In d a l j e , d a b o d o s i n d i k a l n e o r g a n i z a c i j e 
p o s k r b e l e , d a b o d o v p r i h o d n j i h štirih l e t i h v v s e h večjih 
o r g a n i z a c i j a h združenega d e l a z a p o s l i l i p o k i c n e s t r o k o v n e 
d e l a v c e z a proučevanje p o t r e b , p r o g r a m i r a n j e i n o r g a n i z i 
ran je k u l t u r n e g a življenja d e l a v c e v . 

N a l o g e s i n d i k a l n i h o r g a n i z a c i j n a področju k u l t u r e s o še 
bo l j k o n k r e t i z i r a n e v s k l e p i h razširjene se je republiškega 
s v e t a Z v e z e s i n d i k a t o v S l o v e n i j e , k i je b i l a f e b r u a r j a l a n i . 

V s e t o le pot r ju je u v o d n e u g o t o v i t v e , namreč, da i m a m o 
v d o k u m e n t i h v l o g o i n n a l o g e k u l t u r e z e l o j a s n o i n k o n k r e t n o 
o p r e d e l j e n o , l e d a n a m soočanje z n j i m i pokaže, d a s m o 
n a r e d i l i b o r e m a l o . T o pa p r e d v s e m z a t e g a d e l j , k e r v našo 
z a v e s t še n i p r o d r l o s p o z n a n j e , d a s i n e m o r e m o zamišljati 
večjega n a p r e d k a n a k a t e r e m k o l i področju družbenega d e l a 
i n življenja brez z a v e s t n e g a bo ja , k i m o r a p r e r a s t i v široko 
g i b a n j e , p r i uresničevanju k u l t u r e v socialistični s a m o 
u p r a v n i družbi. Iz v s e g a t e g a t u d i i zha ja s p o z n a n j e , d a n e 
p o t r e b u j e m o n o v i h d o k u m e n t o v , s k l e p o v a l i r e s o l u c i j , t e m 
več d a s e m o r a m o z obstoječimi še e n k r a t soočiti i n k r e n i t i 
v bo j , o z i r o m a v t r a j n o a k c i j o . 

T a čas že p r e h a j a m o v o b d o b j e p r i p r a v n a k o n g r e s e , t o j e , 
k o n g r e s e z v e z e k o m u n i s t o v , k a k o r t u d i n a k o n g r e s Z v e z e 
s i n d i k a t o v S l o v e n i j e . T e p r i p r a v e b i m o r a l e v b i s t v u p o m e n i t i 
d o s l e d n i bo j z a uresničevanje v s e g a t i s t e g a za k a r s m o s e 
o b v e z a l i n a z a d n j i h k o n g r e s i h . T o pa b o m o uspešno u r e s n i 
čevali l e , če b o k u l t u r n i bo j p r e r a s t e l v široko, z a v e s t n o 
g i b a n j e . • 
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J A V N A R A Z P R A V A ZAKLJUČENA v svojih 
aktih. 

•samoupravnih splošnih 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
Č e p r a v je izvršn i odbor s indikata 

pozval vse samoupravne organe in 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije, naj 
pomagajo pr i tem, da b i razprava 
zajela ka r na jveč delavcev, so bile 
k l jub temu v nekater ih — na s rečo 
redkih — pr imerih velike dvorane 
skoraj prazne, vods tva temel jn ih 
organizacij in funkcionarj i d r u ž b e 
nopo l i t i čn ih organizacij pa odsotni. 
N e trdimo, da tud i objektivne ovire 
niso prispevale k t a k i m iz idom, 
vendar smo tokra t napravi l i prema
lo, da b i bile razprave kva l i t e tne j š e . 
Za to še to l iko bolj lahko pohval imo 
tiste zbore, k i so b i l i pr ipravl jeni 
skrbno (morda t u d i zato, ker se 
odgovorni zavedajo, kako pomem
ben bo za nas vse, na primer, zakon o 
delovnih razmerjih) in na kater ih se 
je ob l ikova lo precej t eh tn ih pr i 
pomb, k i j i h v nadaljevanju objav
ljamo. 

N a osnutek zakona o delovnih 
razmerjih imamo železar j i naslednje 
bistvene pripombe: 

O smotrnost i obstoja pojma »de
lovno mes to« smo se precej pogovar
j a l i že v razpravi ob osnutku zakona 
o z d r u ž e n e m delu. Sedanja razprava 
je stare pomisleke pogrela, vendar se 
zdi , da je b i la razprava t r ezne j ša . 
D e l a v c i se strinjajo, da nam je 
pojem »de lovno mes to« pr i nagra
jevanju po delu samo v napoto i n ga 
s tega v id ika kaže č r t a t i . T o je nujno 
zato, ker smo v preteklosti ta pojem 
prav zarad i tendenc pr i nagraje
vanju temeljito deformiral i . Pogosto 
pr i de l i tv i osebnega dohodka n i bi lo 
več to l iko pomembno, k a k š n a dela 
in naloge delavec opravlja, ampak je 
bilo odloči lno , k a k š e n je »naziv« in 
»položa j« delovnega mesta, k i je 
vnaprej garant i ra l večji delež oseb
nega dohodka. 

Opozor i l i pa b i radi, da l ikvidaci ja 
pojma »delovno mes to« ne b i b i la 
pot rebna , ko b i ga uporabl jal i v 
izvorn i obl ik i , o kater i ps iho loška (in 
organizacijska) l i teratura. P o njej je 
bistvo delovnega mesta »skupek del 
in na log« , k i so po del i tv i dela 
vsebinsko i n smiselno z a o k r o ž e n a 
celota. 

Verjetno pa rehabi l i taci ja zgodo
v insko z a v o ž e n e g a po jma n i več 
m o g o č a , zato se kar str injamo z 
novo formulacijo »del, oz i roma 
na log« . T a koncept podpirajo tudi 
nova gibanja v organizac i j i dela 
( r azš i r i t ev dela, obogatitev dela, 
rotacija dela ipd.), k i so v nasprotju 
s k l a s i čno definicijo delovnega me
sta. 

Uvel javl janje koncepta »dela in 
naloge« pa bo spremljala vrsta 
t ežav , z last i operat ivnih. A l i naj v 
razpisu, oz. objavi navedemo celoten 
seznam del? A l i bomo sposobni, da 
vrednotimo prav vsako delo na nalo
go posebej, če smo zaostajali še pri 
globalnem vrednotenju delovnih 
mest ipd.? 

V e l i k o je pripomb na poglavje, k i 
opredeljuje sklenitev delovnega raz
merja. V i d e t i je, da je nesprejem
lj ivo dejstvo, da e n a č i m o prve spre
jeme s k a s n e j š i m i premest i tvami. 
Objave bi kazalo del i t i na notranje 
i n zunanje, v nasprotnem pr imeru 
kadrovska po l i t ika ne bo mogla prav 
zaživet i . Nasp loh imamo pomisleke 
glede sprejemnega postopka. Č e se 
bodo vsi delavci, k i ne bodo mogli 
skleni t i delovnega razmerja z delav
c i t eme l jn ih organizaci j , p r i t o ž i l i 
(nezaposleni delavec pa bo videl v 
tem edino reš i tev) , bodo kadrovske 
s lužbe imele samo z n j imi polne roke 
dela i n rast zaposlenosti bo verjetno 
še bolj stagnirala. 

P r a v tako se ne strinjamo z 
dikcijo, da »ima kandidat med ce
lo tn im postopkom pravico do 
vpogleda v vse gradivo, razen v pr i 
merih, ko gre za d r ž a v n o a l i vo jaško 
skr ivnost .« 

Grad ivo lahko med drugim vse
buje rezultate zd r avn i šk ih preiskav 
i n p s i h o l o š k i h p r e i z k u š e n j , k i so 
povezane s profesionalno etiko teh 

pokl icev .Menimo, da je nesprejemlji
vo, da b i bilo javnost i odprto, na 
primer, spo ročan je nivoja ps ihološ
k i h sposobnosti posameznika ipd. 

P o drugi s trani seveda zagovarja
mo, da je postopek javen, razen v 
de l ika tn ih podatkih, o kater ih smo 
govoril i . 

P remalo n a t a n č n o sta opredeljena 
nadurno delo in uveljavljanje pravic 
delavca, če delovno razmerje preki-

,ne na osnovi izjave a l i s s k r a j š a n i m 
odpovednim rokom. Preslabo je tudi 
opredeljena prekinitev delovnega 
razmerja delavcev, k i izpolnjujejo 
pogoje za osebno pokojnino. 

Iz raba letnega dopusta v dveh 
del ih p r a k t i č n o p r i nas n i u resn ič 
l j iva in ča s odsotnosti, k i se ne š te je 
za pokojnino, b i se moral o d š t e v a t i 
od letnega dopusta. V tem pogledu 
je osnutek zakona pomanjklj iv. 

Z a j a m č e n i osebni dohodek, do 
tega so delavci up rav i čen i , kadar 
T O Z D posluje z izgubo in izvaja 
ukrepe za sanacijo, naj bo z a j a m č e n 
samo za delavce, k i izpolnjuje jo 
delovne obveznosti. Po n a š e m 
mnenju delavec, k i n i prihajal na 
delo in ni izvrševal delovnih nalog, 
n i up rav i čen do z a j a m č e n e g a oseb

nega dohodka. V tem pogledu 
osnutek zakona n i precizen. 

I n še dve dokaj umestni pr ipombi 
moramo omenit i . P r v a se n a n a š a na 
delovne pogoje. M e n i m o , da s 
samoupravnim sp lošn im ak tom mo
ramo določ i t i (ne da lahko določi 
mo), da lahko delavec opravlja 
naloge, k i ogrožajo njegovo zdravje, 
samo do ločeno dobo, nakar se mora 
razporedit i na drugo delo. T u d i 
na ins t i tu t p a v š a l n e o d š k o d n i n e je 
osnutek zakona pozabil , č e p r a v ga 
zakon o z d r u ž e n e m delu pozna. 

Pr ipombe na osnutek zakona o re
ferendumu in drugih obl ikah oseb
nega izjavljanja: 

Predvsem se ne strinjamo, da se 
izraz »osebno iz javl janje« , k i popol
noma ustreza ustavi in zakonu o 
z d r u ž e n e m delu, zamenjuje z »nepo
s r edn im iz jav l j an jem«, ker bomo 
potem prav lahko začeli tudi za dele
gatski sistem uporabljat i pojem »po
sredno od ločan je« . 

V vsaki organizacij i z d r u ž e n e g a 
dela al i drugi samoupravni organiza
ci j i je izvoljen en sam organ uprav
ljanja, zato v zakonu ne b i smeli 
uporabl jat i izraza »najvišji« organ 
upravljanja, kot tudi n imamo višjih 
i n n iž j ih organizacij . 

Zahteva za razpis referenduma 
v temeljni organizaciji je popolnoma 
jasna, pomanjkl j ivo pa je določi lo , k i 
govori o tem, kdo da pobudo za raz
pis v delovni organizaciji; zato je 
treba precizirat i , kol iko zborov de
lavcev, s indikaln ih organizacij a l i 
delavskih svetov temeljnih organi
zacij lahko zahteva referendum (ali 
zadošča že en sam?). M e n i m o , da je 
d v o m e s e č n i rok za sprejem sklepa, k i 
bi b i l v nasprotju z iz idom referen
duma, prekratek, ker b i to pomenilo 
podcenjevanje tako sprejetih odlo
či tev. Predlagamo, naj se za vsa 
v p r a š a n j a določi v zakonu še s tme
sečni rok. 

Pr ipombe na osnutek zakona o 
organu samoupravne delavske kon
trole: 

V b is tvu so naš i samoupravni ak t i 
z n j im že usklajeni in za nas ne pri
n a š a bis tvenih novosti . Predlagamo 
le, da č lan i organa samoupravne de
lavske kontrole ne b i smeli b i t i po
stavljeni v manj ugoden po loža j še 
do ločen ča s po iz teku mandata (dve 
do š t i r i leta), kar naj delavci določi jo 

Pr ipombe na osnutek zakona o 
vo l i tvah in odpokl icu organov 
upravljanja in o imenovanju poslo
vodnih organov: 

Č e p r a v osnutek predvideva va
rianto v tem smislu, da volilnega 
postopka za č l a n e organov upravlja
nja n i treba ponovi t i , če glasuje na 
njem manj ko t polovica delavcev, 
menimo, da ta m o ž n o s t n i sprejem
l j iva . Nasprotno. T reba b i bi lo celo 
ponovi t i celoten postopek kandidi-
ranja, ker je v t ak ih pr imerih očitno 
pr iš lo do p o m e m b n e j š i h s is tematič
n ih napak. 

Osnutek vsebuje določi lo , da mora 
delavski svet razpisati nadomestne 
voli tve v vsej temeljni organizaciji 
vedno, kadar en del delovnega pro
cesa ostane v njem brez delegata. 
N a š e izkušnje na osnovi pogostih 
premestitev (zaradi spremenjenega 
proizvodnega, oziroma delovnega 

-procesa a l i napredovanja) opozar
jajo, da je to za nas skoraj nespre
jemlj ivo in neracionalno, ker marsi
katera samoupravna delovna sku
pina ostane brez svojega delegata 
v delavskem svetu. Zato predla
gamo, da se nadomestne volitve iz
vedejo le v t istem delu delovnega 
procesa (torej v t is t i samoupravni 
delovni skupini) , k i je ostal brez po
vezave z delavskim svetom. 

P rav ica do pobude za odpoklic 
č l anov delavskega sveta temeljne 
organizacije pripada po variantnem 
dodatku tudi organu samoupravne 
delavske kontrole v temeljni organi
zaci j i , vendar menimo, da bi ta do
datek moral i u p o š t e v a t i . Skladno 
s t ak im predlogom pa bi se moralo 
d r u g a č e glasiti tudi določi lo , k i govo
r i o pobudi za sklic konferenc o od
pokl icu delegatov v delavskem svetu 
delovne organizacije (pobudo naj bi 
dal i delavci temeljne organizacije na 
svojem zboru, s indikalna organiza
cija, organ samoupravne delavske 
kontrole temeljne in delovne organi
zacije). 

In k o n č n o — za sestav razpisne 
komisije za ind iv idua ln i poslovodni 
organ se ne o d l o č a m o za variantni 
dodatek, k i zahteva najmanj devet 
č l a n o v za njen sestav. 

M e n i m o , da so pripombe n a š e jav
ne razprave dovolj utemeljene, saj 
izhajajo iz naš ih i zkušen j , zato bodo 
verjetno sestavljalcem predlogov za 
omenjene zakone dobrodoš le . 

Janez Vehar, vodja vzd rževan j a 
na p lavž ih i n hkra t i vodja remonta, 
pravi : » T a k o obsežnega in zahte
vnega remonta na p lavž ih še nismo 
imel i . Po leg del, k i so pr i remontu 
p l a v ž a običa jna , obnavljamo še 
nekatere druge stvari , k i ne pridejo 
vedno na vrsto: p r a š n e vreče , 
delamo nov podest, nove cevovode 
za p l a v ž n i p l in . Vso okolico p l a v ž a 
bomo preuredil i , postavi l i nove trase 
za energetske medije. 

Z remontom p l a v ž a pa sovpada še 
remont ogrevalca zraka, aglomeraci
je. I s t o č a s n o gradijo še nov prekuc-
nik vagonov. Poleg tega opravljamo 
še redna v z d r ž e v a l n a dela na p l a v ž u 
I, v aglomeraciji , kjer se bo začel 
remont 3. oktobra. 

Več kot polovica vzdrževa lcev je 
zaposlena pr i remontu. N a gradbi
šču pa bo ob konicah tudi dvesto i n 
več delavcev. Nevarnos t i so pre
cejšnje, ker delamo na tako majh
nem prostoru, v več e t a ž a h . Dobro 
je to, da sodelujejo tudi pro izvodni 
delavci, k i praznijo p lavž . T a k o bo 
to delo zelo hi t ro opravljeno. 

V e l i k o je zunanj ih sodelavcev: 
večja konstrukci jska dela je prav-
zela M e t a l n a iz Mar ibo ra , cevovode 
bodo polagali delavci H i d r o m o n t a ž e 
iz Mar ibo ra , gradbena dela izvajajo 
delavci Gradisa , sodelovali pa bodo 
še delavci Pleskarja iz P tu ja . 

O d n a š i h T O Z D pa sodelujejo 
T O Z D Remontne delavnice, T O Z D 
Strojne delavnice, T O Z D Transpor t , 
T O Z D Energet ika, m i iz T O Z D 
V z d r ž e v a n j e in sami delavci T O Z D 
P l a v ž . 

Zaenkrat večj ih t e ž a v n i , saj se je 
remont šele začel , č e p r a v smo ga 
začeli p r ipravl ja t i že v maju, ko je 
na p l avžu II tekla še redna proiz
vodnja. T r d n o sodelujemo, vsako 
ju t ro imamo ob sedmih delovni 
sestanek, kjer se dogovorimo za 
t ekoče delo. M a n j š e t e ž a v e pa 
opravljamo sproti .« 

Alfonz J u r e č k o je m o n t a ž n i 
i n š p e k t o r Meta lne iz M a r i b o r a i n je 
povedal, da so začeli z deli p r i 
remontu pred dobr ima dvema ted
noma, s podiranjem samih delov pa 
I I . septembra ponoč i , ko je prva 
skupina avtogenih rezalcev zače la 
rezati spodnji p lašč , tako da so 
lahko odstrani l i notranjo obzidavo. 
N a delovišču je t renutno zaposlenih 
okol i 45 monterjev, k i delajo 12 ur. 
O d š t i r i na j s t ega septembra dalje pa 
bo delala n o č n a izmena osmih de
lavcev. , T i avtogeno režejo stare 

V E L I K O MRAVLJIŠČE O K R O G PLAVŽA II 
P r e j š n j i teden so p r i č e l i n a š i delavci in zunanji sodelavci z 

o b s e ž n i m remontom na p l a v ž u II, k i bo trajal kar 39 dni, n a j v e č j e 
š t e v i l o s o d e l u j o č i h pa se bo povzpelo č e z dvesto. Obiskali smo jih i n 
pokramljali z njim, kako so dela stekla. 

dele, k i j i h bodo potem odpeljali na 
odpad. 

»Pozneje , ko bomo začeli postav
l ja t i nov i p lavž , bomo po jača l i našo 
skupino še za 20 delavcev. Od 
tretjega oktobra naprej pa bomo 
sodelovali p r i remontu aglomeracije 

Zaenkrat nam gre vse po planu, 
celo malce pred n j im smo. Ed ino to, 
da nas je to l iko na tem majhnem 
prostoru, nas nekol iko ovira. Zelo 
moramo pazi t i , da ne pride do 
nesreče.« 

Feliks F o r s t n e r i č , vodja grad
bišča Me ta lne : 

»Paz i t i moramo na to, da delavci 
uporabljajo z a š č i t n a sredstva. Sode
lujemo dobro, z dogovori rešimo 
m a n j š e probleme. N a š e delo je 
izredno naporno, dvanajst ur dela
mo, tako da v prostem času poči
vamo, ker moramo drugo ju t ro spet 
na gradbišče.« 

J o ž e Ferjan, delovodja GIP 
G r a d i š , T O Z D Jesenice: 

» T r e n u t n o nam delo lepo teče, 
orodja i n mater ia la j a zadosti. Zdaj 
nas je okrog 25, delamo v dveh 
izmenah, ena dvanajst ur, druga pa 
od 14. do 22. ure. 

T u d i m i smo začeli s pripravami 
že maja. Sicer pa Ž e l e z a r n o dobro 
poznam, saj v njej delam skoraj vse 
živl jenje , povsod sem bi l , od Bele pa 
do Hrenovice .« 

Duro Samardija, p rv i talilec na 
p l a v ž u II , k i je v Že leza rn i že 18 let 
in ves ča s ob p lavž ih : 

»Pr i remontu praznimo plavž. 
T e ž k o delo je to, naporno, umazano. 
T u d i para je noter. Mar s ikdo tega ne 
bi zd rža l , sam sem navajen. N a eni 
dn in i nas je pet a l i šest , osem ur 
delamo in zelo bomo zadovoljni , ko 
bo to za nami . D a bodo drugi 
nemoteno lahko delal i naprej. Zdaj 
pa nas je tol iko, da moramo zelo 
pazit i .« 

Janko J e l o v č a n , asistent na 
p lavž ih : 

» S a m o proizvodni delavci lahko 
opravijo tako delo, ker so ga 
navajeni. D r u g i b i to delal i dalj 
časa . T r u d i m o se, da bo plavž 
č impre j izpraznjen, da bomo tako 
pr idobi l i k a k š e n dan. 

Odgovornost je vsestranska in 
vel ika, to l iko nas je, delo pa nevar
no. Ljudje so nervozni , boje se 
nes reče . L a ž e je, kadar delamo pono
či, ker nas je manj in je tudi 
nevarnost man j ša .« 

Da jmo , zaže l imo j im tudi drugi 
vel iko uspeha? ^ y . 



IZVRŠITEV P R O G R A M A S K U P N E 
IN G O T O V E P R O I Z V O D N J E T E R O D P R E M E V A V G U S T U 

O B V E S T I L A K O L E K T I V U - O B V E S T I L A K O L E K 

TOZD 
Skupna proizvodnja Got. proizvodnja — Tuja 

odprema TOZD 
izvrš. 

odprema TOZD 
progr. izvrš. % progr. izvrš. % 

odprema 

1 2 3 4 5 6~ 7 } 8 
-Plavž 13.800 10.830,9 78,5 
Jeklame 39.300 37.942,1 96,5 
- S M jeklarna 25.500 25.051.0 98,2 
- E l . jeklarna 13.800 12.891,1 93,4 
Livarna 165 162,6 98,5 50 56,3 112,6 56,3 
Valj. bluming-štekel 36.290 36.516,0 100,6 5.540 5.779,0 104,3 5.710,1 
- bluming 20.860 21.947,9 105,2 160 187,8 117,4 263,9 
- stekel 12.730 11.529,3 90,6 2.680 2.726,7 101,7 2.605,7 
- term. obd. 2.700 3.038,8 112,5 2.700 2.864,5 106,1 2.840,5 
Valj. žice in prof. 11.980 10.483,1 87,5 2.710 1.895,5 69,9 1.666,7 
- žice 9.780 8.252,5 84,4 2.710 1.870,8 69,0 1.642,1 
- profilov 2.200 2.230,6 101,4 24,7 24,6 
Valj. deb. ploč. 7.980 8.042,8 100,8 7.890 7.932,5 100,5 8.124,8 
HI. valj. Bela 5.400 3.336,3 61,8 5.400 3.305,7 61,2 3.694,2 
HI. valj. Jes. 2.480 2.754,4 111,1 2.360 2.546,3 107,9 2.571,6 
Zičarna 5.400 5.264,9 97,5 4.370 4.083,5 93,4 3.956,5 
Profilarna 1.850 2.070,7 111,9 1.500 1.836,2 122,4 1.775,1 
Vratni podboji 60 65,5 109,2 60 _65,5 109,2 71,4 
Jeklovlek 1.390 1.513,8 108,9 1.390 1.513,9 108,9 1.534,9 
Elektrode 1.450 1.553,0 107,1 1.450 1.545,0 106,6 1.584,2 
Samotne mase 410 489,5 119,4 200 272,2 136,1 272,3 
Masa za Emono 120 124,8 104,0 120 124,8 104,0 124,8 
Emona iz Zagreba 

124,8 104,0 
441,6 

2ebljarna 875 875,8 100,1 875 875,8 100,1 744,1 
S K U P A J 128.950 122.026,2 94,8 33.915 31.832,2 93,9 32.328,6 
Emona iz Zagreba 300 441,6 147,2 

32.328,6 

ŽELEZARNA 128.950 122.026,2 94,8 34.215 32.273,8 94,3 32.328.6 

P R O I Z V O D N A P R O B L E M A T I K A V A V G U S T U 
(Xadaljevarye s 1. strani) 

manjkanje delavcev ovi ra la nor
malen potek dela. 

V elektro j ek la rn i je bi l po d ruž 
benem planu predviden glavni re
mont Lec t romel t peči v septembru, 
izveden pa je b i l že v avgustu. Zato 
je bi l postavljen operat ivni program 
ustrezno niže. Vendar tudi ta n i b i l 
dosežen, ker je b i l glavni remont 
Lectromelt peči zaradi nepredvide
nih dodatnih del za dva dn i in 18 ur 
daljši, kot je b i l p lani ran . 

Izpolnjevanje kvali tetnega asorti
menta je bi lo v T O Z D Jek la rna v 
avgustu precej boljše kot v ju l i j u . 
Od skupno 607 S M in elektro sa ržev 
i pri tem niso u p o š t e v a n e s a r že za 
železarno Sisak) je bi lo 426 a l i 70 % 
izdelanih po na roč i lu in 183 a l i 30 % 
je bilo menjav, rezervnih in zgre
šenih saržev. V avgustu je bilo 
izdelanih po na roč i lu 57,3 % vseh 
saržev. 

S a r ž kvali tete D i n a m o je bilo v 
T O Z D Jek la rna n a r o č e n i h v avgu
stu 93 (julij 69) in izdelanih 70 (julij 

I Železarski globus 

INDIJA 

Indijsko minis t rs tvo za že l eza r sko 
industrijo je odloči lo , da p r i nadalj
nji izgradnji ž e l e z a r n e v B o k a r u ne 
bodo več sodelovali tuj i partnerj i . V 
prvi fazi njene izgradnje so le-t i so
delovali s 67 %. V drugi fazi , s katero 
bodo do leta 1980 poveča l i letno pro
izvodnjo surovega jek la iz sedanjih 
1.7 na 4 mil i jone ton, naj b i sodelo
vali celo s 84 %. Letos spomladi je in
dijska vlada zavrn i la kredit Sovjet
ske zveze, namenjen izgradnji te že
lezarne, in poveri la t rem d o m a č i m 
d ržavn im podjetjem njeno nadalj
njo izgradnjo. 

I T A L I J A 

Ce bodo do leta 1980 dejansko iz
peljali vse v že lezarsk i indust r i j i 
predvidene investicije, bodo v tem 
letu imele i tal i janske ž e l e z a r n e za 
6,4 mi l i jona ton viška pro izvodnih 
zmogljivosti surovega jekla . T a po
datek je naveden v poroč i lu odbora 
italijanskega par lamenta, k i se 
ukvarja s problemat iko že leza r ske 
industrije. V le tu 1985 se bo ta ko l i 
čina n a j b r ž zn i ža l a na 3,4 mi l i jona 
ton. Z a d o m a č o porabo, k i je bi la 
leta 21 mil i jonov ton, r a č u n a j o , 
da se bo do leta 1980 dvigni la na 25 
in pet let kasneje na 30 mi l i jonov 
ton surovega jekla . Predvideni višek 
bo treba i zvoz i t i a l i pa zn i ža t i proiz
vodnjo. 

J A P O N ( f j 
L e t a 1976 so jar j 4 ž e l e z a r n e 

proizvedle 107,4 m i l i , *<-* -on surove
ga jek la . O d tega 86,8 mi l i j . t on a l i 
80,9% v k is ikovih konvertor j ih , 20 
mil i j . ton a l i 18,6 % v ob ločn ih elek
t r ičn ih p e č e h i n 487.000 ton a l i 0,5 % 
v S M p e č e h . V i s tem obdobju so iz
delale 83,1 mi l i j . ton gotovih izdel
kov in prodale na d o m a č e m t r ž i šču 
52,2 m i l i j . ton ter izvozi le 37 m i l i j . 
ton. D o m a so prodale 10,9 mi l i j . ton 
izdelkov za konstrukci je , 7,6 mi l i j . 
ton avtomobi lsk i industr i j i , 4,9 mi l i j . 
ton ladjedelnicam, 2,4 mi l i j . ton 
strojni indust r i j i i n 1,9 mi l i j . ton 
elektro industr i j i . 

53) a l i 75,2% (julij 76,8 %). V kva l i 
tetnem smislu se je si tuacija v p r i 
merjavi z ju l i j em nekoliko izbolj
ša la . V avgustu je bilo od l i t ih 466 
blokov (julija 360) in izva l jan ih v 
slabe zaradi jek larsk ih napak 73 al i 
15,6% (julija 69 a l i 19,1 %). 

T O Z D L I V A R N A 
Jek lo l iva rna je z d r u ž b e n i m pla

n o m predvideno proizvodnjo pre
segla, medtem ko je kovinol ivarna n i 
dosegla. V z r o k je b i l v pomanjkanju 
naroč i l in ker so b i l i izdelani od l i tk i 
zelo lahki . Zunan j im n a r o č n i k o m je 
bilo v avgustu prodanih 56,3 tone 
jeklenih odli tkov. 

T O Z D V A L J A R N A 
B L U M I N G - Š T E K E L 
Z d r u ž b e n i m p lanom predvidena 

skupna in gotova proizvodnja je bi la 
v avgustu p resežena . Isto velja tud i 
za programirano skupno in gotovo 
proizvodnjo, k i je b i la postavljena 
više kot d r u ž b e n i plan. 

S k u p n i h zastojev je bilo 34,13 % 
na obratovalni čas in so v primerjavi 
z j u l i j e m višji za 3,19%. K e r je 
pot isna peč obratovala v č a s u od 18. 
do 28. avgusta, j i h je bilo, k l jub 
t e ž j e m u programu, p reveč . Pot i sna 
peč je v času obratovalne kampanje 
prevaljala 3.955 ton d o m a č i h in 
tu j ih slabov. 
V nenamenske slabe je bi lo izval ja
n i h 2.800 ton, ka r je za 600 ton več 
kot v ju l i j u . M e d n j imi je bilo zaradi 
t e ž a v na stekel ogrodju izva l jan ih 
od skupno 466 blokov v nenamenske 
slabe 105 blokov a l i 22,5% (juli ja 
16,9%). 

T O Z D V A L J A R N A ŽICE 
IN P R O F I L O V 
V a l j a r n a žice in profilov tudi v 

avgustu n i dosegla z d r u ž b e n i m pla
nom predvidene skupne in gotove 
proizvodnje. V z r o k so b i l i ponovno 
previsoki skupni zastoji na obrato
v a l n i ča s . L e - t i so b i l i s 47,05 % za 
1,46 % nižj i kot v ju l i j u , vendar še 
vedno znatno previsoki. Zastojev je 
bilo precej tako na novem kakor 
t ud i n a starem delu valjarne. T o 
p o v z r o č a t e ž a v e t ud i p r i izpolnje
vanju proizvodnega asort imenta. 

V a l j a r n a profilov je z dobr im 
delom dosegla planirano skupno 
proizvodnjo. T u d i predvideni asorti-
ment je dobro izpoln i la . 

T O Z D V A L J A R N A 
D E B E L E P L O Č E V I N E 
K l j u b temu, da so bile na progi 

t e ž a v e z zastoji, ker je bi la ta valjar
na v avgustu t ik pred glavnim let
n i m remontom, je b i l a p lanirana 
skupna in gotova proizvodnja dose
žena . 

K v a l i t e t n i asortiment se je gibal v 
okv i ru sprejetih na roč i l . 

T O Z D H L A D N A V A L J A R N A 
B E L A 
V avgustu d o s e ž e n a proizvodnja 

je znatno nižja, kot sta predvidevala 
tako d r u ž b e n i plan kakor tudi ope
ra t i vn i program. G l a v n a vzroka sta 
b i la pomanjkanje v ložka i n poveča
no š t ev i lo zastojev. V avgustu smo 
r a č u n a l i , da bodo dobi l i 4.000 ton 
T V T iz tuj ih virov. D o b i l i pa smo 
samo 1.126 ton in še od tega 726 ton 
29. in 30. avgusta. Poleg tega je bilo 
t u d i nekaj problemov s kval i te to 
T V T kval i te te D i n a m o . 

P r i izpolnjevanju kvali tetnega 
asor t imenta n i bi la , iz prej nave

denega vzroka, dosežena planirana 
kol ič ina n i t i pr i kva l i te t i C 0147 n i t i 
p r i T V T D i n a m o . Proizvodnje 
nerjavnih jekel je bilo 9,2 tone. 

T O Z D H L A D N A V A L J A R N A 
J E S E N I C E 
V T O Z D H V J so nadaljeval i z 

dobr im delom kot p re j šne mesece in 
dosegli tud i v avgustu zelo dober 
proizvodni rezultat . P r i kval i te tnem 
asort imentu je bi lo proizvedenih 399 
ton D i n a m o H V T (juli ja 578)_in 235 
ton H V T t rd ih kval i te t jekel (julija 
132 ton). Pro izvodnja D i n a m o H V T 
je b i la v primerjavi z ju l i jem nižja , 
ker je bilo 50 ton dvakrat ža r j en ih in 
ker je že opazno delno pomanjkanje 
naroč i l . 

T O Z D Ž I Č A R N A 
Z d r u ž b e n i m p lanom in predvide

na skupna proizvodnja n i b i la dose
žena , medtem ko je bi la gotova pro
izvodnja dosežena . V z r o k za nedo-
seganje je predvsem v zelo n izk i sto
r i lnost i na R F in na G r i i n a stroj ih, 
kjer mladi delavci komaj dosegajo 
normo. Nadal je , večja odsotnost 
zaradi dopustov od planirane. D o 
datno je z m a n j š a n j u proizvodnje 
prispevalo predolgo prestavljanje 
v l e č n i h strojev R F in t e h n o l o š k e 
t e ž a v e p r i v lečenju patentirane žice. 

P r i k v a l i t e t n e m asor t imentu je 
bilo proizvedenih 1.132 ton patenti
rane žice (julija 890 ton), 205 ton 
V A C žice ( juli ja 200 ton) in E P P 
žice 75 ton (julija 75 ton). 

T O Z D P R O F I L A R N A 
V T O Z D Prof i la rna so v avgustu 

presegli tako d r u ž b e n i plan kakor 
tud i operat ivni program. D a je d r u ž 
beni plan tako m o č n o p resežen , je 
vzrok v tem, da obl ikovalna proga 
R o s s i 1 n i š l a v l e t n i generalni 
remont, kot je bilo planirano, ampak 
bo ta izveden šele v mesecu novem
bru. 

T e ž a v e v proizvodnji so bile v 
o b č a s n e m pomanjkanju v ložka . T o 
je imelo za posledico večje š tev i lo 
menjav ob l ikovanih valjev in s tem 
izpade v proizvodnji . 

T O Z D V R A T N I P O D B O J I 
Z d r u ž b e n i m p lanom predvidena 

proizvodnja je b i la v avgustu dose
žena . T e ž a v e so bile zaradi razdrob
l j en ih n a r o č i l in s l a b š e kvali tete 
vložka-prof i la , k i ima za posledico 
več zastojev. 

T O Z D J E K L O V L E K 
D r u ž b e n i plan je b i l p resežen za 

123 ton p r i p o v p r e č n i d imenzi j i 
i zde lka 23,4 m m (jul i j 25,84 mm). 
V lač i ln i ca je proizvedla 1.322 ton 
a l i 111,15 % v odnosu na plan, luščil-
n ica 58 ton a l i 117,6% na plan, 
b r u s i l n i c a 72 ton a l i 103,14 % in 
ža r i ln ica 60 ton a l i 74,87% v odno
su na plan. 

T O Z D E L E K T R O D E 
Z d r u ž b e n i m p lanom predvidena 

proizvodnja je b i l a znatno preseže
na. De lno je k temu pripomoglo tudi 
dodatno obratovanje ob prost ih 
sobotah. 

T O Z D Ž E B L J A R N A 
Opera t ivni program za avgust je 

bi l postavljen n iže kot d r u ž b e n i , ker 
n i na roč i l za bodečo žico, in je b i l 
tudi dosežen . 

Avgus t K arba 

DEŽURNI Z A 
D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 26. 9. 
T O R E K - 27.9. 
S R E D A - 28. 9. 
Č E T R T E K - 29. 9. 
P E T E K - 30. 9. 
S O B O T A - 1.10. 
N E D E L J A - 2. 10. 

VZDRŽEVANJE V 
D N E V N I : 
P I N T A R M A R J A N 
Z U P A N A L O J Z 
T E L A L O V I C A H M E D 
V A R L A L O J Z 
S E K L O C A P E T E R 
T O R K A R S T A N E _ 
S V E T I N A J O Ž E 

Telefon d e ž u r n e g a za vzd rževan je v Že l eza rn i je: 
vezni telefon je: 

N a redne delovne dni dela dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

N a proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

ŽELEZARNI 
N O Č N I : 
A R H J A N E Z 
B E N E D I Č I C M I T J A 
M O L A N I V A N -
K A V C l C I V A N 
I S K R A B R A N E 
N O V A K F R A N C I 
R E K A R V I N K O 

358 
410 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

od 6.00 do-18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

Predaja poslov se izvede v sobi t a j n i š t v a vzd rževan j a š t . 5 v upravni stavbi 
T O Z D Vzdrževan j e . 

SLUŽBA O B R A T N E A M B U L A N T E 
V dneh od 26. septembra do 1. oktobra bodo delale naslednje obratne 

ambulante: 
dopoldan: III. in IV. obratna ambulanta, 
popoldan: I. in II. obratna ambulanta . 
V soboto, 1. oktobra, samo dopoldan I. in II . obratna ambulanta. 

V zobni ambulanti: 
dopoldan: II. zobna ambulanta , 
popoldan: I. zobna ambulanta. 
V soboto, 1. oktobra, samo dopoldan II. zobna ambulanta . 

Ordinaci jski č a s dopoldan od 6.30 do 13. ure, popoldan od 13. ure do 19.30. 
V soboto samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

N a osnovi sklepa odbora za delovna razmerja T O Z D Remontne 
delavnice z dne 15. 9. 1977, v skladu s samoupravnim sporazumom_o 
medsebojnih razmerjih, pravicah in odgovornostih delavcev v T O Z D 
dajemo 

O B J A V O 

prostega delovnega mesta: 
8814 U-4 asistent gradbenega v z d r ž e v a n j a 1 oseba 

Pogoji za zasedbo delovnega mesta: 
1. V i š j a izobrazba gradbene smeri in 2 leti delovnih i z k u š e n j v stroki. 
2. Srednja t e h n i č n a š o l a ( S T Š ) gradbene stroke z u s p e š n o 

opravljenim strokovnim izpitom in 5 let delovnih i z k u š e n j v stroki. 

Prijave z osnovnimi podatki in podatke o strokovnosti p o š l j i t e v roku 
8 dni na K A D R O V S K I S E K T O R z oznako »za T O Z D Remontne delav
n i c e « . 

O B V E S T I L O 
O b v e š č a m o vas, da bo zaradi nujnih v z d r ž e v a l n i h del in č i š č e n j a 

restavracija ž e l e z a r n e Jesenice 23., 24. in 25. septembra zaprta! 
K e r so dela nujna, prosimo za razumevanje! 

T O Z D D r u ž b e n a prehrana 

Ob krvodajalski akciji 

V Z D R Ž E V A L C I N A P I K N I K U 
Vse od reorganizacije vzdrževa

nja, kl jub prizadevanjem n i uspelo 
o rgan iz i r a t i k a k r š n e g a k o l i d r u ž a b 
nega s r e č a n j a vzdrževa lcev . K o n č n o 
je IO OO sindikata T O Z D Vzdrže
vanje na 7. seji sprejel sklep, da se 
objavi razpis za piknik . P rv ič smo 
torej poskusil i organizira t i s r ečan je 
vzdrževa lcev z vseh sedmih področi j 
vzd rževan ja , z namenom, da b i se 
vzdrževa lc i med seboj spoznali , saj 
smo razdrobljeni po vsej Že leza rn i . 
T o je b i l tudi poizkus, da bi k o n č n o 
dokazal i , da smo že postali homogen 
kolekt iv, k i je kl jub r az l i čn im siste
mom dela in lokaci jski razdroblje
nosti z m o ž e n skrbeti tudi za d r u ž a b 
ni nač in ž ivl jenja , kar je tudi eden 
od pogojev za de l avčevo dobro po
č u t j e na delovnem mestu in za izvr
š evan j e delovnih nalog. 

P i k n i k smo priredi l i v soboto, 
10. septembra, na Pr i s t av i . Povedat i 
moramo, da je bi la organizacija res 
dobra in da so se č lan i s indikata 
izkaza l i kot dobri organizatorji . 
T u d i š t ev i l u ude ležencev n imamo 
kaj reči, saj se je zbralo kar okol i 200 
č l a n o v in ožjih svojcev. Z a hrano in 
pi jačo je bilo dobro preskrbljeno, pa 

tudi glasbe n i manjkalo. D a bi se ne 
dolgočasi l i , smo organiziral i tek
movanje v v l ečen ju vrv i , najbolj 
n a v d u š e n i š p o r t n i k i pa nismo mogli 
brez nogometa, medtem ko so drugi 
poskuša l i doseči kar na jbol j še rezul
tate v streljanju z z r a č n o p u š k o . V 
popoldanskih urah pa so se odpra
vile na pot ekipe, k i so med seboj 
tekmovale, katera bo v pol ure 
nabrala na jveč gob. P r i tem tekmo
vanju so se najbolj odrezali »s ta r i 
p lan inc i« , ka ter im je poznan vsak 
kot iček Pristave. 

L a h k o zak l juč im, da je organiza
cija p ikn ika uspela, spletl i smo prva 
znanstva, izmenjal i r az l i čna mnenja 
in želje za še več t a k š n i h s r ečan j , 
kater ih bi se lahko udeleži l i tudi 
t ist i , k i so bi l i na ta dan na svojih 
de lovn ih mest ih in se nam niso 
mogli p r id ruž i t i . 

P r o t i večeru smo se napot i l i v do
lino, z željo, da se še s r e č a m o in pri
jetno pokramljamo. Č B 



TOZD Valjarna bluming stekel SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
TOZD Družbena prehrana 

2 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Predsednik Ivan Dakskofler je v četrtek, 8. septembra, sklical 

drugo sejo odbora za gospodarstvo p r i D S T O Z D Družbena prehrana, 
na kateri je b i l obravnavan način koriščenja IV sredstev i n njih 
potrditev, koriščenje sredstev IV in A Z za prvo polletje ter gospo
darjenje z materialom v T O Z D Družbena prehrana. 

Glede kor i ščen ja I V sredstev so 
č l a n i potrdi l i , da se od sredstev, k i so 
na razpolago po podatkih knjigo
vodstva, koris t i 1.700.000 d in za 
adaptacijo s a m o p o s t r e ž n e restavra
cije, ostanek 500.000 d in pa se porabi 
za popravi lo ostal ih objektov — po
č i tn i šk i dom v Cr ikven i c i in Biogra -
du na mora ter v kadrovskem domu. 

Člani so b i l i seznanjeni s kor i 
š čen j em sredstev I V in A Z v prvem 
pollet ju 1977. 

P o p lanu A Z za leto 1977 je bi lo 
kor i ščen ih 651.960 d in , n a r o č e n o je 
bi lo vse, le nekaj strojev, k i so vezani 
na uvoz, je še potrebno nabavi t i . 

P o podatkih I B M je bilo ob raču 
nan ih s t r o š k o v investicijskega vzdr
ž e v a n j a za prvo polletje 1977 v viši
n i 696.912,15 d in , dejansko pa je bi lo 
ko r i ščen ih več sredstev, kar še n i ob
r a č u n a n o . 

Glede gospodarjenja z mater ia lom 
v T O Z D D r u ž b e n a prehrana je bi lo 
poudarjeno, da bo potrebno poostri
t i kont ro lo nad porabo materiala, to 
je, živil, p i jač ter ostalega materiala. 
Skrbe t i je potrebno, da so v skladi
šč ih čim m a n j š e zaloge, ker se s tem 
izloči poslovni r iz iko, zagotavlja 
stalno svež mater ial in min ima ln i 
kalo. 

Ponovno b i bi lo potrebno pregle
da t i normative porabe živil v kuh in j i 
ter j i h kont ro l i ra t i z dejansko 
porabo, kar se je sedaj o b č a s n o 
delalo. 

Odbor za gospodarstvo je sprejel 
naslednje sklepe: 

1. Poos t r i t i odgovornost vodij 
enot za delovno discipl ino zaposle
nih , racionalno upravljanje zaupa
nih sredstev, tako materiala, živil i n 
strojev. 

2. Pregledati sedanje normative 
porabe Čistilnega mater ia la v kant i 
nah i n samskih domovih , katere je v 
bodoče potrebno u p o š t e v a t i . 

3. P rekon t ro l i r a t i normat ive za 
ajvar, gorčico, kumarice in paprike, 
da bodo cehe na enoto i zenačene . 

4. K o bomo kant ine bel i l i , bomo 
povsod obnovi l i j ed i ln i pribor od no
žev, v i l ic i n žlic do soline, to komi 
sijsko pregledali po dveh mesecih pa 
ponovno ugotavl jal i stanje. Dose
danje izkušn je glede tega so slabe, 
ka j t i prevelika je š t ev i lka jedilnega 
pribora, k i letno izgine iz n a š i h 
obratov. 

Remont plavža II 

P R E G L E D S E S T A N K O V S D S 
Samoupravne delovne skupine, k i so imele sestanke v prejš

njem tednu, so v e č i n o m a obravnavale ukrepe za odpravo 
pomanjkl j ivost i , k i so j i h ugotovil i samoupravni organi Žele
zarne in temeljnih organizacij. 

V T O Z D V a l j a r n a b luming - š t eke l so S D S a d j u s t a ž a 
s t e k e l B e l a 1 i n 2, a d j u s t a ž a J a v o r n i k in l u ž i l n i c a obrav
navale poslovni rezultat v prv ih sedmih mesecih le tošn jega leta, 
ukrepe za normalizaci jo proizvodnje in pregledali so izpolnje
vanje delovnih ciljev. Obravnava l i so tudi nekatere svoje 
probleme, in sicer S D S a d j u s t a ž a s t e k e l B e l a 1, k i je imela 
pripombo na prepogoste menjave ogrodij na B r o n x š k a r j a h , 
kjer imamo včas ih na izmeno tudi do š t i r i menjave, ter 
sp rašu je , kaj je s kovinsk im t rakom za odstranjevanje kovin
skih odpadkov. S D S a d j u s t a ž a s t e k e l 2 ima isto v p r a š a n j e in 
pripombo na stanje higiene v oddelku. S D S a d j u s t a ž a b l u 
m i n g 1, 2, 3 i n 4 so obravnavale pregled rezul tatov dela v 
avgustu, analizo zasledovanja delovnih ciljev, analizo nezgod in 
varstvo pri delu, delovno in t e h n o l o š k o discipl ino, delovne 
naloge za september in pregled ukrepov za normaliziranje 
stanja v temeljni organizaciji Va l j a rna b luming - š t eke l . 
P o k a z a l i so na t ežave , k i j i h imajo s sk lad i ščen jem materiala. 
Za rad i tega ne morejo vzd rževa t i potrebnega reda, veliko po 
nepotrebnem prekladajo, vel ikokrat pa se kup i tudi razstresejo 
i n s tem ogroža jo varno delo. Ugo tov i l i so, da so žer javi delali 
dobro in v celoti imel i manj zastojev, kot predvideva program. 
16-tonski magnetni že r jav in 20-tonski že r jav pa sta še vedno v 
slabem stanju, ker se pripombe, k i j i h žer javovodja vpisujeta v 
knjigo, ne u p o š t e v a j o . V minu lem mesecu so imel i v oddelku 
laž jo nezgodo pr i delu. Zarad i prenatrpanega sk lad išča in stalne 
nevarnost i za nezgodo so še posebej opozori l i na lastno 
previdnost i n skrb za svojo varnost. Glede delovne discipline, za 
katero priznajo, da n i dobra, pa pravi jo tudi to, da skoraj celo 
leto n i bi lo organa, k i b i obravnaval k r š i tve delovnih obvez
nost i . Z a t e h n o l o š k o discipl ino menijo, da je dobra, pripo
roča jo pa kontrolor jem O T K , da sprot i pregledujejo material , 
ne še le potem, ko je adjust iran i n pripravl jen za odpravo. S 
predlaganimi ukrepi za normal izaci jo proizvodnje v temeljni 
organizacij i se strinjajo, sp ra šu je jo pa, k a k š n i ukrepi bodo pro t i 
t i s t im, k i svojih de lovnih nalog ne bodo izpo ln i l i . Imel i so še 
nekaj pr ipomb na notranj i red. Pros tor za ča j je skrajno 
neh ig i en ičen . M a n i p u l a n t i morajo sami kupovat i pisalni pribor. 

V T O Z D H l a d n a v a l j a r n a J e s e n i c e so se sestale v se 
s a m o u p r a v n e d e l o v n e s k u p i n e (13), obravnavale pa so plan 
i n proizvodnjo v avgustu ter poslovne rezultate za prv ih sedem 
mesecev l e tošn jega leta. Vse samoupravne delovne skupine so 
bile seznanjene s k r i t i č n i m stanjem v Že lezarn i . K l j u b temu, da 
temeljna organizacija dobro izpolnjuje delovne obveznosti in 
j i h celo presega, so sprejeli dodatne ukrepe, i n sicer: i zbol j ša t i 
kval i te to , z n i ž a t i š tev i lo reklamaci j , z n i ž a t i bo ln išk i s t a lež i n 

P R O S L A V I L I 
O B L E T N I C O 

Ob 20-letnici ustanovitve 
centra za obdelavo podatkov 
je izvršni odbor osnovne orga
nizacije s indikata delovne 
skupnosti ekonomsko t ehn i č 
nega sektorja organiziral pro
slavo, k i je bi la 17." septembra 
v zgornjih prostor ih K a z i n e . 
Po leg celotnega kolekt iva in 
jub i l an tov so b i l i povabljeni 
tudi predstavniki d r u ž b e n o 
po l i t i čn ih organizacij , s kate
rimi u s p e š n o sodelujemo. 

V o d j a cent ra za obdelavo 
podatkov L jubo Sokl ič je pre
bral poroč i lo o delu centra in 
njegovem nadaljnjem razvoju, 

Pozdrav i l nas je tudi pod
predsednik poslovodnega od
bora Ivan Arzenšek in obenem 
č e s t i t a l celotnemu kolekt ivu . 
P ros lave se je udeleži l tud i 
predsednik izvršnega sveta 
obč ine Jesenice Ivo S č a v n i č a r . 

Sodelavcem Janezu K a t n i -
ku, Gen ic i B r u n , S t a n k i T h a 
ler, V i k i Novak , M e t k i Podbre-
gar in A l e n k i T r a m p u š , k i že 
od vsega z a č e t k a delajo v 
centru, pa je predsednik sindi
ka ta Š t e f a n Ščerb ič podelil 
k n j i ž n e nagrade za u s p e š n o 
delo in prizadevanje. 

P o proslavi je bi la zakuska. 

Železarski globus 

Z V E Z N A R E P U B L I K A 
N E M Č I J A 

Letos v marcu je v že leza rn i 
Rheinhausen, k i pripada koncernu 
Fr ied . K r u p p , pr iče l obratovat i nov 
plavž velike proizvodne zmoglji
vosti . Ima premer t a l i ln ika 11,5 mm, 
koris tno prostornino 2.359 kub. met
rov in lahko dnevno proizvede 5.000 
ton grodlja. P r ip rava in zakladanje 
vsipa sta popolnoma avtomat iz i rana 
i n vodena z e lektronskim r a č u n a l 
n ikom. Obratuje z na 1,5 a tm. pove
č a n i m pr i t i skom na žre lu . 

K A N A D A 
Železarska d r u ž b a Dofasco je za 

svojo že l eza rno v H a m i l t o n u naro
čila p r i z a h o d n o n e m š k e m podjetju 
D E M A G novo L D jeklarno z 250- do 
300-tonskim kis ikovim konvertor-
jem. S to novo investicijo bodo po
večal i letne proizvodne zmoglj ivosti 
surovega jek la s sedanjih 3 na 
4,5 mi l i jona ton. 

3 . S E J A O D B O R A Z A L J U D S K O O B R A M B O 
I N D R U Ž B E N O S A M O Z A Š Č I T O 

V torek, 13. septembra, je bila 3. redna seja odbora za ljudsko 
obrambo in d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o , k i jo je sklical in vodil predsednik 
Slavko Krmelj , obravnavanih pa je bilo pet t o č k dnevnega reda. 

Pregledan je b i l zapisnik varno 
stnih ukrepov za n a š o temeljno or
ganizacijo, k i ga je izdal republ i šk i 
i n š p e k t o r a t za delo, opravi t i pa je 
potrebno naslednja dela: 

— K a n a l pod blumingom je po
trebno zašč i t i t i z m r e ž a m i , vendar je 
potrebno kanal predhodno očis t i t i , 
Česar pa n i mogoče s tori t i med eno
dnevnim remontom bluminga. Delo 
bo opravljeno v mesecu oktobru, ko 
bo dvodnevni remont. 

— I n š p e k t o r j u za delo je potreb
no posredovati podatke o š t u d i j a h 
za ureditev mehanizacije. 

— V odde lk ih so nezavarovani 
kana l i , p o š k o d o v a n e pa so tudi za
šč i t ne ograje. Izmenski vodje proiz
vodnje so zado lžen i , da v svojem de
lokrogu poskrbijo za zašč i to j a škov . 

— P r i rezanju slabov slabih kva
l i tet je potrebno uredit i odpraševa l -
no napravo. Delo je potrebno uredi t i 
do konca leta, T e h n i č n i biro pa pri
pravl ja n a č r t e za izvedbo in name
stitev o d p r a š e v a l n e naprave. 

— Dogovorjeno je s s l u ž b a m i o 
p r i č e t k u asfaltiranja in polaganja 
t laka v ha l i b luming. 

— V kabino na š k a r j a h je potreb
no namesti t i k l imatsko napravo, k i 
je že n a r o č e n a , namestitev pa je od
visna samo od časa dobave iz uvoza. 

— Dotra jana je nadsvetloba v ad-
j u s t a ž i bluminga. Popravi lo bodo za
čeli v oktobru. 

— Pet ventilatorjev za p rez rače 
vanje hale stekel se premesti na 
okna. De lo mora b i t i opravljeno do 
konca leta. 

— S p o v e č a n j e m proizvodnje, z 
namesti tvijo novih strojev in na
bavo v ložka iz nabave se z m a n j š u j e 
sk lad iščni prostor v obeh adjusta-
žah , kup i so na ložen i zelo visoko, 
o z n a č e n i h n i prehodov, delo pa je za 
vse zaposlene zelo nevarno. Izmen
ski vodje proizvodnje so zado lžen i za 
varno sk ladiščenje materiala, tako 
da so zagotovljeni varn i prehodi. 
Z a r a d i za t rpanost i a d j u s t a ž e b lu 
minga n i m o ž n o v septembru spre
jemat i slabov iz nabave. 

— T e h n i č n i biro izdeluje n a č r t za 
izdelavo t raku na Bronx ška r j ah , 
ker je sedanji dotrajan. 

— Steno strojnice v a d j u s t a ž i 
b luminga je potrebno zašč i t i t i do 
višine treh metrov. 

Odbor je pregledal in potrdi l var
nostni n a č r t temeljne organizacije 
V a l j a r n a b luming- š t eke l . 

Pregledano je bilo tudi navodilo 
o zatemnitvi , k i določa , da se morajo, •- prosto delovno mesto asistent 
objekti popolnoma zatemnit i , delo gradbeno remontnih delavnicah te-
pa mora potekati normalno. Za našo da preskrbi do konca leta enega 
temeljno organizacijo je to ne- strojnega inženi r ja prve stopnje za 
mogoče , ker je topel obrat in bi potrebe že r javnega oddelka v S R D 

mora l i za popolno zatemnitev iz. 
delati posebno prekritje. 

Odboru je b i l posredovan dopis 
predsednika poslovodnega odbora, ki 
opozarja na porast nes reč pr i delu in 
izredno veliko p o ž a r o v v prvem pol-
letju le tošnjega leta, saj je bilo regi. 
s t r i ranih že 131 p o ž a r o v . Sklenjeno 
je bi lo, naj gasilska r e ševa lna služba 
organizira pouk o varstvu pred po
ž a r o m na vseh samoupravnih delov
nih skupinah v dopo ldanskem^času 

V zadnjem č a s u je pr iš lo v naši 
temeljni organizaciji do večjih 
okvar, kot sta z lom pogonskega vre-
tena na stekel ogrodju (8. julija) in 
z lom pogonskega vretena na blu-
mingu (5. avgusta). Z a zlom vretena 
na b lumingu je bi la imenovana stro
kovna komisija, da raz išče vzroke, in 
je ugotovila, da je do zloma prišlo 
zaradi preobremenjenosti. Bluming 
trenutno obratuje z enim iztrošenim 
in enim počen im vretenom. 

V ad ju s t až i stekel na Javorn iku je 
mlajš i mladoletnik vstavi l med valje 
ravnalnega stroja zagozdo, da mu ne 
bi bilo potrebno delati . K e r za krši
telje n i primernega delovnega mesta 
za premestitev, ostaja na sedanjem 
delovnem mestu do sklepa disciplin
ske komisije. 

Sklenjeno je bilo, da se za vsako 
ugotovljeno nepravilnost v temeljni 
organizaciji odbor takoj sestane. 

n e o p r a v i č e n e izostanke in zn iža t i porabo p o t r o š n e g a materiala. 
K tem ukrepom so pr ipomni l i , da bi morale tudi ostale temeljne 
organizacije v Že leza rn i organizirat i delo na proste sobote, saj 
bi s tem zagotovo zboljšali stanje, k a k r š n o je sedaj. M e d 
problemi, k i j i h tarejo, so pokazal i na tele: v sk ladišču v ložka je 
treba uredit i sanitarne prostore, iz žar i ln ice naj se odstranijo 
vsi rezervni deli , da bo delo bolj varno in da bo prostor za žico i n 
trakove,organizira naj se pranje delovnih oblek, t ežave so pri 
odvozu gotovih izdelkov iz ž i ča rne (karist i so za obe temeljeni 
organizaciji), kjer že tako n i profila; žičarje zato prosijo, da j i m 
pr i dostopu do materiala pomagajo. Ces t i šča so slabo osvetljena 
in je ponoči vel ika nevarnost nezgod. 

T u d i v T O Z D Ž i č a r n a so se sestale vse samoupravne 
delovne skupine (15), obravnavale pa so informacijo vodstva 
temeljne organizacije in predlog ukrepov, k i bi j i h moral i 
sprejeti za zbol j šanje stanja v temeljni organizacij i . C i t i r amo 
izvleček te informacije, k i jo je podpisal vodja temeljne orga
nizacije Janez K o m e l . 

V zadnjih š t i r ih mesecih predvideva d r u ž b e n i plan še 24.530 
ton skupne proizvodnje a l i 6.135 ton na mesec, oziroma 17.790 
ton blagovne proizvodnje a l i 4.448 ton na mesec. Zarad i dose
ganja p lanskih obveznosti v kval i te tnem asort imentu, plani
rane prodajne cene in planiranega izplena ter niž j ih proiz
vodnih s t ro škov od planinranih je n a š c i l j , da proizvedemo 
planirane kol ič ine v lečne žice. Z a doseganje postavljenega ci l ja 
pa je potrebno sprejeti tele ukrepe: 

1. uvede se dodatno delo na vse proste sobote v l e tošn jem 
letu in to na dopoldanski in popoldanski izmeni; 

2. do 15. septembra se sestanejo delavci na R F in G r ü n a 
stroj ih z vodstvom temeljne organizacije in se pogovorijo o 
vzrok ih za slabe delovne rezultate in kako j i h izbol j ša t i — od
govoren vodja proizvodnje; 

3. v vsaki S D S se dogovarjajo za obliko evidence prisot
nosti na delovnem mestu, s ciljem izbol jša t i koristenje delov
nega časa — odgovoren vodja S D S ; 

4. organizirat i neposredno prisotnost vodstva temeljne 
organizacije na popoldanski in n o č n i izmeni — odgovoren vodja 
temeljne organizacije; 

5. t ekoče r e ševa t i problematiko v zvezi s kval i te to storitev 
v luži lnici , s preskrbo kvali tetnega v ložka in naroč i l i , vzdrže
vanjem strojnih naprav — odgovorni vodja proizvodnje in 
asistent za delovne naprave. 

P ros im, da se predlagani ukrepi obravnavajo, dopolnijo in 
potrdijo z glasovanjem. 

V s i sestanki samoupravnih delovnih skupin naj bodo 
zak l jučen i do 14. septembra. 

V s i sestanki so b i l i zak l jučen i do 14. septembra, samo
upravne delovne skupine pa so imele k predlaganim ukrepom 
naslednje dopolnitve in pripombe: 

Glede prve točke je več ina S D S predlagala delo le na 
dopoldanski izmeni , s tem da se stroji polno zasedejo. R a z l o g za 
t a k š n o od loč i t ev je pov išan je cenzusa osebnih dohodkov in 
izguba o t roškega dodatka. S D S patentirnica 3, pocinko-
valnica 2 in 3: če bo to potrebno za normalno obratovanje 
ž iča rsk ih strojev in nasploh in če se bo to uvedlo na vseh 
delovnih mestih brez izjeme i n p o p u š č a n j a . S D S v o t l i č a r n a pa 
predlaga, da naj v prost ih sobotah delajo na najbolj produktiv-

TOZD Remontna delavnice 

9 . S E J A O D B O R A 
Z A D E L O V N A 

R A Z M E R J A 
Predsednik odbora za delovna raz

merja T O Z D Remontne delavnice 
Janez H o č e v a r je 15. septembra skli
cal 9. redno sejo odbora, na kateri so 
pri pregledu izvajanja sklepov ugo
tovi l i , da so vsi sklepi realizirani, 
razen t is t ih , k i imajo dolgoročnejši 
z n a č a j . Poleg tega so en sklep spre
meni l i zaradi nastal ih okoliščin, ene
ga pa dopolni l i . 

P r i obravnavanju nove kadrovske 
problematike so izvedl i devet preme
stitev, š t i r i razporeditve na delovna 
mesta ter sprejeli eno odpoved last
nosti delavca T O Z D Remontne de
lavnice. N a koncu pa je odbor zahte
val od kadrovske s lužbe , da objavi 

nih strojih, reži jo in druga delovna mesta pa izkoristijo 
minimalno. 

Glede druge točke so bi l i mnenja, naj se dogovorijo z vsemi 
t i s t imi delavci, k i ne dosegajo p lanskih obveznosti, ne samo R F 
in G r i i n a . 

S D S ž i č a r n a I I / 1, 2 in 3 menijo, da b i bol jšo prisotnost 
dosegli, ko bi zaklepal i garderobe in j i h odpiral i Le pol ure pred 
koncem izmene, seveda je treba prej uredi t i kopalnice in 
priskrbeti dovolj tople vode za umivanje, predlagajo pa tudi. 
naj bi vodje delovnih skupin vodi l i t o č n o evidenco prisotnosti in 
priznal i delavcem le tol iko ur, kol iko so j i h prebil i na delovnem 
mestu. 

Glede 4. t očke je S D S patentirnica 1 mnenja, da pri
sotnost vodstva temeljne organizacije na popoldanski in nočni 
izmeni ne bo zbol jša la stanja, S D S picinkovalnica 1 pa meni. 
naj bo vodstvo temeljne organizacije namesto po noči in 
popoldan več prisotno na delovnem mestu v svojem rednem 
delovnem času , S D S pocinkovalnica 2 pa predlaga, naj bodo 
člani vodstva temeljne organizacije zado lžen i za posamezne 
izmene, o č e m e r morajo b i t i izmene obveščene , da bi j i h lahko 
pokl ica l i v iz jemnih pr imerih . 

S D S patentirnica 2 predlaga, da bi se stroji in naprave 
zlasti v ple t i ln ic i žice bolje in bolj intenzivno vzdrževal i , ker so 
iz dneva v dan vse večje in težje okvare. S D S v o t l i č a r n a meni. 
da bo treba informacije o mesečn i proizvodnji obravnavat i pred 
10. v mesecu, ne pa nekaj dn i pred koncem meseca. S D S adju
s t a ž a pa ima pripombo na notranj i prevoz, pr i katerem se 
odvijajo kolobarj i , k i j i h n i mogoče adjustirati , in gre takšna 
žica v odpadek. 

Vse samoupravne delovne skupine (5) temeljne orga
nizacije Prof i larna so obravnavale proizvodno problematiko, 
f i nančno stanje temeljne organizacije in Že lezarne , predlog 
organizacije zdrvastvenega varstva in predlog ocenjevanja 
delovne uspešnos t i . Glede f inačnega stanja so bile vse SDS 
soglasne, da se brez ugovora izpolnjujejo ukrepi, k i j i h predlaga 
delavski svet Že leza rne , k rš i te l je pa k l i ca t i na odgovornost 
Glede predloga ocenjevanja delovne uspešnos t i so se sicer 
opredelili za I I . varianto, vendar s prit ombo, da je s t a ž kljub 
temu treba u p o š t e v a t i . Vse samoupravne delovne skupine so 
ostro grajale odnos do topl ih malic in se sprašu je jo , kako je to 
sploh mogoče , da se j i h tol iko časa pust i brez toplega obroka 
T u d i glede reš i lne postaje na J a v o r n i k u imajo pripombo in 
v p r a š a n j e , zakaj je zaprta. Zahtevajo, da se to č impre j reši 
Z las t i ob l ikovalc i so opozori l i na nepravilnost i in pomanjklji
vosti, k i j i m o težu je jo dobro in varno delo kl jub v e č k r a t n i m 
opozori lom. Gre predvsem za odvijalce na star ih progah, zavore 
pr i ž e r j avu in progo ter obrabljene matice na Ross i — 1. 

V tem č a s u smo prejeli še nekaj zapisnikov samoupravnih 
delovnih skupin , vendar so t i s sestankov skupin v okviru 
zborov zaradi javne razprave š t i r ih osnutkov republ iških 
zakonov. K a k o je potekala razprava, k a k š n e so pripombe in 
predlogi k tem osnutkom preberite v posebnem č l a n k u v tej 
š tevi lk i Zelezarja. 

Center za p r o u č e v a n j e samoupravljanja in informiranje 
— M i l a n P o l a k 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 

V E N C E L J P E R K O G O V O R I L O V L O G I 
M L A D I H K O M U N I S T O V 

V P R E D V O J N E M D E L A V S K E M G I B A N J U 
Osnovna organizacija Z S M S J a -

vornik-Koroška B e l a je v torek, 
g. septembra, ob praznovanju kra
jevnega praznika organizirala s reča
nje s predvojnim komunis tom revo
lucionarjem Venc l j em Perkom. 
Kljub temu, da se nekater i vabljeni 
predstavniki d r u š t e v in organizacij 
srečanja niso udeleži l i , je b i l vseeno 
razgovor z Venc l jem P e r k o m zani
miv in prav tako tud i razprava. 

Vencelj Perko je najprej opisal 
razmere v svetu in pri nas pred 
drugo svetovno vojno. G o v o r i l je o 
mladih delavcih, k i so b i l i v le t ih 
pred drugo svetovno vojno ak t i vn i v 
delavskih k u l t u r n i h d r u š t v i h , v 
društvu prijateljev prirode ter v raz-

K R A T K E V E S T I 
Pr i koordinaci jskem svetu Z S M S 

Železarne so se odločil i , da prijavijo 
ekipo za sodelovanje.v j a v n i radijski 
oddaji Spoznavajmo svet in domo
vino. E k i p a bo š te la pet č lanov , se
stavljali pa jo bodo mlad inc i iz 
osnovnih organizacij Z S M S . Omem
be vredno je to, da se bodo mladi 
Jeseničani po nekajletnem premoru 
zopet pojavil i v tej radijski oddaji. 

Na zadnji seji predsedstva 0 0 
ZSMS T O Z D H l a d n a val jarna Be l a 
so člani obravnaval i več pomembnih 
zadev. Najprej so govori l i o pro
gramu dela in o pr ipravah na vol i lno 
sejo. Odločili so se, da bodo v prihod
nje v okviru temeljne organizacije 
delovali trije ak t iv i , k i bodo skupaj 
povezani v enotno osnovno organi
zacijo Z S M S . A k t i v i se bodo sestali 
do konca tega meseca, vo l i lna seja 
0 0 Z S M S pa je predvidena za sre
dino oktobra. N a seji so č lan i obrav
navali tud i sanacijski program 
T O Z D H l a d n a val jarna Be l a in ob 
tem sprejeli sklep, da je izvajanje 
ukrepov za boljši ekonomski rezul
tat, k i j i h predvideva sanacijski 
program, naloga vseh zaposlenih, še 
posebno pa mladincev. 

P r i republ i šk i konferenci Z S M S so 
že formiral i odbor za pripravo 
X . kongresa Z S M S , k i bo jeseni pr i
hodnjega leta. Predsednik tega od
bora je L jubo J a s n i č , v ožji sestav 
tega odbora pa je izbran tudi pred
sednik O K Z S M S Jesenice Franjo 
Kragolnik, in sicer za sekretarja 
komisije za statut. J . R . 

l ičnih š p o r t n i h d r u š t v i h in k l u b i h . 
T o so b i l i v glavnem delavci, k i so 
že leta 1941 sledil i pozivu partije na 
oborožen boj prot i okupatorju. 

N a dokaj preprost in razuml j iv 
n a č i n je u d e l e ž e n c e m s rečan ja pred
stavi l Ed i j a Giorgioni ja , k i je b i l tudi 
idejni vodja mladinskega odseka 
d r u š t v a D K D Enakos t . Omenjen je 
b i l predlog izvršnega odbora S Z D L 
J a v o r n i k - K o r o š k a Be la , naj bi se 0 0 
Z S M S poimenovala po njem. 

Ude leženc i s r ečan ja , med nj imi je 
bi lo na jveč u č e n c e v osmih razredov 
osnovne šole, so postavi l i več 
v p r a š a n j . V odgovorih na postavlje
na v p r a š a n j a je tov. Perko opisal pot 
in razmere v koncentracijskem tabo
rišču Bi leča, kjer je b i l skupaj z 
Ignacem K r a l j e m in Francem Bene-
dič ičem. Zan imiva je bi la tudi pr i
poved o njegovi pot i na Čeb ine , kjer 
je b i l leta 1937 ustanovni kongres 
K P S . E n o od v p r a š a n j se je 
n a n a š a l o na prizadevanja obč inske 
uprave K o r o š k a Be la , da b i zgradil i 
novo, prepotrebno šolsko poslopje. 

U d e l e ž e n c i s r e č a n j a so predlagali 
naj vodstvo temeljne organizacije 
Osnovna šola K o r o š k a Be l a v bližnji 
pr ihodnost i , ko bo mini lo 40 let, 
odkar so začeli gradit i sedanje šo lsko 
poslopje, organizira poseben razgo
vor z Venc l jem P e r k o m o takra tn ih 
r azmerah i n prizadevanjih, da bi 
uresnič i l i program obč ine K o r o š k a 
Be la , k i je vseboval tudi izgradnjo 
šolskega poslopja na K o r o š k i B e l i . 

T a k o v uvodni besedi kakor tudi v 
r azp rav i so omenjal i še M a r j a n a 
Kava la r j a , M i m i c o Zupan, Fran ja 
Federla, Ferda K o r e n a in druge, k i 
so lahko vzor naš i mladini . P rav 
tako so bile omenjene š t ev i lne 
akcije č l a n o v S K O J , Vencelj Perko 
pa je opisal nekatere akcije, k i so j i h 
organiz i ra l i ob praznovanju prvo
majskih praznikov, k i so pri takrat
n i h r e ž i m s k i h oblasteh povzroč i le 
žolčne reakcije. 

Osnovna organizacija Z S M S J a 
v o r n i k - K o r o š k a Be l a bo s podob
n i m i akci jami nadaljevala, po vsej 
verjetnosti pa bodo še v tem letu na 
podobno s r e č a n j e povabi l i A l b i n a 
P ibern ika , sina predvojnih revolu
cionarjev in komunis tov A l b i n a in 
J u l k e P ibern ikov ih , po kater ih se 
imenuje delavski dom na Javo rn iku . 

N E O D G O V O R E N O D N O S 
M L A D I H I N F O R M A T O R J E V 

K o t smo pred nedavnim že obšir
no pisal i , je komisi ja za informiranje 
pr i predsedstvu koordinacijskega 
sveta " Z S M S že l eza rne Jesenice 
zopet zače la aktivneje delati . Zaradi 
bolj u s p e š n e g a i n koordin i ranega 
dela je bi lo od ločeno , da se sestav 
komisije razš i r i . K sodelovanju je 
bilo zato vabljenih več novih mlad ih 
informatorjev iz posameznih os
novnih organizacij Z S M S . 

P r v a informat ivna seja z nov imi 
mlad imi informatorj i , k i je bi la 
skl icana pretekli petek, pa je pri
nesla vel iko r a z o č a r a n j e . Od vablje
n ih novih informatorjev iz 0 0 
Z S M S se je seje udeleži l le eden (!), 
in sicer iz 0 0 Z S M S T O Z D V z d r 
ževan je . D v a sta se opravič i la , od 
ostalih vabljenih iz 0 0 Z S M S va-
ljarne profilov, hladne valjarne 
B e l a . ž e b l j a r n e , t ranspor ta , P I V , 
raziskovalnega oddelka in l ivarne pa 
na omenjeno sejo preprosto n i bilo 
nikogar. Ob tem se postavlja jasno 
v p r a š a n j e , kol iko č u t a odgovornosti 
imajo mladi tovar i š i , k i v svoji 0 0 
Z S M S (ne) izvršuje jo funkcije infor
matorja. M o r d a to pomeni, da imajo 
omenjene 0 0 Z S M S svoj kader le na 
papirju, za konkretne akcije pa 
nimajo posluha. K a k o r k o l i že, ob 
t a k š n i h pr imer ih ne moremo in ne 
smemo bi t i r a v n o d u š n i in j i h mirno 
p u š č a t i mimo. Včas ih se redno zgodi, 
da n e s k l e p č n o s t na sejah radi 
o p r a v i č u j e m o z na j r az l i čne j š imi iz

govori, k i so najpogosteje brez 
prave osnove. O č i t n o se ne zaveda
mo, da s tem slepimo sami sebe in se 
zraven tega o p t i m i s t i č n o izgovar
jamo, da »bo pa p r ihodn j i č bol je«. 

T o ne vodi n ikamor in enkrat je 
vendarle treba tudi temu naredit i 
konec. Nezadostna in včas ih kar po
razna ude l ežba je postala v naši 
mladinsk i organizacij i že kar pre
pogosta. Pos tavl ja se v p r a š a n j e , 
kako bomo s t a k š n i m i pojavi neod
govornosti i zb i ra l i mlade za voli tve 
prihodnje leto, kako bomo izbi ra l i 
kader za nove organe Z S M S po 
X . kongresu, k i bo prav tako prihod
nje leto. 

N o v i h mlad ih informatorjev to
krat nismo vzeli namerno za t a r č o 
kr i t ike . K o t smo že omenil i , se s 
t a k š n i m i primeri s o o č a m o v e č k r a t in 
to negativno vpl iva na delo celotne 
Z S M S v n a š e m kolek t ivu in seveda v 
celotni občin i . 

Upamo , da smo s tem k r i t i č n i m 
zapisom dosegli vsaj to, da so se 
prizadeti skupaj z vodstvom svoje 
osnovne organizacije Z S M S vsaj 
malo zamis l i l i in morda celo 
doumeli , da ne ravnajo prav. M l a d i 
informatorj i v 0 0 Z S M S morajo bi t i 
oko kr i t ike za vso dejavnost mlad ih 
v svoji sredini, zaradi neodgovor
nost i , k i so jo pokaza l i p re tek l i 
teden, pa morajo sami sprejeti 
k r i t iko na ta r a č u n . 

J . R . 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje... 
T i t o 

ŽELEZNIŠKA T R A N S P O R T N A 
P O D J E T J A V S L O 

Enote civilne zašč i te posameznih vozlišč in postaj so podrejene 
š t a b u civilne zašč i t e zadevnega kraja — posredno a l i neposredno. 
Zato n i treba formirat i posebnih š t a b o v civilne zašč i te za določen 
železniški odsek a l i vozlišče. Seveda enot civilne zašč i te ne bi smeli 
uporabljat i za operativne akcije izven območ ja vozlišča in postaj, 
toda v sklopu vozlišča bi lahko formiral i dve vrsti t a k š n i h enot: po 
dejavnostih in manevrske (p ro t ipoža rne , t e h n i č n e idr.) poleg s t a t i č 
n ih , k i bi se uporabljale samo na d o l o č e n e m mestu. P r i uspo
sabljanju enot civi lne zašč i te je posebnega pomena usposabljanje 
povel jn iškega kadra. 

M i s l i m o , da je n a j r a c i o n a l n e j š a in na juč inkov i t e j š a metoda, če 
se izvaja po n a č e l u r e ševan ja do ločen ih situacij — požarov , poplav 
idr., ker bomo tako najbolje spoznali m o ž n o s t i enot, se nauč i l i 
pravi lno izdajati potrebna navodila in ukaze, p r a k t i č n o seznanili 
s problematiko idp. 

Z A G O T O V I T E V R E Z E R V N I H M A T E R I A L N I H S R E D S T E V 
K o t že omenjeno, imajo železnice na voljo zelo obsežno , 

zapleteno in dragoceno materialno bazo. T o so predvsem razne vrste 
lokomot iv (e lek t r ične , dieselske in na parno vleko), na deset t isoč 
že lezniških vagonov (potn išk i , tovorni idr.), zelo dragocene in števi l 
ne svetlobno-signalne in telekomunikacijske naprave, š tev i lne in 
komplicirane objekte na progi in vozliščih idr. Njeno brezhibno 
delovanje je torej pogojeno z brezhibnostjo vseh treh in drugih 
mater ia lnih sredstev, to pa je spet nemogoče zagotoviti brez 
zadostne kol ič ine rezervnih strojev, orodja, raznih vrst olja in 
pogonskih sredstev ipd. P rob lem je še bolj zapleten, ker je treba del 
teh sredstev kupovat i v tujini , kar v vojnih razmerah n i zanesljivo. 

K o . govorimo o zagotovitvi rezervnih mater ialnih sredstev, 
misl imo, da bi bilo treba najprej reši t i t r i naloge: določi t i l is to 
potrebnih nadomestnih delov vseh vrst in za vse pogoje funkcio
niranja železnic; določi t i prioriteto nabave posameznih vrst, t ipov 
in količin goriva in maziva in razč len i t i in fiksirat i merila za delitev 
nadomestnih delov in mater ia ln ih sredstev za posamezna območ ja 
( ž e l e z n i š k a t ransportna podjetja), objekte, obdobja vojne idr. 
Izvajanje te naloge bo v precejšnj i meri odvisno od pravi lnost i 
kompleksne ocenitve napadalca, geos t r a t e ške ocenitve območja , na 
katerem bodo potekale vojne operac ije, časa idr. S s ta l i šča delo
vanja že lezniškega prometa je zlasti pomembno ugotavljanje dejan
skih razmer, v kater ih se bodo znaš l a n a j p o m e m b n e j š a že lezniška 
vozlišča, postaje in objekti. M i k r o l o k a c i j a posameznih mater ia lnih 
sredstev mora bi t i torej posledica vsestranske ocenitve. Glede na to, 
da bomo posamezne vrste sredstev nabavljal i z enega mesta, to je, 
central izirano, je nujno določi t i pravice in pristojnosti vseh organov 
v zvezi z razpolaganjem s temi sredstvi, z l a s i : v zvezi z dajanjem 
dovoljenja, da se nekatera med nj imi lahko uporabljajo tudi 
v mi ru . 

D I V E R Z A N T S K A O F E N Z I V A N A P A D A L C A 
Napadalec bi za u r e sn i čevan j e svojega cilja uporabljal naj

raz l ičnejše akcije in sredstva. Na j zato omenimo dogodke iz bližnje 
zgodovine. N e m š k i nacist i so za pospeš i t ev in o la j šan je svojih 
operacij na kopnem uporabljal i t. i . peto kolono. T a organizacija je 
bila po lvo jaškega tipa in je imela zelo raz l ične naloge, od zbiranja 
č is to vo jašk ih podatkov do sodelovanja v zaledju ob agresiji H i t l e r 
jeve soldateske na neko d r ž a v o . Rezu l t a t i t a k š n e organiziranosti , 
kot je znano, so bi l i vel iki ; to je bilo eno na jveč j ih p resenečen j na 
z a č e t k u druge svetovne vojne. Nadaljevanje 

prihodnjič 
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A L J A S K A -
E N E R G E T S K I R E Z E R V O A R Z D A 

S p r i č e t k o m izkor i ščan ja bogatega naftnega n a h a j a l i š č a v 
Prudhoe B a y ob Po la rnem morju in z obratovanjem nafto
voda, imenovanega Trades-Alaska Pipeline, je postala Al jaska 
med 50 zveznimi d r ž a v a m i Z D A tretj i n a j m o č n e j š i dobavitelj 
domače nafte. Naf t a s tega n a h a j a l i š č a bo p o v e č a l a lastno pro
izvodnjo nafte Z D A za 15 % in Z D A bodo pr ihrani le preko šes t 
milijard dolarjev uvoznih s t ro škov . L e t n i d a v č n i dohodek zvez
ne d ržave A l j a s k a se bo do leta 1980 zaradi prodaje te nafte 
povečal za preko mi l i ja rdo dolarjev. T u d i d o m a č i n i te deže le — 
Aleuti, E s k i m i in Indi janci — bodo s č r p a n j e m nafte pr idobi l i . 

O g r o m n a n a h a j a l i š č e Prudhoe B a y bo lahko vsaj 20 let 
dajalo dnevno okol i 160.000 ton nafte. N a tem področ ju so tudi 
velike rezerve zemeljskega pl ina . T e h pa zaenkrat še n i mogoče 
izkoriščati, ker n i na razpolago cevovoda za transportiranje 
zemeljskega pl ina . Po leg tega r a č u n a j o s t rokovnjaki na nadalj
nje velike rezerve nafte in zemeljskega p l ina tako na pod roč ju 
Pruhode B a y kakor tudi drugod na Al j a sk i , predvsem ob 
morski obali . 

0 i zko r i ščan ju teh in drugih zemeljskih dobrin so mnenja 
precej r az l i čna . Zagovornik i varstva okolja želijo ohran i t i to 
področje b o d o č i m generacijam č is to in nedotaknjeno. Zagovor
niki industrijskega razvoja so seveda nasprotnega mnenja. 
Sama vlada te zvezne d r ž a v e meni , da je treba obe stremljenji 
združiti v neki pametni zvezi. 

P O Z N O Z A N I M A N J E Z A N A F T O Z A L A J S K E 
Č e p r a v so na A l j a s k i naš l i nafto ob koncu pre j šn jega sto

letja, sta b i l i dolgo časa g lavni zanimivos t i te dežele zlato i n lov 
na divje žival i z dragocenim k rznom. S i s t e m a t i č n o iskanje 
nahajal išča nafte je že leta 1921 pr iče la naftna d r u ž b a Standard 
Oil Co . K e r pa so v tistem času odkr i l i velike rezerve nafte v 
zveznih d r ž a v a h Teksas in Oklahoma , je zanimanje za Al jasko 
popustilo. V š t i r i dese t ih in v petdesetih le t ih sta vlada Z D A in 
mornarica raziskoval i 9600 k m dolgo naftno n a h a j a l i š č e v sever
ni Al jask i , imenovano m o r n a r i š k a naftna rezerva š t . 4. Vendar 
so kljub domnevam, da so na sledi ve l ik im n a h a j a l i š č e m , kasne
je te raziskave us tavi l i . Še le leta 1957, ko so odkr i l i na področ ju 
Polotoka K e n a i večja n a h a j a l i š č a , se je pr iče la naftna industr i
ja postopno razvi ja t i . 

Kasneje so raziskave osredotoč i l i na j u ž n i del Al jaske in so 
naš l i nafto pod morsk im dnom pr i za l ivu Cook. L e t a 1970 so 
n a č r p a l i v tej dežel i 11 mi l i j . ton nafte. V naslednjih le t ih je 
proizvodnja nekol iko nazadovala in dosegla leta 1975 9,6 mi l i j . 
ton a l i 6 % kol ič ine , n a č r t o v a n e tega leta v zvezni d ržav i Tek
sas. T a k o je pristala A l j a ska na sedmem mestu med t i s t imi 
zveznimi d r ž a v a m i , v kater ih č rpa jo nafto. 

P o l e tu 1959 je de lež naftne industrije v gospodarstvu A l j a 
ske naglo n a r a š č a l . De lež naftne akt ivnos t i v bruto proizvodu 
je narasel od 4,3 % v letu 1961 na 13,7 % v letu 1973. Podobno je 
n a r a š č a l tudi v dohodkih d ržave . P r i zaposl i tvi prebivalstva 
je vpl iv naftne industri je seveda precej nižji . Le t a 1961 so zapo
slovale naftne d r u ž b e okol i 600 a l i 0,6 % vseh zaposlenih. Le ta 
1975 se je poveča lo š tev i lo delovnih mest na 2560 al i na 1,6%. 
P r i tem niso u p o š t e v a n a dela na n a h a j a l i š č u Prudhoe B a y in 
pri gradnji novega naftovoda. 

N A J V E Č J E N A H A J A L I Š Č E N A F T E V Z D A 
Več ina naf tnih d r u ž b se je os redo toč i l a pr i iskanju nafte na 

j u ž n i del Aljaske, v glavnem na Cook Inlet. Le redke so razisko
vale tudi v severnem delu in leta 1968 sta dve d r u ž b i A t l a n t i c 
Richf i e ld in B r i t i s h Pe t ro leum odkr i l i doslej na jveč j a nahajal i
šča na pod roč ju Prudhoe B a y . Rezerve nafte, k i j i h je m o ž n o 
izkor i šča t i , cenijo na okol i 1,3 mili jarde ton in zemeljskega p l ina 
na p r ib l i žno 740 mi l i ja rd kub. m. 

T E Ž K I D E L O V N I P O G O J I 
Za raziskavo n a h a j a l i š č a Prudhoe B a y , k i se je odvijala 

pod izredno t ežk imi t e h n i č n i m i in k l ima t sk imi pogoji, so porabi
l i okol i š t i r i mil i jarde dolarjev. Naf ta se nahaja v globini 3600 m 
ravne pokrajine v neposredni bl ižini Ledenega morja. D a ne bi 
ran i l i n e ž n e , p r ib l i žno 40 cm debele zgornje plast i ž l indre , k i 
šči t i pod sabo ležeči stalno zmrznjeni sloj, in s tem ogrozili 
stabilnost a r k t i č n e p u š č a v e , so moral i vse konstrukci je 
postavi t i na 1,5 m debeli sloj proda. Več ina stavb stoji na ste
b r ih in s tem so ohrani l i temelje pred nataljenjem. Zato so 
mora l i prepeljati na to področ je več sto t isoč ton proda. P r i tem 
je b i la prva naloga gradnja ceste skozi divj ino in gorske verige iz 
Fai rbanska v srednji A l j a s k i na sever. Več ino potrebnega mate
riala so mora l i pripeljat i do mesta porabe v poletnih mesecih s 
kamion i a l i le ta l i . K e r se led v polarnem morju samo nekaj 
tednov polet i s tal i , to l iko. -da o m o g o č a plovbo, so mora l i zelo 
skrbno p lan i ra t i ladijske prevoze, s ka te r imi so pripel jal i večje 
dele opreme. L e t a 1975 je enega izmed konvojev presenetil led 
in r e š e v a l n a dela še do danes niso z a k l j u č e n a . 

Tempera tura oz rač ja se giblje med +21 stop. C . poleti in 
— 79 stop. C pozimi . T o so k l ima t sk i pogoji, k i so dela pr i 
p r i p r a v i naftnega polja za izkor i ščanje izredno otežkoči l i . 

Neugodni so bi l i tudi delovni pogoji. S ta lno zaposleni delavci so 
delal i sedem dni po dvanajst ur in nato so j i h z letal i prepeljali 
k d r u ž i n a m v mesta Aljaske a l i v ostale dele Z D A . Nj ihov 
zas lužek je b i l dva- do tr ikrat večji kot za enako delo v ostalih 
del ih Z D A . 

Skupaj so na področ ju Prudhoe B a y zgradili 208 k m cest, 
le ta l i šče , termoelektrarno, napravo za komprimiranje in rafina-
cijo pl ina, šes t zb i ra ln ih mest za nafto in okol i 140 naftnih 
vr t in . Č r p a l n e postaje niso bile potrebne, ker prihaja nafta 
sama na površ ino . N a samem naha j a l i š ču pa je po zak l j učku 
vseh konstrukci jskih in gradbenih del zaposlenih samo 550 
l jud i . Celotno vodenje in kontro lo naprav opravljajo elektron
ski r a č u n a l n i k i . N a samem naftovodu, vk l jučno s č r p a l k a m i na 
trasi in p r e č r p a l n i m i napravami v p r i s t an i š ču Valdez, je zapo
slenih okol i 200 l judi . 

V E Č N A H A J A L I Š Č N A F T E I N Z E M E L J S K E G A P L I N A 
Naf ta na Al j a sk i skupaj z n a h a j a l i š č e m a v Prudhoe B a y in 

Cook Inlet, predstavlja danes z okol i 1,4 milijarde ton 27 % vseh 
dokazanih in za i zkor i ščan je sposobnih rezerv v Z D A . P r i 
zemeljskem p l inu predstavlja ta š tev i lka 13%. St rokovnjak i 
r a č u n a j o , da bodo na p o d r o č j u P rudhoe B a y odkr i l i še 
nadaljnje rezerve nafte. Zato so p repr i čan i , da bodo to naha
ja l i šče lahko izkoriščal i precej več kot 20 let. Al jasko in posebej 
še njen obalni del smatrajo danes kot n a j p o m e m b n e j š e in naj
večje obe t a joče področ je za iskanje nafte in zemeljskega p l ina 
v Z D A . Poleg že omenjenih zaneslj ivih rezerv cenijo 
s t rokovnjaki še m o ž n e kol ič ine nafte na 1,6 do 6,5 milijarde ton 
in zemeljskega p l ina na 800 do 3.700 mil i jard kub. m. Te š tev i lke 
so začeli v zadnjem času primerjat i s pre j šn j imi , bolj opt imi
s t i čn imi ocenami in j i h znatno popravi l i navzdol . Vendar 
ostane dejstvo, da je Al j a ska pri m o ž n i h , vendar še nedokazanih 
rezervah nafte v Z D A ude ležena z okol i tretjino in pri zemelj
skem p l inu s 15 do 20 %. 

N a bodoče izkor iščanje nafte na Al j a sk i bo imela predvsem 
velik vpl iv zvezna vlada v Washingtonu. Predvidevajo n a m r e č , 
da se nahaja okol i 85 % vseh naftnih rezerv na zveznem ozem
lju . P r i tem bodo igrala v a ž n o vlogo tudi n a h a j a l i š č a na mor
skem dnu. Samo n a h a j a l i š č e Prudhoe B a y pa spada pod d r ž a v o 
Al jasko , k i lahko tako r a č u n a na znatne dohodke v obl ik i dav
kov in taks. 

Nadaljevanje prihodnjič 



NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ R A Z G O V O R O HLADNI V A L J A R N I B E L A 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Ž E B L J A R N A 

V petek, 9. septembra, je b i l a seja 
i zv r šnega odbora osnovne organiza
cije s indikata . Sk ladno s predlogom 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij te
meljne organizacije Ž e b l j a r n a so 
imenoval i komisi jo za spremljanje 
izvajanja zakona o z d r u ž e n e m delu. 
V komis i j i so: J o ž e Hlebanja , pred
sednik, ter č l an i Olga M o č n i k , Cve ta 
Hr iba r , M i h a Zemva in L j u b o Pe-
t rovski . 

R E M O N T N E D E L A V N I C E 

V torek, 30. avgusta, je b i l a raz
š i r j ena seja odbora s indikalne grupe 
E R D . I z č r p n o so obravnaval i delo 
s indikalne organizacije v T O Z D in 
ugotovi l i , da bo treba dejavnost vse
stransko poživi t i . D e l o naj b i preus
mer i l i na m a n j š e skupine, izvol jeni 
delegati pa b i mora l i izpolnjevat i 
odrejene naloge. Pobude za delo naj 
pr idejo iz baze, da b i zagotovi l i 
u s p e š n o delo s indikalne organiza
cije. 

V razpravi je sodelovalo več čla
nov s indikalne grupe. T a k o meni 
tov. A r h , da se delo s indikata in S D S 
p reveč prepleta in da se o vsaki 
s tvar i p reveč govori, tako da se l jud
je nave l i ča jo , ker iste s tvar i p reveč 
k ra t slišijo. 

O delu s indikata je govoril tud i 
tov. Svet ina , k i meni , da imajo m o č 
a k t i v n i delegati, saj so j i m ljudje 
zaupal i že s tem, ko so j i h i zvo l i l i iz 
svoje sredine. P rav zato morajo 
zaupanje u p r a v i č i t i . Z a r e ševan j e 
problemov s p o d r o č j a nagrajevanja 
i n napredovanja na delovnem mestu 
vodijo vse pot i prek s indikata . 

T o v . Turna meni , da b i morala 
imet i grupa program, k i b i ga 
n a t a n č n o izvajala.- O b č a s n o naj b i 
pregledali, ko l iko točk programa je 
že rea l iz i ranih i n kje so vzrok i , da 
druge točke , vsebovane v programu, 
še niso obdelane. Razp rav l j a l i so še 
o p rav i ln ik ih in samoupravnih 
sporazumih i n menijo, da j i h v e č k r a t 
dobijo prepozno v obravnavo in tako 
pride do neljubih napak in tudi pr i t i 
skov z vrha, da pravi ln ike a l i spo
razume potrdimo. 

Sprejetih je bi lo pet sklepov. Izde
l a t i je t reba de lovn i program in 
p o v e č a t i akt ivnost s ind ika ln ih sku
pin . K r i t e r i j i za dodeljevanje oseb
nega dohodka ter nagrajevanja na, 
delovnem mestu naj bodo osnovani 
na realnih kaza lc ih u s p e š n o s t i posa
meznega delavca. 

H L A D N A V A L J A R N A 
J E S E N I C E 
V ponedeljek, 5. septembra, je b i la 

19. seja izvršnega odbora osnovne 
organizacije s indikata . V obravnavi 
je b i l predlog o proglasi tvi 10. ok
tobra za dan kovinarjev Jugoslavije. 
S predlogom so se s t r inja l i . I z v r š n i 
odbor je razpravl ja l še o poteku raz
prave osnu tkov r e p u b l i š k i h zako
nov, p r ipombe pa so posredoval i 
centru za p r o u č e v a n j e samouprav
ljanja in informiranje. 

Določi l i so nekatere podrobnosti v 
zvezi z organizacijo p ikn ika v 
septembru v K r m i . N a p iknik bodo 
vabljeni tud i upokojeni sodelavci ter 
svojci . Zarad i da l j še bolezenske od
sotnosti so denarno p o m o č odobri l i 
sodelavcu V i n k u J u n e ž u . Zainteresi
r a n i m sodelavcem bodo na voljo 
permanentne vstopnice za hokejske 
tekme, s tem da posameznik p r i 
speva 250 din , 100 d in pa naj bi 
prispevali iz sredstev sindikalne 
organizacije hladne predelave. 

L I V A R N A 
V sredo, 7. septembra, je b i l a 

15. redna seja i zvršnega odbora os
novne organizacije s indikata. I zv r š 
n i odbor ugotavlja, da se j a za izlete 
v V r s a r i n Cr ikven ico pr i javi lo pre
majhno š tev i lo ude ležencev . Odbor 
predlaga izvedbo p ikn ika na Pr i s ta 
vi . I z v r š n i odbor je sprejel sklep o 
d o d e l i t v i sredstev socialno š ibk im 
č l a n o m ko lek t iva za nabavo ozimni
ce. I z v r š n i odbor osnovne organi
zacije s indikata je razpravl ja l še o 
nabav i dveh izvodov knjige M a r -
xovega K a p i t a l a . - . 

D S Z A K A D R O V S K E I N 
S P L O Š N E Z A D E V E T E R 
I N F O R M I R A N J E 
Š e s t a seja i zv r šnega odbora os

novne organizacije s indika ta je b i la 
v soboto, 3. septembra. N a j v e č po
zornost i so namen i l i j a v n i razpravi o 
š t i r i h osnutk ih r e p u b l i š k i h zakonov. 
D a h i zagotovi l i u d e l e ž b o , so prek 
časop i sa Zelezar opozor i l i č l a n e ko
lek t iva na pomembno obravnavo teh 
osnutkov. 

N a seji so za delegata samouprav
ne interesne skupnost i za ekonom-

ske odnose s tuj ino predlagali ka-
drov ika Janeza K r a m a r j a , v izvr
š i lne organe s k u p š č i n e samoupravne 
interesne skupnost i za ekonomske 
odnose s tuj ino pa so predlagani: 
Janez Bidovec, M a r t i n Š k e t a in 
M i t j a Medvešček . Dogovorjena je 
organizaci ja dvodnevnega iz le ta v 
R a b a c drugo soboto v oktobru . 
P rogram izleta in obvestilo č l a n o m 
s indikata bosta pr ipravi la oba 
referenta za oddihe in izlete. Zbrane 
so tud i prijave za namensko va rče 
vanje sredstev za izlete. I zv r šn i 
odbor ugotavlja, da se je za t a k š n o 
ob l iko v a r č e v a n j a od loč i lo precej 
č l a n o v kolekt iva . 

V nadaljevanju seje je predsed
nica M a j a J u n e ž opozorila na le toš 
njo krvodajalsko akcijo, zatem pa so 
sprejeli sklep o dodel i tvi denarne 
pomoč i sodelavki H a d ž e r i M u l a l i č . 
D o prihodnje seje i zvršnega odbora 
bodo pr ipravi l i nov predlog za do
deljevanje socialne pomoč i . 

Sprejet je b i l sklep o nakupu dveh 
knj ig Marxovega K a p i t a l a , k i bosta 
na voljo slehernemu č l a n u osnovne 
organizacije s indikata . 

D o prihodnje seje bodo zbral i 
predloge za dodeli tev p o m o č i p r i 
nabavi ozimnice socialno š ibkim čla
nom kolekt iva . 

D R U Ž B E N A P R E H R A N A 
V sredo, 14. septembra, je b i la 

19. seja i zv r šnega odbora osnovne 
organizacije s indikata. Predsednica 
T i n c a K e r n c je anal iz i ra la sklepe 
pre j šn je seje, k i so b i l i tud i izpol
njeni. O b č i n s k e m u s indikalnemu 
svetu bodo posredovali predloge za 
podelitev d r ž a v n i h odl ikovanj . 

Obravnavan i so b i l i predlogi za 
dodelitev denarne pomoč i , k i je v 
glavnem namenjena za nakup ozim
nice. Denarno p o m o č bo prejelo več 
sodelavk, k i so zaposlene v restav
raci j i K a z i n a ter v samskih domo
vih. 

I z v r š n e m u odboru osnovne orga
nizacije s indikata je b i l a posredo
vana informaci ja o sklepu samo
upravne delovne skupine samski 
domovi o izvedbi p ikn ika v Završ -
nic i . P ikn ike naj b i organizirale tud i 
sindikalne skupine v restavracij i že
lezarne, v ča su ko bodo bel i l i prosto
re restavracije, ter za zaposlene de
lavce v s a m o p o s t r e ž n i restavraciji v 
kan t inah . 

Predsednica T i n c a K e r n c je pove
dala, da bodo informacijo o stanju 
in gospodarski problemat ik i , k i jo je 
pr ipravi la vodja T O Z D , posredovali 
vsem zaposlenim v T O Z D D r u ž b e n a 
prehrana. Informacijo bodo obrav
n a v a l i na sestankih S D S , izvršni 
odbor osnovne organizacije sindi
ka ta pa se s posredovano informa
cijo o stanju gospodarske problema
tike tudi strinja. 

T o v . Langus je č l a n e i zvršnega 
odbora obvestil , da bodo s ponedelj
kom pričel i z rekreacijo v samskem 
domu na P l a v ž u . Sodelavci lahko 
dobijo tud i permanentne karte za 
ogled hokejskih tekem ter karte za 
rekreacijsko drsanje i n kegljanje na 
asfaltu. 

Ob sklepu seje je b i l izvršni odbor 
seznanjen s f i n a n č n i m poroč i lom. 
K e r č l a n a r i n o zaposlenih delavcev v 
poč i tn i šk ih domovih v Cr ikven i c i in 
v B iogradu odvajajo osnovni orga
n izac i j i s indikata delovne skupnosti 
za kadrovske i n sp lošne zadeve ter 
informiranje , s ind ika lna organiza
cija T O Z D D r u ž b e n a prehrana ne 
bo k r i l a s t r o š k o v izletov za zaposle
ne v obeh p o č i t n i š k i h domovih . 
I z v r š n i odbor se tudi str inja s pred
logom, da b i 10. oktober proglasil i za 
dan kovinarjev Jugoslavije. 

Predsednica T i n c a K e r n c je pre
brala pismo javnega toži lca glede 
nepravi lnost i v Že leza rn i . Vsebino 
pisma so č lan i i zv ršnega odbora vzeli 
na znanje, seznanjeni pa so b i l i tudi 
s spremembami v u r e d n i š k e m odbo
ru glasila Zelezar. 

E L E K T R O D E 
V torek, 13. septembra, je b i la seja 

i z v r š n e g a odbora osnovne organi
zacije s indikata. Dogovor i l i so se za 
nekatere podrobnosti v zvezi z javno 
razpravo o osnutkih š t i r ih republi
š k i h zakonov, k i je o rgan iz i rana 
skupaj z osnovno organizacijo sin
d ika ta T O Z D Žeb l j a rna . 

Dva j se t pe rmanen tn ih vstopnic 
za ogled hokejskih tekem je na voljo 
sodelavcem, k i stalno hokejske tek
me obiskujejo. 

Predsednik Stane Sedlar je nav
zoče seznanil s pri javo dveh sode
lavcev d i sc ip l insk i komisi j i zaradi 
d isc ip l inskih p r e k r š k o v . Ugotovl jeno 
je, da sta obe pr i jav i usklajeni s 
samoupravnim sporazumom o med
sebojnih razmerj ih i n odgovornostih 
delavcev v T O Z D . I zv r šn i odbor tudi 
podpira prizadevanje vodstva T O za 
izbol j šan je discipline. 

Dvodnevnega izleta v Vrsa r se je 
udelež i lo 52 č l a n o v kolekt iva in nj i 
hov ih svojcev. Z iz le tom so b i l i zelo 
zadovol jnk 

samo na n izko ogl j ična jekla , kasne
je, ko je zače la obratovat i l in i j a za 
ža r en j e , pa tudi na dinamo jekla . 

S k o z i vse obdobje prvega pollet ja • 
se je izurjenost posadk izbol j ševa la , 
povečeva la sta se tud i s t a lež in pro
duktivnost , b i l i smo v stanju prede
l a t i velike kol ič ine materiala, ka r 
smo v mesecih maju in jun i ju tud i 
dokazal i , ko smo dosegli m e s e č n o 
proizvodnjo 5000 ton. T e ž k o je sedaj 
reči , a l i smo b i l i sposobni izdelat i 
vse, ka r smo p lan i ra l i , ker nismo 
mogli tega preverit i . Dejs tvo je, da 
smo cesto v posameznih fazah pre
delave ostali brez dela i n čaka l i na 
mater ia l . Posledica vsega tega je, da 
smo zakl juči l i prvo polletje z izgubo, 
k i je skoraj 50 % višja od planirane. 
Zarad i tega smo b i l i na podlagi pol
letnega o b r a č u n a prisi l jeni izdelat i 
program ukrepov, da se ne b i motenje 
poslovanja nadaljevalo tudi v dru
gem pollet ju. 

K e r smo ena od k o n č n i h , oziroma 
z a k l j u č n i h T O Z D v n a š e m tehnolo
š k e m zaporedju, smo poleg in ternih 
ukrepov, k i j i h moramo izvajat i pr i 
nas doma, vključil i v program tudi 
neposredno vezane predhodne 
T O Z D i n skupne strokovne s lužbe . 
V s i so da l i pisne pozit ivne odgovore 
i n zagotovilo, da bodo ukrepi i n nji
hove naloge rea l iz i rani . 

Glede oskrbovanja z v ložkom bi 
rad poudari l , da je že v ča su projek
t i r an ja hladne valjarne Be l a bilo 
jasno, da bo zaradi omejenih proiz
vodnih m o ž n o s t i v j ek la rn i treba del 
v ložka preskrbeti iz drugih virov. T a 
vir je v prvem pollet ju skoraj v po
polnost i odpovedal, č e p r a v smo 
imel i trdno sklenjene dogovore in 
pogodbe. K l j u b vsem naporom 
nabave n i bilo mogoče s tor i t i niče
sar. Posledica izpada uvoza je b i la , 
da smo skuša l i vse jeklo naredit i in 
izva l ja t i doma, kar pa nam zaradi že 
omenjenih omejenih m o ž n o s t i in že 
razporejenih obveznosti n i uspelo. 
I s t o č a s n o pa je b i lo jasno, da dina
mo, nerjavna in specialna jek la mo
ramo izdelovati samo doma. T u pa 
se je najbistveneje za takni lo . K a ž e , 
da so v ča su izgradnje za oskrbo z 
v l o ž k o m odgovorne T O Z D in skup
ne s lužbe , kl jub temu pa je pred 
očmi nas vseh h i t ro rasla nova hlad
na valjarna, kar nekol iko pozabile, 
ko l iko toplo va l janih t rakov bodo 
morale usmeri t i k nam. Zarad i 
suma, da je tako, smo lan i , konkret
no 3. j un i j a 1976, na sestanku tovar
n iškega komiteja Z K S , ko smo raz
pravl ja l i o celotni problemat ik i v 
zvezi s hladno va l j amo Be la , tudi 
postavi l i problem oskrbe i n priprav
ljenosti jeklarne i n valjarne za te 
naloge. M i s l i m , da smo dovolj zgo
daj na to opozarjali . Verjetno ne 
greš im mnogo, če r e č e m , da so mnogi 
med nami verjetno mis l i l i , ko so si 
ogledovali gradnjo in m o n t a ž o : saj 
te kompl ic i rane naprave ne bodo 
stekle ob roku in gladko, in s tem 
odr ival i h kasne j š im da tumom izpol
njevanje svojih nalog. N o , i n ob 

novem letu 1977 se je v Že leza rn i po
j a v i l obrat, k i m e s e č n o zahteva od 
7000 do 10.000 ton v ložnega materia
la po do ločen i d i n a m i k i in asorti-
mentu. I s t o č a s n o z ve l ik im odvze
mom pa smo postali tudi vest kva 
litetnega dela predhodnih obratov. 
Vse vrste napak, t ehno lošk ih , jeklar
skih in površ insk ih , povzroč i jo pri 
nas proizvodne probleme i n okvare 
strojev, v k o n č n i obl ik i pa tudi 
i zmet ma te r i a l a p r i kolavdaci j sk i 
kon t ro l i a l i pa reklamacije, ko l ikor 
je mater ial odpremljen po mile jš ih 
kr i te r i j ih . 

Č e se sedaj vrnem k bistvu vpra
šan ja , lahko ugotovim, da se ukrepi , 
k i so zajeti v sanacijskem programu, 
izvajajo z zakasnitvijo. K o smo j i h 
sprejeli, je b i l mesec ju l i j že za nami 
in na njegove rezultate n i bilo 
mogoče več vp l iva t i . R a č u n a l i smo, 
da se bo vsaj avgust spremenil. V e n 
dar, kot ste rekl i pravi lno, je na 
ž a l o s t rezul tat samo 61,8 %. T u d i v 
tem mesecu smo se s rečeval i z ena
k i m i problemi kot v prvem pollet ju. 
M o r a m reči , da se vsi vk l jučen i s 
svojimi obvezami v skupni krog sa
niranja stanja trudijo, vendar s tvari 
ne t eče jo tako, kot b i morale. B i l o 
mi je zelo neprijetno, ko sem moral 
odbor za gospodarstvo in delavski 
svet Že leza rne v poroč i lu o izvajanju 
sanacijskih ukrepov opozorit i , da ne 
samo, da sta slaba ju l i j in avgust, 
t e m v e č tudi, da n i velike garancije, 
da bo september boljši . Pooblas t i la , 
k i j i h je poslovodni odbor Ž e l e z a r n e 
prejel od delavskega sveta, so začela 
premikat i neugodno situacijo vsaj v 
tem smislu, da se širši krog odgovor
nih bolj briga za obveznosti do nas. 

V zvezi z zadnj imi sklepi delav
skega sveta bi se rad dotakni l tudi 
onega v zvezi z delavsko kontrolo. 
M o r a m reči , da so b i l i mnogi č lan i 
n a š e g a ko l ek t i va p r e senečen i nad 
sklepom. V tem vidijo nezaupnico 
sebi, delu d r u ž b e n o p o l i t i č n i h orga
n izac i j , samoupravnih organov in 
vodstvu. Postavl jamo tudi vp raša 
nje, a l i se n a š i m podatkom in anal i 
zam ne verjame. N o č e m o odklanja t i 
nobene odgovornosti s svojih ramen, 
vendar ima vzduš je zaradi pomanj
kanja dela poleg t ežkega vzdrževa
nja discipline na potrebni r avn i za 
posledico tudi že grožnje z odhodom 
iz ko lek t iva tud i zaradi pomanjka
nja dela. Nekaj zelo bolečih odpo
vedi je že v postopku. Torej kolekt iv 
i m a svojo poz i t i vno fiziognomijo. 
N a š predlog je: dajte nam dovolj 
v ložka po kol ičini , d inamik i , asorti-
mentu in kva l i te t i in potem ugotav-
ljajmo, če ga ne bomo predelali , kaj 
je narobe pri nas. 

U R E D N I Š T V O : M e d drugimi 
problemi je bilo v zadnjem obdobju 
v T O Z D H l a d n a val jarna Be la tudi 
več skrajno neugodnih negat ivnih 
pojavov (izl iv olja, spanje med 
delom, zelo neprizadeto o b n a š a n j e 
posameznikov i n podobno), k i so 
vrgli slabo luč na celotno Že leza rno . 
K a k o ste v zvezi s tem ukrepali v 
T O Z D ? 

P O Š K O D B E V A V G U S T U 
V preteklem mesecu je bilo na delovnih mestih v Ž e l e z a r 

ni p o š k o d o v a n i h 48 sodelavcev in izgubljenih 750 delovnih 
dni. Iz podatkov s l u ž b e za varstvo pr i delu je razvidno, da 
smo imeli v p r e j š n j e m mesecu tudi dve p o š k o d b i na poti 
v s l u ž b o . 

Pregled p o š k o d b po temeljnih organizacijah in delovnih 
skupnostih je naslednji: 

T O Z D š t e v . izgubljeni 
p o š k o d b dnevi 

p o š k o d b e 
na poti 

izgublj 
dnevi 

P l a v ž 2 19 1 34 
Jeklarna 7 63 — — 
Livarna 2 25 — — 
Bluming stekel 3 38 — — 
Valjarna ž i c e in profilov 1 38 — — 
Valjarna debele p l o č e v i n e 4 91 — — 
Ž i č a r n a 2 35 — — 
Hladna valjarna Jesenice 2 11 — — 
Hladna valjarna Bela 8 121 — — 
Jeklovlek 1 20 — — 
Profi larna 2 6 — — 

V r a t n i podboji — — 1 5 
Strojne delavnice 2 11 — — 
Ž e b l j a r n a — 6 od prej— — 
Elektrode 1 — — — 
Energetika — — — — 
V z d r ž e v a n j e 1 60 — — 
Remontne delavnice 2 49 — — 
Transport 5 85 — — 
D r u ž b e n a prehrana 1 20 — — 
DS za komercialne in 
f i n a č n e zadeve 1 7 — _ DS za kadrovske, s p l o š n e 
zadeve in informiranje — — — — 
DS za ekonomiko, t e h n i č n o 
kontrolo razvoj ter 
novogradnje* 1 1 

- -
V A L J A R N A Ž I C E I N P R O F I L O V 

Č e t r t a seja izvršnega odbora os
novne organizacije s indikata je bi la 
9. septembra. Seznanjeni so b i l i o 
skl icu zbora delavcev, kjer bodo ob
ravnava l i š t i r i osnutke repub l i šk ih 
zakonov. T o v . D r a b je navzoče sez
nan i l s proizvodnimi rezul ta t i in f i -
n a č n i m stanjem T O Z D . 

V tretji t očk i dnevnega reda so 
razpravl ja l i o kr i ter i j ih p r i dodelje
vanju pomoč i za nabavo ozimnice. V 

nadaljevanju seje so sprejeli sklep o 
nabavi dveh izvodov Marxovega 
K a p i t a l a , k i j i h bodo h ran i l i v arhi
vih obeh akt ivov osnovnih organi
zacij s indikata. 

Refe ren tu za š p o r t n o in rekre
aci jsko dejavnost so na roč i l i , da 
zbere prijave sodelavcev, k i b i želeli 
permanentne vstopnice za ogled ho
kejskih tekem. 

Ob sklepu seje so obravnaval i še 
predlog za izvedbo izleta v Gor i ška 
B r d a . 

A L E K S A N D E R J E Z E R Š E K : \ 
odgovoru bi na z a č e t k u postavil prrj. 
t i v p r a š a n j e : A l i je pr i nas teh poj a. 
vov več, kot j i h je v drugih delih Že. 
lezarne? K o sem prebiral spisek »n e. 
s reč« , k i j i h je sestavila U J V v Kra. 
nju, sem ugotovil , da ne izstopamo 
iz popreč ja . Res pa je nekaj: profe. 
s ionalni organi so posvetil i v našen 
obratu več pozornost i »nesrečam« jj 
so j i h tudi temeljito in mnogo od 
n j i h z uspehom pre iska l i . Konec 
koncev so sredstva, v ložena v- nas 
obrat, tako vel ika, da j i h ne smemo 
zanemarjati . M i s l i m , da lahko izra. 
z i m t ova r i š em, k i s svojim poklicnim 
znanjem odkr iva jo te primere, y 
imenu našega kolekt iva zahvalo 
D r u g a č e bi še vedno živeli in delali 
skupaj z »Mlakar j i« i n b i l i kolektiv, 
no k r i v i za malomarnost i i n škodljj. 
ve pojave, k i j i h povz roča jo posa-
meznik i . 

V zvezi s tem smo se v naš i TOZD 
že l o t i l i nekaterih ukrepov. K o t prvi 
v Že leza rn i smo ak t iv i ra l i n a š odbor 
za l judsko obrambo in d r u ž b e n o sa
m o z a š č i t o . Sk lep i tega odbora so se 
že začeli izvajat i . K o t enega izmed 
pomembnih naj omenim, da mo
ramo prepreč i t i dohod in sprehaja
nje delavcev iz drugih obratov skozi 
n a š e delovne prostore. Zaradi zelo 
kompl ic i ran ih naprav že en sam pri
tisk na gumb nepoklicanega na 
k r m i l n i h pu l t ih povzroč i zastoj ali 
celo okvaro linije. Poveča l i smo 
nadzor in odgovornost s s trani nepo
srednih organizatorjev dela, to je, 
vodij l in i j , dninskih vodij proizvod
nje ter tehnologom. Izvajamo reor-
ganizacijske ukrepe. Povečujemo 
kontrolo nad prisotnostjo pri delu. 
Predvsem pa se z akcijo za zagoto
vitev vložka prizadevamo za polno 
zaposlitev vseh sodelavcev in s tem 
za z m a n j š a n o m o ž n o s t spanja in 
pohajkovanja po obratu. 

U R E D N I Š T V O : V D e l u je b i l ob
javl jen v zvezi s pr imerom Mlakar 
zanimiv prispevek Janeza Rugl ja . ki 
smo ga ponat isni l i tudi v Železarni 
K a j menite o njegovem gledanju na 
ta problem? 

A L E K S A N D E R J E Z E R Š E K : 
T o v a r i š a Rug l j a več ina Slovencev 
pozna in globoko ceni kot odločnega 
in n a č e l n e g a borca za treznost. Mi
sl im, da sta vsak komentar in pole
mika na njegov č l anek odveč in je 
tudi n imam namena začen ja t i , s tem 
pa ne t rdim, da se popolnoma stri 
njam z nj im. Nečesa pa bi se le : 

želel dotakni t i : n a m r e č , kaj je člo
vek v » z m a t r a n e m « stanju zmožen 
naredit i . B i l sem seznanjen z rezul
ta t i preiskave, k i so jo opravil i orga-. 
ni U J V K r a n j . M l a k a r , kot je vsemf 
znano, navaja v svojem pojasnilu za 
storjeno dejanje vinjenost. Doda l bi 
kot komentar še to: njegovo delovno 
mesto je oddaljeno od mesta kazni
vega dejanja dvajset c"o trideset me
trov in t am n i imel česa opraviti, 
razen izpolni tve želje po spanju, ki 
pa je, mimogrede, m o ž n a tudi kje 
drugje, z m a n j š o verjetnostjo, da ga 
sodelavci odkrijejo. Iz varnostnih i 
razlogov so vent i l i brez ročic za od-1 
piranje. D a j i h lahko odviješ, moraš! 
prinesti s seboj orodje. P r i tem se 
postavlja naslednje v p r a š a n j e : Ali I 
l ahko » z m a t r a n « č lovek mis l i tako 
č is to , da vzame orodje a l i gre ponj. | 
da odpre ventil? A l i » z m a t r a n « člo
vek lahko mis l i tudi na sodelavce, 
k a j t i M l a k a r nava ja v zagovoru i 
svojega dejanja, da je privoščil 
spanje tudi svojim kolegom - ! 
valjavcem? Zakaj n i poškodoval 
svojega stroja in odšel spat? Nočem 
s temi vp ra šan j i obremenjevati, ne 
morem pa tudi brani t i . K o l i k o je od
govoren za svoje dejanje in koliko je 
njegova osebnost motena zaradi 
alkohola, če je, bodo ugotovil i drugi 
za to pokl icno izšolani in izurjeni. S« 
nekaj v premislek ob koncu odgo
vora na postavljeno vp ra šan j e : Ali 
se ne more normalno bister človek 
zavestno za teč i pr i zagovoru pod 
okrilje pijanosti , k i vsekakor zmanj
šu je odgovornost, ko svojega deja
nja ne more več zanikati? 

U R E D N I Š T V O : K a j lahko pri
č a k u j e m o v naslednjih treh mese
cih? 

A L E K S A N D E R J E Z E R Š E K : 
Pooblas t i la in naloge, k i j i h je po
slovodni odbor sprejel od delavskega 
sveta in odbora za gospodarstvo Že
lezarne, so že sproži la neke akcije 
Škoda , da se kaj takega n i zgodilo že 
prej in zagotovilo n o r m a l n e j š e obra
tovanje, kot se obeta sedaj. Tako 
kot je zastavljena akcija sedaj, daje 
upanje, da se bo delo odvijalo v zad
njem kvar ta lu po planu, k i je za
s tavl jen s programom sanacijskih 
ukrepov. 

Sedaj nam namenjajo tisto pozor
nost, k i b i jo mora l i že takoj, ko snw 
k m a l u po z a č e t k u tega poslovnega 
leta začeli tarnat i glede vložka 
M o r d a b i se s tem izognil i tudi ne
l jub im dogodkom, k i so se pripetili 
Dogovorjeno je, da se tedensko se
stajamo vsi odgovorni in sproti 
ukrepamo, če se bi kje pojavi l od
k l o n od p lani ranih , p r i č a k o v a n i h in 
m o ž n i h ciljev. Vsekakor pa moramo 
ugotovi t i , da zamujenega n i mogoče 
več nadoknadit i . 
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E l e k t r o n s k i r a č u n a l n i k , k i je b i l 
1959 kupljen, je b i l kasneje še neko
l iko razš i r j en z naje t imi zunanj imi 
spomini — magnetn imi d iski , pred 
nedavnim pa je b i l razš i r jen še 
njegov notranj i spomin (to je b i l 
spet nakup). 

Danes n a š r a č u n a l n i k n i več med 
p rv imi po svoji vel ikost i in zmoglji
vosti . Danes so n a š o ž e l e z a r n o v tem 
pogledu prehitela že š t e v i l n a pod
jetja v Jugoslavi j i , celo š t ev i l ne j u 
goslovanske in ena slovenska žele
zarna. T o , da so jo prehitele po 
zmogljivosti r a č u n a l n i k a , pomeni 
obenem tudi , da imajo bistveno kva
l i t e tne j šo obdelavo podatkov i n s 
tem večje m o ž n o s t i za poslovno 
od ločan je s p o m o č j o r a č u n a l n i k a . 

Nekaj pa se vendarle dogaja tud i 
pri nas. P red mesecem dn i so b i l i 
nabavljeni moderni stroji za zaje
manje podatkov, k i bodo delno 
nadomesti l i o d s l u ž e n e lukn jače , del
no pa predstavljajo povečan j e kapa
citete za zajemanje podatkov. Ob 
tem bo tudi m o ž n o zače t i uvel javi t i 
sodobne koncepte zajemanja po
datkov: 

— poda tk i naj se zajemajo na 
mestu nastanka in 

— podatke naj zajemajo delavci, 
k i z n j imi živijo, j i h poznajo ter j i h 
uporabljajo. 

Izpolnjevanje teh dveh pogojev 
zagotavlja bistveno večjo kval i te to 
zajetih podatkov. 

N a j v a ž n e j š e dogajanje v zadnjem 
času pa je vsekakor zače t ek delo
vanja za pridobitev novega r a č u n a l 
nika. V ta namen je b i la formirana 
skupina v okvi ru na šega sektorja, k i 
je ob sodelovanju še nekaterih so
delavcev — vodij sektorjev in vodij 
T O Z D — izdela la predlog za prido
bitev novega r a č u n a l n i k a . V tem 
predlogu je skupina ugotovila, da je 
prišla obdelava podatkov v Že leza rn i 
v fazo, k i terja odloč i tev o nadaljnj i 
poti razvoja na pod roč ju obdelave 
podatkov. S pridobitvi jo novega 
r a č u n a l n i k a b i dosegli bistvene kva
li tete in k o l i č i n s k e spremembe v 
obdelavi podatkov. 

V predlogu je skupina predvidela 
dejavnosti in potrebno opremo za 
posamezna p o d r o č j a v Železarn i , ta
ko za f i n a n č n o in komercialno pod
ročje , za pod roč j e kontrole in raz
iskav ter posameznih T O Z D . Poleg 
tega je predvidela tudi vk l jučevan je 
tuj ih kor is tnikov na n a š r a č u n a l n i k . 

Z a novi r a č u n a l n i k je naredila tudi 
opis konfiguracije i n predlagala 
realizacijo pridobitve v dveh fazah. 
Skup ina je tud i predvidela pr ihran
ke, k i bi j i h prinesel novi r a č u n a l n i k . 
Predlog bo p red ložen poslovod
nim in samoupravnim organom 
v Že lezarn i . P o n j ihovi odobri tvi bo 
skupina nadaljevala svoje delo. 

Vendar pa velja, da stroji brez 
l judi ne pomenijo n ič . L judje j i h 
vodijo, j i m dajo živl jenje in omogo
čijo, da stroji delajo. Ob tem ostaja
jo ljudje, k i ob stroju delajo, v senci; 
za koris tnike strojne obdelave so v 
glavnem nepoznani in skr i t i . K o -
ristniki se n i t i ne zavedajo, -kol iko 
č loveškega dela je v loženega v vsak 
r a č u n a l n i k o v proizvod. Za l jud i ob 
stroju se zanimajo le takrat , kadar z 
obdelavo niso zadovoljni , kadar je ta 
nepravilna (al i se j i m zdi nepravi l
na) a l i pa je zakasnjena. 

De lavc i , zaposleni ob r a č u n a l n i k u , 
so razdeljeni v t r i skupine: 

1. pr iprava podatkov za obdelavo 
na r a č u n a l n i k u , 

2. p r iprava postopkov za obdelavo 
na r a č u n a l n i k u i n 

3. obdelava na r a č u n a l n i k u . 
Skup ina za pripravo podatkov, to 

je, sprejem dokumentacije in luk
njanje, dela že vseh 20 let enako 
delo; ob zamenjavi r a č u n a l n i k a se 
delo n i spremenilo. Sprememba, k i 
pa nastopa, je naslednja: medtem ko 
se skupina š t ev i l čno n i bistveno po
večala , se je m o č n o poveča l obseg 
dela. V s a k a na novo uvedena obde
lava pomeni n a m r e č p o v e č a n j e obse
ga dela. Posledica tega pa je, da to 
delo postaja bolj zahtevno, manj 
kval i te tno — veča se š tev i lo napak. 

S k u p i n a za p r ip ravo postopkov 
obdelave so programerji i n organi
zatorji . T i organizirajo in programi
rajo posamezne obdelave na r a č u 
na ln iku . N a z a č e t k u so se nove ob
delave razmeroma hi t ro in pogosto 
uvajale. S č a s o m pa se je z las t i 
pogostost vse bolj z m a n j š e v a l a , ka j t i 
celoten razpolož l j iv i delovni č a s te 
skupine se je vedno bolj ko r i s t i l za 
v z d r ž e v a n j e — dopolnjevanje i n 
spreminjanje obs to j eč ih obdelav ter 
vse manj za uvajanje nov ih (za 
slednje v zadnj ih dveh l e t ih obstaja 
pod 30 % vsega č a s a ) . 

S k u p i n a za obdelavo na r a č u n a l 
n i k u — operaterji — vodi r a č u n a l 
nik, da ta po izdelanih postopkih 
obdeluje zajete podatke. Zarad i vse 
več je zasedenosti r a č u n a l n i k a mora 
ta skup ina oprav l ja t i vel iko dela 
izven rednega delovnega č a s a — ob 
sobotah i n nedeljah ter ponoč i . 

N e b i mogl i reč i , katera skupina je 
p o m e m b n e j š a a l i n a j p o m e m b n e j š a , 
nobena sama ne b i mogla obstajati . 
'Ugotovimo pa l ahko druga de js tva : 1 

— 6 delavcev je v C O P zaposlenih 
že 20 let — to je, od vsega z a č e t k a , 

— 16 delavcev je v C O P že preko 
15 let. 

Ob tem bi želeli opozori t i : 

. — t i delavci so po dolgih le t ih 
zahtevne i n včas ih eno l i čne s lužbe 
potrebni zamenjave delovnega me
sta, 

— t i delavci delajo že na drugi 
generaciji strojev za obdelavo po
datkov in to pogosto ob nezadostni 

izobrazbi , kar so moral i s k u š a t i 
kompenzira t i s prizadevnostjo. 

Še na en problem je treba opozo
r i t i : C O P i m a ves č a s velike t e ž a v e s 
f luk tuac i jo kadra, z las t i z visoko 
izobrazbo. P o eni s t rani je to zaradi 
k o n j u k t u r n o s t i s t roke razumlj ivo, 
po drugi pa je to napaka Že leza rne ; 
v C O P t ako vzgajamo kader za 
druga podjetja, namesto da b i te 
s t rokovnjake poskuša l i z a d r ž a t i v 
Že lezarn i . 

Za to b i zlast i ob pr idobi tvi novega 
r a č u n a l n i k a mora l i b i t i de ležni večje 
skrbi in posluha ob r e ševan ju ka
drovske poli t ike. 

P R O I Z V O D N J A S L O V E N S K I H ŽELEZARN 
V A V G U S T U 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
P r o i z v o d n j a surovega že leza je 

z n a š a l a 90 % n a č r t a . V že l eza rn i 
Š t o r e so mesečn i plan izvršili 1 0 7 ? , 
na Jesenicah pa 85%. Pro izvodnja 
surovega železa za prodajo iz žele
zarne Store je 10% nad zbirno na
č r t o v a n o kol ič ino po osmih mesecih. 
P rob lemat ika proizvodnje j e sen i šk ih 
p l avžev je enaka kot v pre jšn j ih me
secih, to je , z že lezom revnejš i vsip. 
Upa jmo, da bo od oktobra dalje, ko 
bo uvozna ruda omogoč i la bogatenje 
vsipa, bolje. 

Pro izvodnja jek la je b i la pod 
60.000 ton, ka r v zbirnem izvrševa
nju p lana pomeni nazadovanje za 
1 % stanja ob p r i č e t k u avgusta, ter 
z n a š a izvrš i tev po osmih mesecih 
96%. M e s e č n a izvrš i tev je b i l a avgu
sta v že l eza rn i Jesenice 88 %, v žele
zarni R a v n e 80 % in v že leza rn i Š t o 
re 97%. 

V r avensk i j e k l a r n i so opravi l i 
g lavni remont na obeh 40-tonskih 
elektro pečeh . Zarad i prevelike za
loge v ložka za valjarne so v že lezar
ni Š t o r e po i zv r šenem popravi lu S M 
peči še zad rža l i proizvodnjo. V jese
niški j ek la rn i so b i l i p r i S M pečeh 
večji zastoji zaradi krpanja obokov 
i n celodnevni zastoj ene peči zaradi 
okvare ponovce in potrebnega čišče
nja jame. Večj i vpl iv so imel i na pro
izvodnjo vel ika odsotnost z dela in 
predvidena in nepredvidena popra
vi la . 

M e s e č n i n a č r t proizvodnje za pro
dajo so že l eza rne izvrši le 98%. Žele
zarna Jesenice 94 %, ž e l z a r n a Ravne 
110% in ž e l e z a r n a Š t o r e 96%. N a 
Jesenicah je glavni zaostanek zopet 
v h ladni val jarni , v Š t o r a h pa v l i 
va rnah . Že znan i problemat ik i iz 
p re j šn j ih mesecev se p r i d r u ž u j e še 
storno naroč i l za m e t a l u r š k o l i t ino , 
kar je v več jem delu posledica nižje 
proizvodnje jek la rn od n a č r t o v a n e 
kol ič ine . 

Predelovalc i so dosegli 95 % me
sečno n a č r t o v a n e kol ič ine proizvod
nje, kar je bistveno bol jša i zvrš i t ev 
kot meseca ju l i j a . Letos so dosegli 
večjo proizvodnjo samo meseca mar
ca in apri la . P o delovnih organiza
ci jah so dosegli: v P l a m e n u 91 %, v 
Ver ig i 88 %, v T o v i l u 121 % in v Žični 
105 %. V verigi je vzrok zaostanku v 
pomanjkanju n a r o č i l predvsem za 
sidrne verige in delno tud i pr i vi jač
nem blagu. Š e vedno je t e ž a v a z 
oskrbo v ložka i n odsotnostjo zaradi 
l e tn ih dopustov. M o ž n o s t i so, da se 
bo i zv r ševan je plana v Ver ig i v zad
n j ih mesecih i zbo l j š a lo . Zaenkrat 
lahko t rdimo z gotovostjo med pre
delovalci samo za T o v i l , da bodo 
izvrši l i l e tn i n a č r t proizvodnje in 
tud i vrednosti prodaje. 

P r i real izaci j i vrednosti prodaje so 
mesečn i n a č r t izvršili samo v T o v i l u , 
vse ostale delovne organizacije v 
okvi ru S lovensk ih že l eza rn mesečne 
ga plana niso dosegle. P r i ž e l e z a r n a h 
z n a š a i zvrš i t ev 91 %, pr i predeloval
cih pa 94 % in skupaj tudi 91 %. 

L e t n i n a č r t eksterne realizacije 
bodo l ahko real iz i ra l i v že l eza rn i 
Ravne , v P l a m e n u in kot že r ečeno , 
v T o v i l u . P r e s e ž k a bo pa pri teh treh 
za rad i zaostanka ostal ih premalo, 
da b i dosegli tudi skupaj le tn i n a č r t 
vrednosti prodaje. 

Izvoz je b i l v avgustu da leč pod 
p o p r e č n o n a č r t o v a n o kol ič ino in 
vrednostjo, vendar je po vrednosti 
oko l i 10 % nad kol ič insko realizacijo. 
Rea lne m o ž n o s t i , da bi še dosegli 
l e tn i p lan izvoza, imajo samo v žele
zarni R a v n e in v P lamenu . V T o v i l u 
imajo 15 % zaostanka, v vseh drugih 
delovnih organizacijah v okvi ru SŽ 
pa več kot po 20%. P o osmih mese
cih je kol ič inski p lan izvoza za 
S O Z D S Ž dosežen 69%, vrednostno 
pa 76 %. 

Stanje medsebojnih dobav je po 
osmih mesecih naslednje: P l an i r ana 
kol ič ina dobav iz ž e l eza rne Jesenice 
za l e to šn je leto z n a š a 13.270 ton. 
N a r o č n i k i so specificirali 13.298 ton 
na roč i l . Dobav l j en ih je bilo 7.082 
ton. 

Zaos tank i so predvsem pr i val jani 
žici. 

Ž e l e z a r n a R a v n e naj b i letos do
bavi la 17.500 ton izdelkov, specifira-
nih je od tega 16.811 ton, dobavlje
n i h pa 15.832 ton. N a j v e č j a pozicija 
so dobave gredic za ž e l e z a r n o Š t o r e , 
kamor so dobavi l i p r a k t i č n o že vso 
specificirano ko l ič ino . L e t n o n a č r t o 
vane dobave iz ž e l eza rne Š t o r e zna

ša jo 9.240 ton. N a r o č n i k i so specifi
c i ra l i 3.300 ton, iz ž e l eza rne Š t o r e so 
pa poslal i 1.783 ton. N a č r t o v a n i h 
ko l i č in n is ta n a r o č i l a P l a m e n in 
Ver iga . 

V preostalih š t i r ih mesecih so dani 
objekt ivni pogoji, da bodo tudi 
dobave valjane žice bol jše , kot so 
bile doslej. 

Ocene izvrš i tve le tošn jega plana, 
katere so dale delovne organizacije 
ob pr ipravah za plan leta 1978, niso 
spodbudne. Predvidevajo, da bo pro
izvodnja surovega železa ob koncu 
leta real iz irana z 91 %, proizvodnja 
j ek la 96%, oboje torej p r ib l ižno na 
is t i ravni kot sedaj. 

B lagovna proizvodnja že l eza rn 
naj b i se popravi la za 1 % in bi bi la 
rea l izac i ja 97%, pr i predelovalcih 
naj bi se popravi la za 2 % in bi b i l a 
ob koncu leta 93 % plana. Skupna za 
S Z pa 97 % n a č r t o v a n e proizdovnje 
za prodajo. I zv r š i t ev plana vrednosti 
prodaje naj b i se bistveno popravi la 
in to kar za 7 %, kar si za izbol j šanje 
poslovnih rezultatov, dosežen ih ob 
pollet ju, samo že l imo. 

Vrednost izvoza naj bi se do konca 
leta v i zv r ševan ju p lanskih obvez
nost i tud i bistveno izbol jšala , tako 
da bi dosegli 86 % n a č r t o v a n e vred
nosti . 

V t e k o č e m in pr ihodnj ih mesecih 
bo gotovo z m a n j š a n a odsotnost z 
dela. V e l i k a le tna popravi la narav so 
v glavnem opravljena. Z v ložkom za 
jeklarne so že l eza rne oskrbljene, za 
predelovalce so m o ž n o s t i , da se bo 
stanje izbol jša lo . 

N o v e naprave in obrat i povečuje
jo proizvodnjo in se bl ižajo n a č r t o 
vani proizvodnji . Pogoji za boljše 
dosežke kot v pretekl ih mesecih so 
r e sn ično dani . 

glavnem izvedl i v programiranem 
času , p o d a l j š a n e roke smo v j u l i j u 
imel i na parnem ko t lu , brusi lnem 
stroju Cent romaskin v va l ja rn i b lu -
ming. R e m o n t n a dela p r i B B C 
e l ek t r i čn i peči pa se že vlečejo od 
meseca februarja i n bodo z a k l j u č e n a 
morda šele v mesecu septembru. 
V z r o k o v za to je verjetno več. 

P r i enodnevnih remont ih smo 
imel i v j u l i j u več odstopanj, tako n i 
b i lo na p lavž ih , oziroma v aglomera
ci j i izvedenih ka r pet enodnevnih od 
šes t ih programiranih. Enodnevn ih 
remontov nismo izvedl i tudi na 
brus i ln ih strojih v val jarni b luming. 
V va l jarni žice i n val jarni b luming 

I Z P O L N J E V A N J E R E M O N T N I H P L A N O V 
V J U L I J U IN A V G U S T U 

Glede na to, da sta meseca julij in avgust izrazito d o p u s t n i š k a , 
smo ž e pr i izdelavi letnega plana remontov to u p o š t e v a l i . T a k o smo za 
julij programiral i samo trinajst v e č d n e v n i h remontov, od tega š t i r i 
remonte ž e r j a v o v . Za avgust pa sedemnajst v e č d n e v n i h remontov, na 
ž e r j a v i h pa smo za ta mesec predvidevali š t i r i remonte. Skupno za oba 
meseca je bilo z letnim planom programiranih 34 v e č d n e v n i h remon
tov. V juliju smo iz letnega plana remontov vnesli v operativni plan 
samo š e s t v e č d n e v n i h remontov, al i 46,1 % od planiranega. V avgustu 
pa le devet v e č d n e v n i h remontov, ali 42,8 % od planiranega. 

V m e s e č n e operativne plane zaje- V ostal ih T O Z D smo remonte v 
mamo tudi tiste remonte, k i z l e tn im 
p lanom niso b i l i predvideni, vendar 
se je pokazala potreba, da morajo 
b i t i remontna dela izvedena. Zato se 
operativni p lan i zelo razlikujejo od 
letnega. V operat ivni plan za ju l i j 
smo zajeli ka r 14 v e č d n e v n i h re
montov, zaradi n e d o k o n č a n i h re
mon tn ih del v j un i j u smo ta dela 
nadaljeval i v j u l i j u še pr i š t i r ih več
dnevnih remontih , na dveh žeb-
l jarskih stroj ih pa so remontna dela 
nadaljeval i v podjetju Bregana. O d 
skupno 20 programiranih smo v 
j u l i j u dokonča l i deset v e č d n e v n i h 
remontov, a l i 50 % v odnosu na 
operat ivni plan; p r i sedmih remon
t i h smo dela nadaljeval i v avgustu, 
trije remonti pa so b i l i od loženi . 

V j u l i j u smo z opera t ivnimi p lan i 
predvidevali tud i skupno 49 eno
dnevnih remontov. Izvedl i pa smo 
j i h samo 38. Opera t ivn i remontni 
plan za avgust pa je poleg tega, da 
smo na sedmih proizvodnih napra
vah nadaljeval i remontna dela, 
predvideval še sedemnajst večdnev
nih remontov. O d skupno 24 progra
mi ran ih smo v avgustu d o k o n č a l i 
sedemnajst v e č d n e v n i h remontov, 
remontna dela bomo nadaljeval i v 
septembru na šes t ih , en remont pa 
je b i l v avgustu od ložen . Enodnev- . 
n i h remontov je bi lo v avgustu pro
gramiranih 50, izvedenih pa je bi lo le 
39.- T u d i v avgustu smo uspeli 
operat ivni p lan i zpo ln i t i 70 %. 

S i tuac i ja glede remontov v posa
meznih T O Z D je naslednja. V j u l i j u 
smo v j ek la rn i zaradi remontov 
imeli izven obratovanja S M peči 
skupno kar 49 dni . R e m o n t S M peči 
0 4 je t rajal cel mesec. Obe elektro 
peči sta b i l i zaradi enodnevnih re
montov izven obratovanja skupno 
78 ur in 45 minut . Poleg tega n i 
obratovala zaradi pregoretja p l a šča 
peči še A S E A elektro peč 88 ur in 30 
minut . Skupno smo v jek la rn i izgu
b i l i zaradi remontn ih del in popravi
la večje okvare kar 1342 ur in 15 
minut . P r i tem moram poudar i t i , da 
smo enodnevne remonte na elektro 
p e č e h izvedl i v k r a j š e m času , kot pa 
smo ga programiral i . 

Remont plavža II 

Humana pomoč 

Železarski globus 

S A U D S K A A R A B I J A 

V kra ju A l - J u b a i l bo d o m a č a 
vlada zgradila novo že l eza rno . 
N j e n a le tna proizvodna zmogljivost 
bo 800.000 ton. K o t t e h n o l o š k i po
stopek bodo uporabi l i d i rektno re
dukci jo. P r i gradnji bo s t e h n i č n o 
p o m o č j o sodelovalo podjetje K o r f 
S t a h l A . G . iz Zvezne republike 
N e m č i j e . 

Z D A 

E d e n izmed na jveč j ih kupcev že
lezn ih izdelkov v Z D A je avtomobi l 
ska industr i ja . L e - t a k u p i 20 % celot
ne že leza r ske proizvodnje i n pr ibl iž
no polovico vse p ločevine . Za to 
predstavniki že l eza r sk ih d r u ž b za
skrbljeno gledajo v b o d o č n o s t , ko bo 
avtomobi lska industr i ja zaradi š ted-
nje z energijo proizvajala m a n j š e 
avtomobile. P o v p r e č n a t e ž a oseb
nega avtomobi la , proizvedenega leta 
1977, ie 1.670 kg i n se bo leta 1986 
z m a n j š a l a na 1.270 kg. Us t rezno se 
bo z m a n j š a l a tud i t e ž a porabljenih 
že leza r sk ih izdelkov. Posebno še, ker 
bo to z m a n j š a n j e t eže š lo predvsem 
na r a č u n m a n j š e velikpst i avtomo
bi la . , , ' , , „ , » ' „ A . ' , 

S O V J E T S K A Z V E Z A 

V že l eza rn i Čerepovec , k i leži v se
verozahodnem evropskem delu d rža 
ve, gradijo nov p lavž , za katerega 
menijo, da bo na jveč j i na svetu. 
Imel bo 5.580 kub. metrov koristne 
prostornine, ka r je za 580. kub. met
rov več, kot jo je imel doslej na jveč j i 
p lavž , k i že obratuje v že leza rn i K r i -
voj R o g . Le tno bo lahko proizvedel 
okol i 4,5 mi l i jona ton grodlja. 

B E L G I J A 
• V že l eza rn i Fabr ique de Fer v me

stu Char l e to i bodo ins ta l i ra l i novo 
napravo za kon t inu i rno vlivanje jek
la. Dobavi lo jo bo podjetje D e m a g 
A . G . iz Zvezne republike N e m č i j e . 
N jena le tna proizvodna zmogljivost 
bo 700.000 ton slabov iz visokokval i -
tetnega jekla . 

G R Č I J A 
N o v a grška ž e l e z a r n a v bližini 

mesta Volos ob obal i Egejskega mor
j a je p r iče la obra tovat i letos v avgu
stu. I m a dve Asea 50-tonski ob ločn i 
e l ek t r i čn i peči , Concas t napravo za 
kon t inu i rno vl ivanje gredic in va
l j a m o žice, k i jo je dobavi lo podjetje 
Schloemann iz Zvezne republike 
N e m č i j e . 

pa imamo v ju l i j u samo m a n j š a 
č a s o v n a odstopanja. T a k o smo v 
val jarni žice p rekorač i l i programi
ran ča s samo za 30 minut , v val jarni 
b luming 3 ure i n 50 minut . 

V avgustu pa smo v jek la rn i izgu
b i l i zaradi remontnih del na S M 
pečeh 54 dni , ker S M peč n i obrato
vala kar 26 dni . E lek t ro peč 
L E C T R O M E L T , je b i la zaradi re
monta izven obratovanja tud i osem 
dni . Zaradi enodnevnih remontov pa 
sta obe elektro peči s tal i 77 ur i n 15 
minut , to je, 80,4 % od predvidenega 
časa . Skupno pa je bilo v j ek la rn i 
izgubljenih ur zaradi remontnih del 
1560 in 30 minut . K e r pa S M 
j e k l a m a obratuje v glavnem samo s 
š t i r imi pečmi , se izgube v proizvod
nji ne kaže jo , medtem ko ima vsak 
zastoj na elektro pečeh direkten 
vpl iv na proizvodnjo, zato si priza
devamo, da se programiran ča s re
montov skra j šu je , in moramo reč i , 
da nam v glavnem to tudi uspe, 
č e t u d i samo za nekaj ur. 

V avgustu pa smo imel i večje 
p r e k o r a č e n j e remontnih rokov na 
3,5 M p že r j avu na p l avžu , na D O O R 
čis t i lcu v P I V . N a že r j avu je b i l večji 
obseg dela, na č is t i lcu pa zaradi po
manjkanja vzdrževa lcev . 

P r i enodnevnih remont ih so tud i v 
avgustu s labši rezul tat i , tako p r i 
od ložen ih enodnevnih remont ih ka
kor p r i doseganju p lan i ran ih časov. 
V obratu plavž smo od devetih eno
dnevnih remontov imel i samo t r i . V 
val jarni b luming nismo imel i eno
dnevnih remontov brus i ln ih strojev. 
P r i enodnevnih remont ih v val jarni 
žice smo rok p rekorač i l i za pet ur i n 
25 minut , p r i va l ja rn i b luming pa 
pet ur. V avgustu je bilo v val jarni 
stekel kar 66 ur zastoja zaradi eno
dnevnih remontov. Osta l i programi
rani enodnevni remont i so b i l i izve
deni v predvidenem roku. 

Iz gornjih navedb je razvidno, d a . 
bodo moral i vzdrževa lc i posebno 
pozornost posveti t i enodnevnim re
montom v val jarnah na B e l i , ka j t i 
stare valjarne so za uspeh Ž e l e z a r n e 
važne . Seveda bo to pozornost po
trebno naj t i predvsem pr i samih 
vzdrževa lc ih na B e l i , ka j t i delavci iz 
remontnih delavnic se bodo moral i 
bolj a n g a ž i r a t i p r i v e č d n e v n i h re
mont ih . 

K o n e c avgusta smo začeli z re
montn imi deli v val jarni debele plo
čevine. T a m smo letos prv ič p rek in i l i 
s prakso, da mora b i t i vsako leto 
remont. O d zadnjega remonta je 
poteklo že 16 mesecev. K o l i k o r se ne 
bodo zastoji zaradi p o d a l j š a n e g a 
č a s a med generalnimi remont i pove
čal i , bo dosežen dvojni efekt, to je 
z m a n j š a n j e s t r o š k o v remontov na 
leto in razbremenitev vzdrževa lcev 
iz remontnih delavnic. 

Referent za remonte 
Stane T o r k a r 



2 Z G O D O V I N A U S T A N O V I T V E IN D E L O V A N J A 
B R A N K O B L E N K U Š P O D O F I C I R S K E ŠOLE IV. O P E R A T I V N E C O N E 
Poleg komandanta in komisarja 
šole je -v njem predaval tudi podpo
ročnik Ivan Kranjc. Imenovani je ta 
čin dobil v bivši jugoslovanski voj
ski 

Ta tečaj se je končal okrog junija 
1944, ko se je pričel prvi inženirsko-
tehnični, oziroma kratko minerski 
tečaj. 

V zvezi s tem je odsek za kadre 
pri IV. operativni coni takole poro
čal oddelku za kadre pri glavnem 
štabu NOV in POS: »Vpogledu vaše 
naredbe o organizaciji podoficirske 
šole v naši coni vam sporočamo, da 
tista že obstaja,in sicer ima sedaj 
tečaj za pehoto in inženirsko 
tehnični tečaj (minerski tečaj): Sedaj 
momentalno se vrši že drugi tečaj za 
pehoto in bo predvidoma končan 

Predavatelji, od leve proti desni: 
Janko Iršič, Ivan-Okrajšek, Franc 
Hobat. (Avtorfotografije neznan) 

okrog 1. VI. K besedi drugi tečaj za 
pehoto je treba povedati, da je bil 
prvi pred reorganizacijo. 

Organiziral se je tudi minerski 
tečaj, ki bo pričel 1. VI. V tečaju za 
pehoto je sedaj 24 gojencev, za 
minerski pa je določeno 13 gojencev. 
Komandant šole je kapetan Avšič, 
politkomisar je Bojan Škrk, inštruk
tor tov. podporočnik Kranjc, in
štruktor za minerstvo bivši koman
dir minerske čete kamniško-zasav
skega odreda tov. Ivan Okrajšek, ki 
je dovršil minerski tečaj pri oficirski 
šoli glavnega štaba. Točne podatke 
o vseh teh tovariših vam bomo po
slali, takoj, ko jih dobimo od njih, 
ker smo jih že pred časom zahtevali. 

Tečaj za zvezo bomo organizirali, 
čim bodo dobili od vas program za 
tečaj in čim bomo iz naših edinic 
poiskali tovariša, ki bo sposoben za 
vodenje tega tečaja. 

Vsi naši intendanti, ki jih imajo 
naše edinice, niso sposobni, da bi 
vodili intendantske tečaje, in nam je 
torej v tem pogledu težko z uspehom 
otvoriti tečaj. Mišljenja smo, da ako 
ni mogoče dobiti zanesljivega in 
sposobnega tovariša za inštruktorja 
tečaja, je bolje, da se tečaj ne vrši, 
ker bi bilo vse skupaj potrata časa 
in energije. Tudi za ta tečaj vas 

prosimo, če imate primernega tova
riša na razpolago, ki bi lahko 
prevzel te posle. 

Zaenkrat se tečaji naše podo
ficirske šole vršijo pri kamniško-
zasavskem odredu. Radi terenskih 
prilik je seveda pouk večkrat otež-
kočen, ker se morajo edinice zaradi 
sovražnikovih nadziranj stalno pre
mikati in ni mogoče šole postaviti 
stalno na isto mesto. 

Poskušali bomo šolo premestiti na 
kraj, kjer bi lahko bolje delovala, 
vendar je to spričo stalnih sovraž
nikovih kretanj na celem teritoriju 
IV. operativne cone težko. Javili 
vam bomo, kako smo stvar uredili. 
Program za pehoto in tečaj za mi
nerstvo smo zaenkrat sestavili sami, 
bomo takoj, ko dobimo program od 
vas, kakor ste to navedli v vašem 
dopisu, začeli s poukom po progra
mih, kijih dobimo. 

Podpis-načelnik: štaba major 
Franc Poglajen, v. d. šefa odseka za 
kadre: podpis nečitljiv.«: 

Kot se da tudi iz omenjenega do
pisa ugotoviti, so bili pogoji za 
uspešno delovanje podoficirske šole 
na Moravškem težki. Zato sta ko
mandant in komisar šole v sodelo
vanju in s soglasjem štaba IV. 
operativne cone izbrala nov prostor, 
in sicer Pohorje. 

Tako se je tretji pehotni tečaj 
začel, prvi minerski nadaljeval, za
čeli pa tečaji za obveščanje, za 
intendantsko službo in za zveze v 
okolici Peska in Rogle na Pohorju. 

V tem času sta bila komandant in 
komisar šole še vedno Miha Avšič in 
Bojan Škrk. Vodja oddelka za pouk 
pehote je bil komandant šole, njegov 
pomočnik in predavatelj pa Ivan 
Kranjc. Poleg omenjenega je bil 
predavatelj tudi (narednik) vodnik 
Slekovec, katerega ime ni znano. 

Minerski tečaj je najprej vodil 
zastavnih Franc Habat. Ko je prišel 
v šolo Matija Pelko, je on prevzel 
vodstvo tega oddelka, Franc Habat 
in podporočnik Ivan Okrajšek pa 
sta poučevala praktični del mini
ranja. 

Naj ob tem povemo, da sta 
Franc Habat in Ivan Okrajšek kon
čala oficirski tečaj za miniranje pri 
glavnem štabu NOV in POS. 

Tečaj za obveščanje je vodil in to 
snov tudi predaval poročnik Tine 
Benedičič. Glavni štab ga je 1. 
junija poslal v IV. operativno cono, 
kjer ga je takratni komandant 
Kilibarda razporedil v podoficirsko 
šolo na to dolžnost in po odhodu 
Miha Avšiča za vršilca dolžnosti 
komandanta šole. Za vodjo oddelka 
za zveze je bil imenovan starejši 
vodnik Štefan Kolar, aktivni podo-
ficir bivše jugoslovanske vojske, kije 
poleg drugih vojaških šol imel tudi 
dveletno vojaško šolo za zveze. 

V oddelku za zveze je o telefonski 
službi in postavljanju stalnih in 
poljskih telefonskih linij predaval 
Branko Blenkuš. V podoficirsko 
šolo je prišel iz Šlandrove brigade. S 
snovjo se je seznanil v tečaju za 
brzojavce pri železnici, kjer je bil 
prometnik. 

Kandidate za intendante • so 
poučevali kapetan Stanislav Hiti, 
poročnik Milan Magišta in podpo
ročnik Miha Kajfež, ki je ' bil tudi 

vodja oddelka. Omenjeni tovariši so 
bili rezervni oficirji bivše jugoslo
vanske vojske, kjer so se seznanili s 
to snovjo. 

V vsakem oddelku je bilo od 35 do 
50 gojencev, borcev iz vseh enot IV. 
operativne cone in iz kokrškega 
odreda. Tako je z omenjenimi pre
davatelji in vodji dobro organizi
rana podoficirska šola na Pohorju 
pričela s temeljitim delom. Vodje in 
predavatelji so za vsak oddelek 
sestavili program, ki je vseboval 
približno mesec dni teoretičnega in 
praktičnega strokovnega pouka. 

Poleglega pa je bil v programih 
vseh oddelkov predviden politično-
vzgojni pouk, ki ga je opravljal 
Bojan Škrk, komisar šole. 

Program oddelka za pehoto 
je vseboval orientacijo, vojaško 
taktiko, uporabo vseh vrst pehot
nega orožja do težkega minometa, 
ki ga je šola tudi imela. Borci so 
vadili poveljevanje, eksercir toliko, 
kolikor je bilo potrebno, napad in 
obrambo, kritje, kamuflažo in dru
go. 

Taktika in pravila vojskovanja so 
bila vzeta v glavnem iz bivše jugo
slovanske vojske. Glede na povsem 
drugačen, lahko bi rekli, diverzant
ski način partizanskega bojevanja, 
je bil pouk temu ustrezno prilagojen. 
Hiter in temeljit udarec, po oprav
ljeni nalogi pa urejen umik, po 
možnosti s čim manjšimi izgubami 
ali brez njih. Gojenci so se 
spoznavali tudi z vsemi vrstami 
orožja, municije in razstreliva. 

Program o b v e š č e v a l c e v in in-
tendantov je bil povsem prilagojen 
takratnim razmeram in potrebam. 
Brez velike teorije, pač pa z veliko 
efektne prakse. Program obvešče
valcev je obsegal zgoščeno snov 
obveščevalnega tečaja oficirske šole 
pri glavnem štabu: oznake domačih 
činov, oznake sovražnika, oznake 
vozil železnic, zračnega prometa, 
objektov, cest in vozil drugih vrst. 
Gojenci so se seznanili s sestav
ljanjem poročil s podatki o sovraž
niku, o številu, vodilnem kadru, 
razporeditvi (skice) orožja, bunker
jev in o podobnem. Seznanili so se z 
načini najhitrejšega obveščanja: 
osebno, telefon, radiogram itd. Z 
načinom zaslišanja ujetnikov, upo
rabljanjem prometnih sredstev. Pri 
tem so poudariti povezavo s tere
nom, s posamezniki, način pridobi
vanja podatkov iz sovražnih posto
jank, o nameravanih napadih sov
ražnika, smer prihoda, število obo
rožitev in podobno. 

Minerci so se spoznavali z vr
stami in delovanjem razstreliv, z 
razstreljevanjem mirujočih pred
metov ter sodelovanjem v napadu in 
uničevanjem različnih zasedenih 
sovražnikovih utrdb. 

V oddelku za zveze so se učenci 
spoznavali z vsemi vrstami zveze, 
največ pa radiotelegrafskimi, tele
fonskimi in kurirskimi zvezami. 
Program tega oddelka je vseboval 
še naloge in pomen zvez v raznih 
vojaških situacijah, uporabo sig
nalnih sredstev za optično in zvočno 
zvezo. 

Nadaljevanje 
prihodnjič 

» G r e m o , kaj se obira te ,« ostro zakl iče par t izan. »Dolga pot je še 
pred nami .« 

P r a v kra tka , spreleti Črn ivca . P rekra tka ! 
S t r m i v njivo in bo leč ina mu h romi u d a N i ga tol iko s t rah 

smrt i . Pride, kaj m o r e š . V č a s i h si sam kr iv , d rug ič nisi . Nobenemu n i 
p r i z a n e š e n o . Izgubi l bo njivo. Vse k a ž e na part izansko zmago. K e r 
vedo, da je izdal Brezar ja , njive tudi o t rokom ne bodo pust i l i . Č e m u 
potlej vse to: nes reča v a š č a n u , prezir vse vasi, k i bo prešel na 
otroke; tudi njive ne bodo zadrža l i . 

H i p o m a ga zgrabi nova misel. U m r e t i moram, temu ni več 
pomoč i . Č e že moram, zakaj v neznanem, morda v opuščen i 
globeli,kjer me bodo greble lisice. V t renu tku se odloči . 

Skoči pod stezo in se p o ž e n e prot i n j iv i . Sliši svarilne klice, a se 
ne zaustavi. Vz t ra jno teče naprej. Še malo in bo na nj iv i . Potlej naj 
ga zadene. Vsaj u m r l bo na svoji n j ivi , k i ga je uklela . 

Se zmerom teče . Zdaj, si š e p e t a in napet čaka . Zdaj bo poči lo in 
me zadelo. T o l i k o bom še pri moči ; ko padem, z a č u t i m zemljo. 

T rzne ob grobem stisku roke, da začuden obstane. Par t i zan 
pred nj im kriči in p r e t e č e maha z rokami. 

»Kaj prismodujete? K d o pa je še zvezan, po čis t ini ušel trem 
oborožen im. Desetkrat bi vas že lahko počili . Zakaj nor i te?« 

M o r e b i t i se fantu res zdi noro, kar je želel. Seveda, on ne ve, kaj 
je hotel: umret i na svoji nj ivi . T a hip je še njegova, niso m u je vzeli . 

»Us t re l i t e , kaj b i me vlačili s sabo. Dolgo pot imate. M o j a bi se 
lahko k o n č a l a tule, na domačem,« je vdano, spravljen s smrtjo, 
p roseče zastokal Črn ivec . 

»Z nami boš šel, kot je odločeno,« je ostro vzk l ikn i l part izan, s 
ka ter im sta se pogovarjala. »Bolje, da tvoji ne vedo za grob. L a ž e 
j i m bo, če ne vedo. V a š č a n o m tudi. L a h k o bi te tvoj i prekopali in 
v a š č a n o m ne bi bilo prijetno, če bi vedeli, da bodo moral i poč iva t i 
zraven izdajalca.« 

Č r n i v e c je dvigni l roke. N i j i h mogel skleni t i , da bi poprosil , kot 
je b i l mlad vajen. Iz prsi se mu je i z v i l boleč glas: 

»Moja zadnja želja pred smrtjo: ustrelite me tule, na nj ivi . Zdaj 
je še moja. T o lahko napravite . . . prosim.« 

»Poveda l sem, kako je odločeno,« ga je rezko, n e u č a k a n o 
zavrni l part izan. »Gremo! T i š ina !« 

Zavijajo prot i gozdu. Č r n i v e c se preko rame vztrajno ozira 
nazaj, p ro t i n j ivi , k i se v meščevi b leščavi , t iha in vel ika, pne v 
daljavo. 

O, moja njiva, p r i d u š e n o stoka. M o j a nj iva! 

KONEC 

Štab podoficirske šole IV. operativne cone na Otoku jeseni 1944. (Avtor foto
grafije neznan) 
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N O V O L E T N O S O N C E 
A T E N 

N a ulice, trge in p ločn ike 
je v t is tem t i ranskem obdobju pr i t i skala najbolj m r a č n a mora, 
ka r jo pomnijo v svoji zgodovini . T o l i k o bolj zdaj znajo cenit i 
svobodo in j o s ložno už iva jo . Spametoval i so se tudi t is t i , k i so 
si dela l i utvare, da je d ik ta tu ra edina reš i tev v s t rankarskih 
zdrahah, k i so rahljale enotnost Helenov. 

R A Z S V E T L J E N I P I R E J 
O k o l i desete ure zvečer smo b i l i že nared za silvestrovanje. 

V hotelski a v l i so se jele zbira t i s v e č a n o opravljene skupine; 
ženske v dolgih, b l e s t eč ih toaletah, m o š k i v smokingih, večidel 
tujc i — I ta l i j an i , F rancoz i , N e m c i . N a š i še zda leč niso b i l i tako 
vpadl j iv i . M l a d i so ostali kar v svojih vo lnenih puloverj ih in 
kavbojkah. Opo lnoč i bo tako vseeno, kaj ima kdo na sebi. 

Z avtobusi , k i so nas čaka l i pred hotelom, smo Jugoslovani 
pod vodstvom iznajdljivega M i l e t a opravi l i še razgledno n o č n o 
vožn jo do Pire ja , kar smo vsi z n a v d u š e n j e m sprejeli. 

P rome tn i v rvež na avtocest i med A t e n a m i i n Pire jem se je 
v teh pozn ih u rah že malce polegel. L e posamezne b le s t eče 
l imuzine so švigale mimo nas pod n i z i raznobarvnih ža rn ic in 
sve t l eč ih l i k o v ogromnih pavov, k i so viseli nad ces t i ščem. 

Č i m bolj smo se bl ižal i P i re ju , bolj osvetljene so bile ulice 
i n t rgi . N a vsakem kr iž i šču so bile postavljene r a z k o š n e , z žar
n i c a m i o k r a š e n e ribarske barke, k i so j i h d o m a č i n i potegnil i 
iz morja, namesto novole tnih je lk . D r u g i kra j i , druge navade 
p a č . 

Pirej je b i l en sam velik luna park. Z ž a r n i c a m i so okrasi l i 
vso obalo, že r jave in na stotine ladi j , zasidranih v m i r u j o č e m , 
vel ikanskem p r i s t a n i š č u . R d e č e , rumene, modre, zelene l u č k e so 
se mige t a joče odsevale na rahlo va lu joč i temni gladini Egej-
skega morja. Vožn jo smo nadal jeval i po obalni cesti ob mar in i , 
vel ikem p r i s t a n i š č u jaht , k i je bi lo n e k o č v a n t i č n i h čas ih 
glavna atenska luka . N e š t e t a luksuzna plovi la so na videz 
mirno samevala, kot b i j i h kdo pozabi l . T o d a to je b i l le videz. 
V n j ihovih r a z k o š n i h podkrovj ih so evropski in amer i šk i boga
taš i že na vel iko si lvestrovali , skr i t i za zagrnjenimi okn i pred 
zunanj im svetom, k i si česa t a k š n e g a ne more pr ivošč i t i . 

V o d n i k M i l e se je na vse pretege prizadeval , da b i nas med 
vožn jo zabaval z zgodbicami o svetovl janskih navadah grških 
miljarderjev, las tn ikov ladi j , kot bi b i l že sam med n j imi . N a š t e l 
nam je cel spisek magnatov od najbolj znanega Onass isado kdo 
vedi katerega, k i imajo v zakupu te obale, hotele in otoke 
z ladjami in l u k a m i vred. Pirej ima veliko tovorno in p o t n i š k o 
p r i s t an i šče , k i sodi med na jveč je v E v r o p i . Od tod vzdržu je jo 
redne ladijske zveze s š t ev i ln imi g r šk imi o toki in s cel inskimi 
p r i s t an i šč i , zato cestne in že lezniške zveze n iko l i niso bile 
v dežel i dobro razvite. N e k o č razvpito in b u č n o mesto z okol i 
300.000 prebivalci , z n e š t e t i m i beznicami, j a v n i m i h i š a m i in 
umazan imi u l icami , so po lkovn ik i v času svoje vladavine do
dobra spremenili . E d i n o to j i m š te je jo v dobro. Danes je mesto 
razmeroma č is to , l oka l i urejeni, prost i tuci ja pa se je iz Pireja 
preselila ka r v prestolnico, kamor si mornar j i vseh ras hodijo 
l a j š a t svoje potrebe za t e ž k o p r i s lužene dolarje. V p r i s t a n i š k i h 
restavracijah in k r č m a h pa se kl jub temu cele noči veselo 
popiva i n poje, a na jveč je v nj ih le tujega moškega sveta. 

D a b i nam čimbol je razkazal to svetovno znano luko, ope
vano v n e š t e t i h pesmih, nas je popeljal še skozi stare mestne 
če t r t i m r a č n i h , opustelih ul ic . K o t dober t u r i s t i čn i vodnik je za 
naprej programirani si lvestrski večer poskrbel, da ne b i priš l i 
prezgodaj n i t i prepozno v P lako . Vožn j a skozi stari del Pi re ja 
je b i l a k a r prijeten sprehod, č e p r a v se nam je zdelo to okolje vse 
prej kot p r a z n i č n o . N a ul icah skoraj n i bi lo žive duše . L e k a k š e n 
potepeni k u ž e k in izgubljeni mornar se je tu in tam k l a t i l ob 
vogalih s tar ih , o k r a š e n i h zgradb. P ravo nasprotje ž ivahnega 
obalnega Pire ja . 

N a v a d n i m e š č a n i , poveč in i delavske d ruž ine , k i bivajo tod, 
so kot več ina G r k o v čaka l i silvestrsko po lnoč na svojih skrom
nih domovih" 

N o v o leto v Grči j i že od nekdaj p r i čaku je jo po stari navadi 
v d r u ž i n s k e m krogu. Gospodinja za silvestrovo speče poseben 
ko lač »vasilo pi to« in vanj skrivaj zamesi srebrni novčič . T o č n o 
opolnoči ga razreze, kdor v svojem koščku pite najde ta novčič , 
se m u v n a s t o p a j o č e m letu izpoln i vsaka želja. V s i d ruž insk i 
č lan i si voščijo i n si razdelijo dar i la , k i so j i h skr i l i pod jelko, 
nato posedejo za mizo i n kartajo do zore. K d o r si nabere na jveč 
zmag, mora n a r o č i t i p i jačo , ka j t i njemu bo leto prineslo na jveč 
sreče . 

Kvar tan je mora b i t i v Grči j i res zelo razš i r j ena navada, 
saj skoraj n i k ioska a l i trafike, da ne b i bilo na zalogi skladovnic 
r az l i čn ih igralnih kart . T o pr iv lač i tud i tujce, k i j i h radi kupu
jejo za svoje prijatelje kot najbolj pr imerna dar i la in spominke. 

D V A K R A T N A P O L N O Č V P L A K I 
V s lovi t i s tar i zabav i ščn i č e t r t i A t e n , vselej b u č n i in idil ični 

P l a k i , smo se i zk rca l i iz avtobusa t o č n o uro pred po lnoč jo , ob 
10. uri po jugoslovanskem in ob 11. u r i po grškem času . G r k i 
imajo n a m r e č svoj čas eno uro pred n a š i m , na kar smo se spom
n i l i šele ob pr ihodu v P lako , č e p r a v smo že ob s inočn jem pri
s tanku na le ta l i šču , po navodi lu vodnika , kazalce na urah 
pomakn i l i naprej. 

»Bog, madona, pa j a ne bom eno uro s ta re j š i od moje 
trboveljske klape zaradi Grkov« je b i l v skrbeh D u š a n in se pri-
d u š a l , da se seveda ne mis l i podredit i nobenim grškim uram, 
ampak le svoji trboveljski, se pravi srednjeevropski. 

T a k o j je pr idobi l somiš l jen ike , k i so soglašal i z nj im, da 
nepreklicno vztrajajo in priznajo samo svojo, se pravi jugoslo
vansko po lnoč . 

P l a k a je svet za sebe, n a t a n č n o taka, kot jo obljubljajo v 
š tev i ln ih t u r i s t i č n i h prospektih. P o n o č i svetovljansko razgiba
na, vablj iva in z n e š t e t i m i , r a z k o š n o osvetl jenimi n i zk imi 
restavracijami in k r č m a m i , ob ozk ih , navkreber vzpen ja joč ih 
kamni t i h ul icah, podnevi skoraj zanikrno, opustelo gnezdo 
n izk ih , vegastih zbradb, stisnjenih druga ob drugo kot gusarska 
naselbina. Izvrsten motiv za slikarje in fotografe, k i j i h tod 
n iko l i ne manjka. 

N a š i skupini so organizatorji odredili še kar spodobno re
stavracijo v p o d n o ž j u naselja. Spodnj i l oka l i so precej bolj 
urejeni in r a z k o š n i od zgornjih. 

Skoz i š i roko odprta vra ta smo se pre r in i l i med r ib iškimi 
m r e ž a m i , k i so izobešene namesto;,zaves,-v ^prostrano, rdeče*, 
razsvetljeno dvorano. Nadaljevanje 



Z A K A J Š E N I 
II. T V P R O G R A M A ? 

še pred nedavnim so bili 
o b č a n i Jesenic i n okolice 
m o č n o zainteresirani za II. 
T V program. Vse do tega 
trenutka pa je zanimanje 
upadlo in z zadevo se uba
dajo samo š e posamezni 
č l a n i kulturne skupnosti i n 
nekateri t o v a r i š i iz samo
upravnih interesnih skup
nosti.. 

T u d i sredstva so kar na
enkrat splahnela, trenutno 
je zbranih 62 % sredstev. 
Kje dobiti se preostalih 38 
odstotkov? Zakaj vse leze 
tako p o č a s i ? Precej nego
dujemo za stran vsebine I. 
T V programa, n a v e l i č a l i 
smo se ga, ne poskrbimo pa, 
da bi lahko zavrteli gumb 
na televizorju in pogledali, 
kaj nam nudi II. T V pro
gram! 

Vel iko ž o l č n i h razprav je 
že bilo, ampak pri nas na 
Jesenicah se gremo, vse 
k a ž e : individualiste. 

D a imamo stanovanje, 
g a r a ž o in p l o č e v i n o , zato 
nam gre. Kaj je ž e č a s 
skupnih akcij res minil? 
Kaj ni v tem primeru II. T V 
program interes nas vseh? 
Zakaj se ne bi zavzeli in iz
peljali z a č e t o delo do kon
ca? Kaj moramo vedno č a 
kati na nekoga » o d z g o r a j « , 
da nam posoli pamet? 

Mnenja: 
S T A N E T O R K A R : Samo 

v p r a š a j m o se: koliko so ž e 
p l a č a l i tisti, k i ga ž e imajo 
(Ljubljana)? N i prav, da 
p l a č u j e m o T V n a r o č n i n o v 
enaki v i š i n i kot tisti, ki 
lahko gledajo dva ali v e č 
programov (Ljubljana)! 

J A N E Z K A V Č I Č : Kultur
na skupnost je od vsega za
č e t k a pobudnik akcije II. 
T V programa, k i nudi: šo l 
sko T V , v z g o j n o i z o b r a ž e -
valni program, kulturo 

(koncerti, drame), š p o r t (za
nimive t e k m e ) . . . 

II. T V program bo pokri
val vso j e s e n i š k o o b č i n o . 
Z a č e l o se je ž e pred dvema 
letoma. Sredstva za podpis 
pogodbe so tu. Problem je le 
š e m o n t a ž a elektronskih 
naprav IMP. Instalirane 
naj bi bile do konca l e t o š 
njega leta z vsemi sedmimi 
pretvorniki. 

T o m a ž Iskra 

N A C I S T I Č N I 
Z L O Č I N C I 

ŠE N E M I R U J E J O 
Gotovo bo zanimalo nekdanje za

pornike v koncentraci jskih tabori
ščih v nac i s t i čn i Nemči j i , kako pri
vrženci nekdanjega rajha skrunijo 
vse, kar spominja na njihovo ne
slavno preteklost. Samo en primer: 

Pred k r a t k i m so neznanci vd r l i v 
krematori j nekdanjega koncentra
cijskega t a b o r i š č a Flossenburg na 
zgornjem Bavarskem. P o not ranj ih 
stenah te stavbe je bi lo obešen ih več 
kot tristo vencev, katere so prinesle 
delegacije iz razn ih d ržav , med temi 
tudi iz Jugoslavije. Neznanc i so 
požgali vse vence i n vse spominske 
trakove ter sploh vse, kar se je tam 
nahajalo kot spomin na 73.696 v 
tem t a b o r i š č u p o k o n č a n i h l judi 18 
narodnosti. 

T r i mesece pred tem pa so prav 
tako neugotovl jeni neznanci pre-
pleskali z belo oljnato barvo vseh 
osemnajst ve l ik ih marmorna t ih 
plošč, na ka ter ih so o z n a č e n e š te 
vilne ž r t v e posameznih narodnosti , 
ki so v tem t a b o r i š č u izgubile 
življenja. N a plošči jugoslovanskih 
narodov je b i l a š t ev i lka 2.140, pr
votno 1.750. S tem so hotel i p a č 
zbrisati svojo z loč insko preteklost in 
onemogoči t i obiskovalcem tega nek
daj tako o s o v r a ž e n e g a -kraja, da b i 
kaj več zvedeli o teh z loč in ih . 

Z a s tor i lc i tega gnusnega p o če t j a 
ni seveda nikakega sledu, tako nam 
poroča F ranz Schoettner, nekdanji 
nemški po l i t i čn i zapornik v tem uni 
č e v a l n e m t a b o r i š č u , doma nekako 
50 k m od Flossenburga. Verjetno, 
pravi on, so v Zahodn i N e m č i j i na 
delu sile, k i h o č e j o za temni t i to zlo
činsko preteklost i n se zato p o s l u ž u 
jejo vseh sredstev. Z a seboj pa imajo 
tudi nekatere po l i t i čne sile, k i j i h 
ščitijo. Zarad i tega, meni Schoett
ner, bodo ostal i z ločinci nekazno
vani in se bodo še nadalje izživljali s 
sličnimi ogabnimi zločini . 

S r e č k o Šor l i 

NOVICE I Z R A D O V L J I Š K E 

o b č i n e 

Članska desetina industrijskega gasilskega društva Veriga Lesce, ki je 
dosegla v skupini A moških, starih nad 30 let, prvo mesto. (B) 

T E K M O V A N J E G A S I L C E V 
R A D O V L J I Š K E O B Č I N E 

V nedeljo, 18. septembra, je občin
ska gasilska zveza Radov l j i ca izved
l a tekmovanje č l a n o v in č lan ic indu
str i jskih in prostovoljnih gasilskih 
d r u š t e v . P r i industr i jskih gasilskih 
d r u š t v i h so v skupini m o š k i h do 30 
let osvojili prvo mesto gasilci E l a n a 
Begunje v skupin i nad 30 let pa 
Ver iga Lesce. P r i m o š k i h prostovolj
n ih gasilskih d r u š t v i h do 30 let so v 
A skupini zmagali č l an i prve deseti
ne Begunje. V starosti nad 30 let pa 
Bleda . V s i omenjeni so se pomeri l i v 
vaji z motorno brizgalno in v tak
t ičn i vaji . 

Mošk i v B skupini so tekmoval i v 
va j i s h id ran tom in v š t a f e t n e m 

teku. V starostni skupini do 30 let so 
b i l i p rv i gasilci iz Češnj ice , v skupin i 
nad 30 let pa gasilci druge desetine iz 
K r o p e . 

P r i č l a n i c a h industr i jskih gasil
skih d r u š t e v , k i so tekmovale v prv i 
p o m o č i in vaji z motorno brizgalno, 
so osvojile prvo mesto gasilke E l a n a 
Begunje. P r v o mesto pri č l a n i c a h 
prostovol jnih gasilskih d r u š t e v , k i so 
tekmovale v p r v i p o m o č i in v vaji s 
h idran tom, so osvojile gasilke iz Be
gunj. 

Tekmovanje je pokazalo, da so 
gasilci radovl j i ške obč ine zelo disci
p l in i rani , p o ž r t v o v a l n i in dobro 
izurjeni v gasilskih vešč inah . g 

O T R O Š K I V R T E C 
N A K O R O Š K I B E L I 

D O D N E V A 
R E P U B L I K E 

Z izgradnjo o t roškega vr tca na 
K o r o š k i B e l i so začel i 19. maja. Iz 
razgovora na biroju za urbanizem in 
stanovanjsko poslovanje povzema
mo, da so b i la gradbena dela zaupa
na delavcem S G P Gradbinec. Grad
bena dela so trajala do 20. ju l i ja , v 
tem Času pa so delavci S G P Grad
binec odstrani l i humus, opravi l i 
izkope za temelje in nasuli gramoz. 

Za idejne projekte, glavni projekt, 
gradbena dela, m o n t a ž n e elemente, 
m o n t a ž n a dela, pokrit je ter klepar
ska dela je b i la izstavljena z a č a s n a 
si tuacija v vrednosti 2,165.740,00 
din , kjer pa še niso u p o š t e v a n i pr i 
k l jučki . 

N a biroju za urbanizem in stano
vanjsko poslovanje so nam tudi po
vedali , da so delavci S G P Gradbinec 
v temelje o t ro škega vr tca vgradi l i 
190 kub. metrov betona in 6.300 kg 

betonskega železa ter opravi l i 1.600 
kub. metrov izkopov. 

Z delom na g radb i šču je nadalje
vala skupina desetih delavcev pod
jetja Mar l e s iz Mar ibo ra , k i je v pol
drugem mesecu opravi la kompletno 
m o n t a ž o objekta s predelnimi ste
nami . 

D e l a v c i E l i m Jesenice nadaljujejo 
elektro instalaci jska dela v teku pa 
so že tudi druga instalacijska dela 
(vodovod) ter napeljava centralnega 
ogrevanja v samem objektu. V pri
hodnje bo treba opravi t i dela pri 
p r ik l jučk ih centralnega ogrevanja iz 
stavbe osnovne šole K o r o š k a Be l a 
do o t ro škega vrtca. T u d i ta dela 
bodo opravi l i delavci E l i m z Jesenic, 
medtem ko bodo okolje o t ro škega 
v r t c a zače l i u re ja t i de lavc i S G P 
Gradbinec. K o l i k o r bodo dela pote
kala po n a č r t u , bo objekt zgrajen do 
dneva republike. 

Izvršni svet OS Radovljica je na 94. seji 16. septembra osrednjo točko dnevnega reda 
namenil analizi izvajanja družbenega dogovora o temeljih srednjeročnega družbenega 
plana občine v 1977. letu. Pri obravnavi te točke so sodelovali tudi predstavniki drugih 
podpisnikov dogovora. V nadaljevanju so obravnavali predlog za spremembo sklepa o 
javni razgrnitvi osnutka zazidalnega načrta Poddobrava-Begunje, ker zaradi obnovitvenih 
del v občinski stavbi ni bilo možno opraviti javne razgrnitve v Radovljici, pač pa samo v 
Begunjah. Na seji so obravnavali tddi informacije o pripravah na prenos kmetijskih 
zemljišč družbene lastnine na kmetijsko zemlj isčko skupnost ter poročilo o dohodkih in 
razporeditvi dohodkov proračuna za obdobje januar — avgust 1977. 

Komisija za družbenoekonomske odnose pri komiteju OK ZK Radovljica, ki jo vodi 
Franc Podjed.je na seji 15. septembra obravnavala gradivo o združevanju zdravstva v 
gorenjski regiji, o novi organiziranosti bančništva ter ocenila uresničevanje planskih 
nalog v gospodarstvu za prvo polletje 1977 v okviru srednjeročnega načrta razvoja radov
ljiške občine. Predloge in stal išča komisije bodo obravnavali na prvi seji komiteja. 

Svet za ljudsko obrambo, varnost in družbeno samozašč i to pri OS Radovljica je 14. sep
tembra namenil 30. sejo izključno obravnavi in oceni dejavnosti osnovnih in krajevnih 
organizacij ZRVS v občini . V zvezi s tem je sprejel več stal išč , ki bodo služila za napotek 
novi skupščini delegatov občinske konference ZRVS. Skupšč ina bo sprejela med drugim 
tudi program dela, v katerem je zaobseženo strokovno usposabljanje rezervnih stareš in po 
novih metodah in oblikah v okviru osnovnih organizacij ZRVS. 

Na 50. seji izvršnega odbora predsedstva OK SZDL 8. septembra, ki so se je udeležili 
tudi predstavniki občinskih DPO, skupšč ine in izvršnega sveta ter predstavnik Ljubljan
ske banke, je tekla razprava o reorganizaciji bančniš tva na Gorenjskem in v občini. Izrekli 
so več tehtnih pripomb na osnutek samoupravnega sporazuma o združitvi v temeljno 
banko in samoupravnega sporazuma o združitvi v združeno Ljubljansko banko. Predvsem 
ne sme nova organiziranost zmanjšati pravic v upravljanju in odločanju dosedanjih 
poslovnih enot, so poudarili in se zavzeli za stal išče , da temeljna banka (regijska) odloča 
o vseh vprašanjih še le po usklajevalnih postopkih v občinskih podružnicah. 

Sekretariat predsedstva OK ZSMS Radovljica je na seji 13. septembra ocenil potek 
javnih razprav o gradivu republiške konference ZSMS o društvenih organizacijah in 
društvu, ki so kolektivni člani ZSMS. Razprava je že v teku, na voljo pa je 150 izvodov 
gradiva, ki ga preučujejo razen v OO ZSMS tudi v vseh društvenih organizacijah, kjer 
deluje mladina. Po opravljenih razpravah bo predsedstvo OK ZSMS v začetku oktobra 
sklicalo vse delegate naštet ih organizacij, da bi uskladili pripombe in dopolnila ter jih 
poslali RK ZSMS v Ljubljano. 

Na skupni seji izvršnega odbora K K SZDL in predsednikov vseh sedmih uličnih in 
dveh vašk ih odborov SZDL 15. septembra so ugotovili, da so uspešno opravili sklice ul ičnih 
in vašk ih konferenc in sprejeli pomembne sklepe za nadaljnje delo. Prav tako so, razen 
redkih izjem, ulični in vašk i odbori že opravili evidentiranje možnih kandidatov za volitve 
v prihodnjem letu. Kljub temu pa znatno števi lo popisnic Še ni izpolnjeno, zato bodo to delo 
morali nadaljevati do konca septembra, hkrati pa zagotoviti kadrovske potrebe za organe 
ljudske obrambe in civilne zaščite o ulicah in naseljih. 

V okviru programa strokovnega usposabljanja rezervnih vojaških s tareš in je K O 
ZRVS Podnart v začetku septembra organizirala orientacijsko taktični pohod na deset km. 
Na pohodu so se udeleženci preizkusili v topografiji, streljanju in reševanju taktičnih 
nalog. Najuspešnejša je bila trojka Mirko Faganel, Franc Jelene in Marko Toman, pri 
streljanju p a N a n d e M a r k o v i č , Anton Šolar in Stane Rešek. 

V vseh osnovnih organizacijah in konferencah osnovnih organizacij sindikata v radov
ljiški občini so v teku razprave o uresničevanju zakona o združenem delu in priprave 
ustreznih samoupravnih aktov, ki morajo biti sprejeti do konca 1977. leta. Čeprav je bilo v 
večini OOS in KOOS evidentiranje kandidatov za volitve 1978. že opravljeno, precejšnjega 
števi la popisnic še niso izpolnili, zato morajo OOS to nalogo opraviti še v septembru. 

Zaradi izredno slabe udeležbe delegatov na sejah skupšč ine občinske skupnosti soci
alnega skrbstva Radovljica je skupšč ina te skupnosti poslala vsem krajevnim konferencam 
SZDL v občini obvestilo in pregled udeležbe delegatov iz KS na sejah, s prošnjo, naj 
ustrezno ukrepajo, da bodo zagotovili sk lepčnost sej. Iz pregleda je razvidno, da je naj
slabša udeležba delegatov iz vseh bohinjskih KS, Lancova, Ribna in Bohinjske Bele. 

Na 24. seji izvršnega odbora kulturne skupnosti Radovljica 13. septembra so obrav
navali in potrdili poslovno in finačno poroči lo za prvo polletje. Z manjšimi dopolnili so 
soglašal i z gradivom o osnovah družbenoekonomskih odnosov med delavci v družbenih 
dejavnostih in uporabniki njihovih storitev, o predlogu družbenega dogovora o izgradnji 
in financiranju kulturnega centra Ivan Cankar v Ljubljani ter o dopolnilu družbenega 
dogovora o temeljih družbenega plana SRS za obdobje 1976—80. Na seji so preučil i 
podatke o usklajevanju OD zaposlenih v kulturnih ustanovah, organizacijah in s lužbah z 
določil i samoupravnega sporazuma. 

Izvršni odbor izobraževalne skupnosti Radovljica je na 33. seji 13. septembra obravnaval 
poročilo o uresničevanju programa skupnosti za prvo polletje 1977 in izvajanju investicij
skih del na šo lskih zgradbah. Podrobno je preučil problem opuščenih šo lskih objektov in 
pripravil predloge ža nadaljnjo uporabo. Posebna točka dnevnega reda je bila namenjena 
oceni stanja in razvoja posebnega šolstva v občini ter organizaciji pouka v osnovnih šolah 
v šo l skem letu 1977/78. 

Kolektiv Vezenine Bled navzlic prizadevanjem v prvem polletju 1977, zlasti v drugem 
četrtletju, ni povsem izpolnil proizvodnih programov iz letnega načrta. V TOZD Pozamen-
terija je bila prodaja za 11 %, ustvarjeni dohodek pa za 21 % nižji od planiranega, čeprav je 
to precej več kot lani. V TOZD Damska oblačila je dosežen 55 plan prodaje, dohodek pa je 
bil le za 9 % nižji. Tudi v tem TOZD so proizvodni rezultati za 30 % višji od lanskih. Zaloge 
trgovskega blaga v industrijskih prodajalnah se obračajo razmeroma počasi . V prodajalni 
na Bledu se te zaloge, na primer, zadržujejo v poprečju kar 90 dni. 

Ob prvem polletju so v Elanu Begunje imeli v zalogah materiala za 11 več vezanih 
sredstev kot lani, v zalogah gotovih izdelkov pa za 12 % manj. Kupci so dolgovali 53 % več 
kot lani, v skupnem saldu terjatev pa so zunanji kupci udeleženi kar z 89,60**. Elanovi 
dolgovi do dobaviteljev pa so bili v tem obdobju za 22% nižji od lanskih. 

Na razširjeni seji kmetijske komisije pri svetu KS Radovljica 12. septembra so na 
zahtevo vaške konference SZDL Vrbnje preučili pritožbe vaščanov tega naselja in pritožbe 
GG Radovljica zaradi škode in neurejenih odnosov, ki jih povzročajo konji in jahači 
zasebnega lastnika konj Prešerna na kmetijskih in gozdnih zemljiščih in na gozdni učni 
poti v Radovljici. Zahtevali so, da se v bodoče prepreči nadaljnje opravljanje te dejavnosti 
v Vrbnjah. 

V okviru kulturnih' prireditev za turiste v cerkvi na blejskem otoku je letos prvič, v 
petek, 2. septembra, nastopil s samostojnim koncertom komorni zbor A. T. Linhart 
Radovljica pod vodstvom Andreja Arnola. Pred nekaj več kot 60 turisti, v večini tujcev, so 
radovljiški pevci predstavili slovenske ljudske in umetne pesmi, s katerimi so poželi 
zaslužen aplavz. 

Kovaški muzej v Kropi je cilj ogledov velikega števi la domačih in tujih obiskovalcev, 
čeprav bi zaradi svoje urejenosti in posebnega okolja naselja zaslužil dosti več pozornosti 
turist ičnih agencij. Lani je muzej v Kropi obiskalo 14.015 izletnikov, od teh je bilo 8.576 
domačih in 5.439 tujcev. Letos v prvem polletju, pred glavno turist ično sezono, pa je bilo 
vseh obiskovalcev 6.786, od teh domačih 4.990 in tujih 1.778. 

V sadovnjaku Resje, ki je last kmetijskega posestva Poljče, TOZD Kooperacija 
Radovljica, so prejšnji teden, 13. septembra, začeli obirati jabolka. Letošnji pridelek cenijo 
na blizu 1000 ton, medtem ko so lani obrali le 300 ton jabolk. Jabolka bodo prodajali od 
15. septembra do 15. oktobra družbenim ustanovam, bolnicam, vrtcem, šolam, obratom 
družbene prehrane in sindikatom ter tudi zasebnikom po zelo ugodnih cenah. Obiralci 
dobijo za nabran zaboj jabolk štiri dinarje. 

Športno društvo Plamen Kropa je pod pokroviteljstvom občinskega odbora ZZB NOV 
Radovljica v soboto, 10. septembra, izvedlo pohod od spomenika do spomenika NOB v 
počast i tev 35-letnice bitke na Lipniški planini in smrti Jože ta Gregorčiča. Udeleženci 
tekmovanja so krenili iz Krope preko Jamnika in Mošenjske planine na Lipniško planino. 
Med pohodom so opravili več orientacijskih nalog. 

Na letališču A L C v Lescah je bilo v soboto, 10., in v nedeljo, 11. septembra, 10. jubilejno 
tekmovanje Bled Cup z radijsko vodenimi letalskimi modeli, ki sta ga organizirala A L C 
Lesce in AerGklub Kranj. Nastopilo je 30 modelarjev iz Avstrije, Italije. Madžarske, Šv ice , 
ZRN in Jugoslavije. Najuspešnejši je bil Zahodni Nemec Harald Neckar, od Jugoslovanov 
pa Franci Markun, ki je bil odličen tretji. 

Graditev novega cestnega mostu čez železniško progo na Plavžu. (B) 



KULTURNA IZKAZNICA 
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UČITELJSKI P E V S K I Z B O R E M I L ADAMIČ N A J E S E N I C A H 

X X I I I . M E D D E L A V C I IZ N E P O S R E D N E 
P R O I Z V O D N J E I N U S L U Ž B E N C I 

N I P O M E M B N I H R A Z L I K 

3 t o č k e 

2 točk i 

1 t o č k a 
O t o č k 

O D D R E V E S H G O Z D U 

Doslej smo se sprehajali po obsež
ni goščavi podatkov in dejstev in 
zvez o kulturnih navadah in potre
bah jeseniškega občana. Spoznavali 
smo posamezna drevesa, a ob koncu 
se nam dogaja, da sploh ne vemo, 
kakšen je gozd. Skratka, znašli smo 
se pred starodavnim problemom 
»del — celota« . Izhod smo poiskali v 
indeksu kulturnega udejstvova-
nja, ki je v bistvu skupna mera vseh 
zajetih oblik kulturnega življenja 
posameznega občana. 

Indeks smo dobili po naslednjem 
ključu: č im bolj intenzivno in šte
vilno je kulturno udejstvovanje ob
čana, tem večji je njegov indeks — 
in obratno, odgovore občanov smo 
točkovali po posebnem sistemu. 

Vzemimo za primer način t očko
vanja za vprašanje št . 6. R a d i o po
s lušam: 
1 — redno (vsak dan) 
2 — pogosto ( v e č k r a t 
tedensko) 
3 — redko (nekajkrat 
mesečno) 
4 — n i k o l i 

N a enak a l i podoben nač in smo 
ovrednoti l i vse ku l turne oblike, za
jete v raziskavi : obiskovanje k ina , 
branje časop i sov in revij, p o s l u š a n j e 
radia, gledanje televizije, obiskova
nje gledališča, branje knjig, vpis v 
kn j ižn ico , obiskovanje koncertov 
resne, zabavne in narodnozabavne 
glasbe ter seveda ak t ivno ku l tu rno 
udejstvovanje. 

Se š t evek in porazdelitev točk 
indeksa ku l tu rnega udejstvovanja 
sta razkr i la sliko, k i je dobro znana 
vsem raziskovalcem d r u ž b e n i h po
javov: normalno al i Gaussovo k r i 
vuljo. Pomen i , da je tudi pri kul tur 
nem udejstvovanju na jveč l judi , k i 
so zgoščeni okrog popreč ja , čim bolj 
pa se odmikamo od popreč ja v eno 
a l i drugo smer, tem bolj upada š te
vi lo l judi . Seveda je to »poprečje« a l i 
»no rma la« slej ko prej neka mate-
m a t i č n o - s t a t i s t i č n a mera, odvisna v 
ve l ik i meri od ins t rumenta a l i »me
t r a « . Zato je »poprečje« pr imerl j ivo 
z drugimi »poprečji« le tedaj, če ga 
dobimo z is t im meri lom; tega pa na 
ž a l o s t n imamo. Zato naše kr ivul je 
ne moremo primerjat i , na primer, s 
s l iko v L j ub l j an i , v M a r i b o r u v ce
lo tn i Sloveni j i , Jugoslavi j i a l i še kje 
drugje. 

Pr imer jamo pa jo lahko po razl ič
n ih skupinah, o ka ter ih smo doslej 
vseskozi razpravl ja l i i n za katere 
imamo istovrstne podatke. D o k o p a l i 
se bomo do ce lovi te j še podobe, kako 
se v »vsoti« ku l tu rno udejstvujejo 
o b č a n i r az l i čn ih poklicev, formalne 
šolske izobrazbe, starosti, spola a l i 
krajevnega o b m o č j a . 

M E D D E L A V C I IZ N E P O S R E D 
N E P R O I Z V O D N J E IN U S L U Ž 
B E N C I NI P O M E M B N I H R A Z 
L I K 

Najprej smo se po lo t i l i domneve, 
k i nas je ž u l i l a vse od zasnove 
raz iskave: a l i je sp lošn i k u l t u r n i 
indeks med delavci iz neposredne 
proizvodnje i n u s l u ž b e n c i , oz. delav
ci v režiji r az l i čen? Posamezne raz
l ike v plus a l i minus enega a l i dru-

- gega že poznamo iz dosedanjih za
pisov. S e š t e v e k pod č r t o je pokazal , 
da r a z l i k a v indeksu ku l tu rnega 
udejs tvovanja ni s t a t i s t i č n o po
membna. A l i še d r u g a č e : ku l tu rno 
udejstvovanje j e sen i škega delavca iz 
neposredne proizvodnje je v s p l o š 
nem enako udejstvovanju us luž 
benca. U g o t o v i l i pa smo, da je med 
skupinama pomembna raz l ika v 
var iabi lnost i . B o l j n a t a n č n o , delavci 
v neposredni proizvodnji se glede 
kul turnega udejstvovanja bolj med
sebojno razlikujejo kakor u s l u ž b e n 
ci . D e l a v c i iz neposredne proizvod
nje so ku l tu rno bolj heterogeni, 
u s l u ž b e n c i bolj homogeni. 

T o je izredno zan imiv in hkra t i 
ugoden rezultat , saj zanika sp lošno 
dokaj zakoreninjeno s ta l i šče a l i 
predsodek, da so u s l u ž b e n c i ku l tur 
no » super io rn i« , delavci pa »infe-
riorni«. V p r a š a n j e je le, a l i n i rezul
tat t i p i čno jesen išk i , kjer je n a m r e č 
prisotna dolga delavska revolucio
narna in obenem ku l t u rna tradici ja . 
V takem okol ju n i bilo vel iko 
p r i l o ž n o s t i za vgnezdenje k a k š n e 
u s l u ž b e n s k e , m e š č a n s k e a l i malome
š č a n s k e kul ture (ime n i t i n i bistve
no). » K u l t u r e « , k i b i delavce spod-
rivala na rob kul turnega živl jenja . 
R e z u l t a t i podpirajo domnevo, da je 
bila v bogati k u l t u r n i zgodovini za
vest delavcev vseskozi dovolj m o č n a 
in se je u s p e š n o otresala n e z a ž e l e n i h 
s i lnic . 

K a k o r k o l i , nadvse zanimivo bi 
"bilo vedeti, v k a k š n i meri veljajo 
dobljeni rezul ta t i drugje, v drugih 
kra j ih . I n ne le na omenjenem pod
roč ju , — na vseh drugih! D o m n e 
vamo, da ve l ik ih raz l ik med Jeseni
c a m i in p o d o b n i m i indus t r i j sk imi 
središči v S R Sloveni j i a l i celo v 
S F R Jugoslavi j i n i . Verjetno pa je, 
da se večje razl ike pojavljajo v obči
nah, oziroma v mestih z d r u g a č n o 
zgodovino, d r u g a č n i m gospodarskim 
z n a č a j e m in z las t i d r u g a č n o struk
turo prebivalstva. 

K U L T U R N O N A J B O L J A K T I V 
NI: D I J A K I IN Š T U D E N T I 

m 
Sicer pa nam preglednica sp loš

nega ku l tu rnega indeksa razkr iva 
naslednjo podobo; na jn iž j i indeks 
dosegajo gospodinje, sledi j i m skupi
na kmetov , o b r t n i k o v in ostal ih, 
zatem delavci v neposredni proiz
vodnji , u s lužbenc i , na v rhu pa je 
ku l tu rno najbolj ak t ivna skupina: 
d i jaki i n š t u d e n t i . Posebej zan imivo 
je, da se di jaki i n š t u d e n t i ob naj
viš jem povpreč ju hkra t i medsebojno 
najbolj » k u l t u r n o « razlikujejo, go
spodinje ob n a j n i ž j e m povpreč ju pa 
se medsebojno najmanj razlikujejo. 
Pomeni , da glede kul turnega življe
nja z večjo zanesljivostjo govorimo 
o »t ipični gospodinj i« , t eže pa o »ti
p i č n e m di jaku in š t u d e n t u « . 

Franc Belč ič in sodelavci 

V Pred sto leti se je na Dobrovi pr i Ljubljani rodil vel iki slovenski 
skladatelj in dirigent E m i l A d a m i č (25. 12. 1877. - 6. 12. 1936.) Tako 
kot njegov o č e , glasbeni pedagog, je tudi E m i l u č i t e l j e v a l : v Medijskih 
Topl icah, K a m n i k u in Trstu . P r v o svetovno vojno je kot vojni ujetnik 
p r e ž i v e l v T a š k e n t u v Turkestanu (Tr i turkestanske ljubavne pesmi). 
P o vrnitvi je d o k o n č a l š t u d i j glasbe v Trs tu in Ljubljani, nato pa je 
enajst let delil glasbeno kulturo mladini na ljubljanskem u č i t e l j i š č u . 

Napisal je več kot tisoč skladb, 
med njimi več ino moških, ženskih, 
mešanih in mladinskih zborov a ca-
pella ali s spremljavo. Skladbe so 
vedre in otožne , prikupne in zasa
njane, kakor pač narekuje vsebina; 
vanje je zlil vso svojo ustvarjalno 
moč na način, ki je vsakomur ra
zumljiv, četudi niso vezane na na
rodno motiviko. Med najboljš imi 
stvaritvami v slovenski zborovski 
literaturi so njegova vokalna suita 
Pastirske (Žaljivke), Vragova ne
vesta, Zapuščena (s čudovi t im so-
pranskim solom) in druge. 

S svojimi otroškimi in mladinski
mi zborovskimi deli pa je Adamič 
začel najsijajnejše obdobje v tej 
zvrsti slovenske glasbene literature 
in vanjo prispeval tudi največji 
delež. Originalne mladinske skladbe 
in priredbe so po vsebini zelo razno
vrstne: nežno preproste, naivne, 
lirične pa šalj ive in celo dramat ične 
(Jurjevanje, Zbadljivka, Vandrovc 
in druge). 

Njegova najboljša orkestralna 
dela so Ljubljanski akvareli, Tatar
ska suita in suita Iz moje mladosti. 

Velika škoda je, da njegove pesmi 
niso zbrane na enem mestu, veliko 
jih je raztresenih po raznih zbirkah, 
revijah, rokopisih; marsikakšna na
klada je bila uničena med vojno in v 
Slovenskem Primorju tudi pred 
vojno. 

Dandanes je težko zamisliti zbor, 
ki v bogati Adamičevi zapuščini ne 
bi mogel najti sebi primerne pesmi, 
ker iz vsakega koščka diha nekaj slo
venskega . 

Julija 1925 je društvo slovenskih 
učiteljev glasbe v Ljubljani, med 
njimi E m i l A d a m i č in S r e č k o 
Kumar , ustanovilo današnji uči
teljski pevski zbor Slovenije, z 
namenom, da na najkval i tetnejš i 
nač in izvaja kvalitetne zborovske 
stvaritve. Zbor je takoj zaživel polno 
življenje pod vodstvom odličnega 
slovenskega zborovodje Srečka K u -
marja ter do začetka vojne nastopil 
več kot stokrat po vsej domovini in 
na Češkoslovaškem ter v Bolgariji. 

Po vojni je ponovno pričel 
delovati januarja 1952 in od takrat 
do danes nastopil več kot dvestokrat 
v Jugoslaviji ter v Italiji, Avstriji, 
Č S S R , Madžarski, Zahodni Nemčij i , 
Švici , Franciji, Belgiji, Nizozemski, 
Danski, Švedski ter na Poljskem, v 
Sovjetski zvezi in Liechtensteinu. 
Sodeloval je na nekaterih medna
rodnih tekmovanjih in dosegel v 
Arezzu 1957. leta drugo mesto med 
56 zbori v prvi kategoriji, tretje 
mesto v Knokkeju (Belgija) 1964. 
leta za evropski pokal, prvo mesto 
med jugoslovanskimi mešanimi zbo
ri v Nišu . 

Za uspešno delo na glasbenem po

dročju ga je predsednik republike 
Josip Broz Tito ob 45-letnici 
odlikoval z redom zaslug za narod s 
srebrnimi žarki. Zveza kulturno-
prosvetnih organizacij mu je ob 
50-letnici za dolgoletno uspešno 
delovanje na glasbenem področju 
podelila Gallusovo plaketo. Lansko 
leto je dobil Zagarjevo nagrado za 
delovanje na kulturnem in prosvet
nem področju. 

Zbor so sedaj vodili Adolf Groeb-
ming, Srečko Kumar, Milan Pertot, 
Pavel Šivic, Drago Šijanec in po 
vojni Rado Simon it i, J o ž e Gregorc, 
Jože Hanc, Marko Munih in od 
1968. dalje prof. Branko Rajšter; v 
njem so se zvrstile mnoge generacije 
učiteljev pevcev. 

UPZ Slovenije, ki si je nadel ime 
po najvidnejšem slovenskem zborov
skem skladatelju Emilu Adamiču, 
ima na programu dela domačih in 
tujih skladateljev. Goji umetno, 
narodno in partizansko pesem. V 
njem pojejo učitelji iz različnih 
krajev Slovenije, kar v marsičem 
otežuje redno delo. Člani zbora 
vodijo po različnih krajih Slovenije 
več kot sto mladinskih in odraslih 
zborov. 

Ob stoletnici rojstva Emila Ada
miča prireja zbor koncerta v sobo
to, 24. septembra, ob 16. uri v Ži
rovnici in ob 19.30 na Jesenicah. 

Roman Ravnic 

S E S T A N E K 

K U L T U R N I K O L E D A R G O R E N J S K E G A M U Z E J A 
O D 19. D O 26. S E P T E M B R A 

V M e s t n i hiši je na ogled s talna a rheo lo ška , e t no lo ška , k u l 
turnozgodovinska i n umetnostnozgodovinska zbirka ter stalna raz
stava del slovenskega kiparja Lojze ta Dol ina r ja . V 2. nadstropju 
iste stavbe pa si lahko ogledate e t n o l o š k o razstavo K m e č k o gospo
darstvo v Gornjesavski do l in i . 

V P r e š e r n o v i hiši bodo v petek, 23. septembra ob 18. u r i odprl i 
razstavo del sl ikarja Bor i sa L a v r i č a in kiparja "Zdenka Grgeljca. 

V galeriji Mes tne h iše bo v petek ob 18.30 otvori tev razstave del 
akad. slikarja M a r i j a P e t r i č a , nato pa bodo v S t e b r i š č n i dvorani 
odprl i razstavo akvarelov Janeza M e ž a n a , ki^jo je posredoval Pokra 
j i n sk i muzej v P t u j u . 

V b a r o č n i s tavbi v T a v č a r j e v i 43 je s talna zbi rka Narodnoosvo
bodi lna borba na Gorenjskem in r epub l i ška zb i rka S lovenka v 
revolucij i . 

Razs tave , oz. zbirke so odprte vsak dan, razen ponedeljka in 
nedelje popoldne, od 10. do 12. in od 17. do 19. ure. 

V kasarni S tane ta Ž a g a r j a v K r a n j u je stalno odprt M u z e j 
P r e š e r n o v e brigade. 

N a Zg. Jezerskem si lahko ogledate restavrirani poznosrednje-
veški k u l t u r n i spomenik » J e n k o v a k a s a r n a « , k i je opremljen z etno
lošk im gradivom. 

V S t a r i F u ž i n i je odpr ta razs tava P l a n š a r s k a ku l tu ra v 
B o h i n j u . Odpr ta je vsak dan od 8. do 12. in od 16. do 19. ure. 

Na sliki so v zaporedju nanizani rezultati v indeksu kulturnega udejstvo
vanja po poklicih. Na zadnjem mestu so gospodinje, sledijo jim kmetje, 
obrtniki in ostali..., medtem ko daleč prednjačijo dijaki in študenti. Iz slike 
je jasno razvidno, da med delavci iz neposredne proizvodnje in uslužbenci ni 
nikakršnih pomembnih razlik: v poprečju za neznatnih 0,46 točke. Črtice in 
številke v sredini polj označujejo poprečje in standardno razpršitev rezulta
tov. Na prikazu je tudi jasno razvidno, da se v kulturnem udejstvovanju 
gospodinje najmanj razlikujejo, dijaki in študenti pa najbolj. 

V naš i T O Z D je da leč najbolj raz
burl j ivo, pestro in zanimivo na ob
č a s n i h s indikaln ih sestankih, zato 
hudo o b ž a l u j e m o , da nas lokalna 
sredstva javnega obveščan ja ignori
rajo, č ep rav j i m r azpoš i l j amo vabila. 

N a š zadnji sestanek je b i l čudov i t 
z naslednjim dnevnim redom: orga
nizaci ja sindikalnega izleta, pripra
va na piknik , prihodnja ozimnica, 
dan kolekt iva , pohod na Gr ič , s in
d ika lna p o m o č čist i lki in uporaba 
keglj išča. K o smo na hi t ro ocenil i 
delo delegatov in delegacij in sprejeli 
sklep, da b i se delegati vsaj na pol 
leta lahko enkrat sestali in se v ob
č in skem meri lu ude leževa l i vsaj 
t is t ih sej, na kater ih bo po vsej ver
jetnost i tudi predsednik obč ine , se je 
s rd i to d v i g n i l vodja delegacije in 
opozoril prisotne, da m u je sicer v 
č a s t in v samoupravni delegatski 
ponos, da je delegat, da pa na ža los t 
danes p rv ič sliši, da je b i l delegiran. 
K e r je bilo skrajno m u č n o , smo brž 
prešl i na druge točke dnevnega reda. 

Ta jn i ca M e t a je rekla, da se sin
d ika ln i iz le t i vedno izrode, da več ina 
kolek t iva ne pozna nobene mere, pri 
čemer je mis l i l a na mero v kozarcih; 
ker se je č is t i lka že vidno presedala, 
smo njeno t o č k o premakni l i naprej 
in jo brez pripomb rešili tako, da bo 
tudi letos dobila ozimnico zastonj. 
P r i pr ipravah na p iknik se nismo 
zadrževa l i , ker imamo za tovrstna 
d r u ž a b n a s r e č a n j a sposobne orga
nizatorje, sicer č l a n e r ibiške d r u ž i n e . 
Č e j i m ribe zaradi enega izmed t isoč 
objekt ivnih vzrokov spet ne bodo 
prijemale, je tako rekoč noč in dan 
odprta b l ižnja ribogojnica. D a n 
kolek t iva bo tradicionalen, skleni l i 
pa smo tudi , da pristanemo na višjo 
najemnino za kegljišče, saj n i , da bi 
b i l i brez tako pomembne rekreacije. 
Pozno v noč smo se nato prerekali , 
k a k š n a ozimna jabolka bomo naro
čili. D i r e k t o r je globoko premiš l j eva l 
i n nazadnje iz jav i l , da je za del išes 
prve kvalitete, nakar smo vsi naro
čili del išes prve kvalitete, le strugar 
Janez je iz golega opor tunizma na
roči l jonatan. 

Deset s tenografskih zapisnikar-
skih l istov je več kot oč i ten dokaz, 
da so naš i sestanki zares kva l i t e tn i 
i n v hudi , usodni zmot i živi l oka ln i 
tisk, k i se do nas in do n a š i h sindi
ka ln ih sestankov tako ignorantsko 
o b n a š a . 

B O L N I Š K A 
Janeza, J o ž e t a in T ine ta , t r i krep

ke gorenjske fante je oni dan do srca 
vznemir i la radostna novica, da pr i 
haja v obratno ambulanto nov 
zdravnik. Njegovega prihoda so b i l i 
tako veseli, da so ga pr i priči obi
skal i . 

V s t o p i l je Janez, velik in m o č a n , 
da bi gore premikal . K o t kup ne s r eče 
se je zruši l na stol pred mladega 
zdravnika in presunlj ivo z a t u l i l od 
bo leč ine v hrbtu . D o k t o r je n a m r š č i l 
čelo in zapisal bo ln i ško . 

P o t r k a l je J o ž e , n ič kaj s laboten, a 
videz vara. K o se je udobno namest i l 

na stolu, ga je posi l i l suh in prodo
ren kaše l j , zdravnik pa je globoko v 
sebi preklinjal neč i s to in nezdravo 
okolje ter se s prepisovanjem bolni
škega s t a l e ž a zavzel za u m i r a j o č o 
mladost. 

P r i t i s n i l je na k l juko T ine , s 
skrbno podprto glavo, k i pa mu jo je 
zares hotelo raznesti, saj je navse
zadnje noč prekrokal . Spet zdravila 
in bo ln i ška , zdravnik pa se je čudil : 
mar res vsa n a š a l juba mladina kani 
na oni svet? 

In tako je ves vroči in suhi avgust 
pisal recepte, ob koncu meseca pa so 
se vsi pot i l i : zdravnik ob grozlj ivih 
š t ev i lkah bolezenske odsotnosti, J a 
nez ob zidanju hiše, J o ž e ob hono
rarnem poslu in T ine v tesnem ob
j emu prelestne blejske noči . 

P r v i ponedeljek septembra so si 
spet delali d r u ž b o v čaka ln ic i , t ik za 
vra t i in pred t i s t imi bo ln ik i , k i so b i l i 
res videt i nekam krevljast i i n bledi-
kav i . Prvega, Janeza, sumlj ivo dolgo 
n i bilo iz ordinacije, zato sta J o ž e in 
Tine , k i n ikakor nista b i la iz zadnje 
moke, spremenila bojno takt iko. 
Janeza je doktor spregledal in se je 
res moral odpovedati nadaljnj i zida
vi , zato pa sta ostala dva veselo 
honori ra la in se razveseljevala 
naprej. Janez ga je kapi ta lno polo
m i l , ker je spet t u l i l zaradi hrbta. 
J o ž e in T i n e pa sta si n a m i š l j e n e 
bolesti enostavno zamenjala in dobi
la bo ln i ško . K m a l u se je znaše l še 
Janez, k i mu je n e u s p e š n a hrbtna 
bo leč ina p reš la na precej bolj upo
rabno migreno. 

Vče ra j so se vsi trije v rn i l i z mor
ja , spoči t i in polni novih moči . A ni-
karte, videz je varl j iv, bolezen nik
dar ne počiva . Zdaj , zdaj j i h bo zvilo, 
upognilo reveže in morda bodo 
bo lehnež i že_ j u t r i k l o n i l i pred zdrav
n ikom . . . 

Z E L J A 
P O S O D E L O V A N J U 

Predstavniki foto kluba 
Andrej P r e š e r n Jesenice so 
se sestali z b i v š i m d e ž e l n i m 
foto referentom K o r o š k e . 
78- letni Hans Kogellnigg 
(EFIAP) j e bil te dni na do
pustu v Ž i r o v n i c i pr i sorod
niku in je svoje bivanje 
izkoristil za navezavo sti
kov s fotoamaterji Jesenic. 
Izrazil je ž e l j o po sodelova
nju fotoamaterjev Jesenic 
in Beljaka. 

Na razgovoru je bil priso
ten tudi predsednik foto 
komisije F K Z Slovenije T o 
ne M a r č a n iz Kranja . Po
zdravil je idejo o sodelova
nju in omenil, da foto klub 
Janez Puhar Kranj ž e v e č 
let sodeluje s fotoamaterji 
iz Ž e l e z n e Kaple . 

Upamo, da se bo to prija
teljsko sodelovanje razvilo 
v korist š i r š e g a razvoja 
fotoamaterstva za obe stra
ni . Č . F . 

15.S tis R S 
indeks kulturnega udejstvovanja (Xsr) 

Grafikon prikazuje porazdelitev rezultatov v indeksu kulturnega 
udejstvovanja občanov. Oblika grafikona je dobro znana vsem razisko
valcem družbenih pojavov in vsem statistikam; približuje se normalni ali 
Gaussovi krivulji. Pomeni, da je tudi pri kulturnem udejstvovanju največ 
ljudi, ki so zgoščeni okrog poprečja, čimbolj pase od tega odmikamo v visoko 
ali nizko kulturno udejstvovanje, tem manj takih ljudi srečujemo. Ali bolj 
poenostavljeno: sredine je največ, skrajnosti najmanj. 

Zveza kulturnih organizacij Jesenice prireja 

K O N C E R T 
u č i t e l j s k e g a pevskega zbora E m i l A d a m i č v Ž i r o v n i c i 

24. septembra ob 16. uri v osnovni š o l i in na Jesenicah 
24. septembra ot> 19.30 v g l e d a l i š č u Tone Č u f a r . Vabl jen i 



Matej Oblak, dvakrat v deseterici na evropskem prvenstvu v pretekli 
sezoni 

A L P S K I S M U Č A R J I Z A K L J U Č I L I 
S P L O Š N E P R I P R A V E 

Z avgustom se je iztekel prvi del priprav
ljalnega obdobja selekcije najboljših smu
čarjev j e sen i ške občine. Od maja naprej so 
opravili največ treningov na plazu pod 
Mojstrovko na Vršiču, kjer je bilo dosti 
snega. Ko je tam zmanjkalo snega, so se 
selili pod Prisojnik. Vadbo tehnike so za
ključili z dvema tridnevnima treningoma v 
Kaprunu. 

Z delovno akcijo zas lužena druga Tomo-
sova vlečnica je razlog povečane intenziv
nosti na snegu. Tudi vreme je Slo smučar
jem na roke in 31 snežn im treningom 
manjka samo eden in realizacija bi bila 
stoodstotna! 

Vzporedno z vadbo tehnike pa samo po 
sebi umevno kondicijske priprave niso 
izostale, kajti samo optimalna telesna pri
pravljenost zagotavlja napredek v smu
čarski tehniki. 29 kondicijskih treningov 
pa so smučarji izvedli v glavnem v novi 
telovadnici ZIC in na igrišču v Podmežak-
lji, ki pa se zdaleč ne ustreza zahtevam 
sodobnega treninga. 

Ce odštejemo dopust, potem so alpinci 
trenirali približno petkrat na teden. Repre
zentance, katerih je letos kar 11, pa so z 
državnimi selekcijami vadili se več. 
Šesterica je sodelovala tudi na tečaju Štu
dentov visoke šo le za telesno kulturo na 
plazu pod Makekovo k o č n o nad Jezerskim. 

Oblak in Podrekar sta testirala Elanove 
smuči v Kaprunu, Kunčeva se je udeležila 
mednarodnega treninga Elanovih upov v 
Schnalstelu v Italiji, nekateri pa so tudi 
med dopustom samoiniciativno trenirali 
na plazu pod Prisojnikom. 

Največ treningov ima tako pionirska re-
prezentantka Barbara Kune, 78, sledi član 
mladinske reprezentance Gregor Benedik 
s 75, Matej Oblak 72, Jani Pire 69, Matjaž 
Presterel in Matjaž Naglic po 68, Saška 
Vesek, Blaž Ravnik in Robert 2an 67 (vsi 
člani pionirske reprezentance), Ales Pod
rekar, mladinski reprezentant Jugoslavije, 
pa kljub poškodbi na zveznem treningu na 
Ledinah 66. 

V teku je drugi del pripravljalnega ob
dobja, tako imenovani specialni del, ki bo 
trajal do konca novembra. V teh treh 
mesecih imajo smučarji v planu septembra 
in oktobra sedem, oziroma osemdnevni 
trening v Schnalstalu — Južna Tirolska, 
novembra pa osem dni tam, kjer bodo naj
bližji ugodni snežni pogoji. Treningi bodo 

seveda dvakrat dnevno, kar pa zahteva 
zvrhano mero kondicije, kajti smučišča v 
Schnalstalu so med 3200 in 2700 metri. V 
planu je 39 kondicijskih treningov. V telo
vadnici ŽIC imajo dva treninga tedensko, 
kar je seveda odločno premalo. Če bo jesen 
lepa, potem za u s p e š n o s t kondicijskih 
priprav ni bojazni, drugače pa bo zlasti v 
novembru, ko bo treba najbrž spet v Moj
strano. 

Mnogo bolj problematične so snežne pri
prave. Snežne razmere in vreme m o č n o 
vplivajo na uspešnost treninga. Realizacija 
je odvisna tudi od financ. Treningi so 
dragi, kupiti pa bo treba tudi nekaj parov 
smuči . Na srečo je š tevi lo reprezentantov, 
ki dobijo opremo tudi zastonj, veliko. Tako 
ali drugače pa razen smuči tekmovalci 
ostalo opremo kupujejo sami, pa tudi za 
treninge prispevajo samoprispevek. Po 
svoje je žalostno, ali pa neurejeno, da tek
movalec, ki je kvalitetno tako dober, da se 
uvrsti v državno reprezentanco, iz svojega 
žepa krije del s troškov. Poleg tega pa je še 
velikokrat deležen kritike, da se z alpskim 
smučanjem ukvarjajo lahko le dobro situ-
irani otroci. Sprašujemo se, kaj je družba 
naredila za s labše situirane. Ali imamo 
šolo v naravi? Ali imamo objekte osnovne 
telesne kulture, to je, za plavanje, tek? To 
pa je osnova normalni selekciji. Na 
treningu pionirske reprezentance v Kranj
ski gori seje izkazalo, da Jesen ičani , razen 
ene izjeme, komaj znajo plavati. Ljubljan
čani in Škofjeločani, ki jih je poleg naš ih 
največ v reprezentanci, so bili s »šolo v 
naravi« na morju, kjer so absolvirali teča
je plavanja. 

Lanski zače tek s s m u č a r s k i m i tečaji 
o s n o v n o š o l c e v je spodbuden. To mora 
postati stalna praksa. Smislu nadaljnje 
selekcije je kol ič ina vadbe — teden — bi
stveno premalo. Vprašanje je, če so Šole 
sposobne opraviti bistveno več. Najbrž 
bodo morali področni klubi, ki so se izred
no izkazali v pretekli sezoni, prevzeti 
glavno breme. Seveda prioriteta ne sme 
ostati na papirju. Podpora klubom je 
s m e š n o nizka, zadnji č a s je, da se to spre
meni. 

Kot zanimivost za konec naredimo še 
š t ev i lke vseh Štirih selekcij. Prva — šolski 
tečaji okoli 700, druga — klubi okoli 150, 
tretja — smučarska zveza Jesenice 20 in 
četrta — reprezentanca 11. Torej množič 
nost ni kvaliteta. 

V E R I Ž N A K R I Ž A N K A 

Za vodoravne vrste ao podani opiai v obi
čajnem vratnem redu, za navpične pa po 
stolpcih kot pri italijanski križanki . V liku 
je 36 črnih polj. Za pomoč je nekaj črk že 
vpisanih na svoje mesto. 

VODORAVNO: naziv nase delovne orga
nizacije, — adresar — plod oljke, — puč, 
upor, — italijansko mesto (naša pisava), — 
pritok Donave v ZRN, — ljubkovalno 
žensko ime (Jerneja), — žuželka, ki 
skeleče piči, — eden od kontinentov, — 
kratica za vojno pošto , — mlečni izdelek, 
— vrsta ravnila, — podredni veznik, — 
začetnici slovenskega pevca mlajše gene
racije, — prepiri, — koča, — grški mito
loški kralj, — mesto v Romuniji, — 
domača žival , — rimska 4, — morska 
žival, — latinski predlog (k), — telovadni 
element, — indijsko m o š k o ime, — oznaka 
za krvni faktor, — čarovnik , vrač , .--
raven, — del voza, — ime črke, — pote-
sena, pomirjena, — nemški predlog, — 
lahek tropski les, — tuje ž e n s k o ime. 

NAVPIČNO: strupen kemijski element, 
— izdaja, — ljubkovalno ime Goethejeve 
matere, — nekdanji obrtnik, ki je skrbel za 
hlajenje, — sestavni del zemeljske skorje, 
— stevnik (množ.) , — letni čas , — hrvaško 
mesto, — kratica za akademski klub, — 
grška valuta, — jugoslovanski polotok, — 
francoski vedeževa lec in napovedovalec 
prihodnosti, — gotski kralj, — š a h o v s k a 
figura, — češk i pisatelj, (Alois), — začet
nici slovenskega skladatelja iz prejšnjega 
stoletja, — kratica za eventualno,"—"ita

lijanski č len , — začasna oznaka vozil, — 
odgovor na kontra, — zimsko prevozno 
sredstvo. — rimski filozof in naravoslovec 
(Tit Lukrecij), — začetnici predsednika 
DS Železarne, — vzklik, — ovel, posušen , 
- potreba, sila, — snežni plaz, — kem. 
znak za kalcij, — poziv v goste, — kem. 
znak za erbij, — nasprotje od narobe. 

REŠITEV VERIŽNE KRIŽANKE 

Črtice označujejo črna polja. 

ŽELEZARNA J E S E N I C E , IMENIK -
O L I V A - UDAR, VIDEM - ISAR -
N E J A , OSA - AVSTRALIJA - VP, 
SIR - - - TRISO - - - K A R , 
R(OPRET) J(ANKO) - - ZDRAHE 
- KOLIBA. E A K - A R A D - K R A V A -
IV, B - A L G A — AD — P R E V A L - , RAM 
- RH - M A G - - N I V O - , O J E -

E M - UMIRJENA - - , - A N - BALSA 
- EULALIA. 

Z A H V A L A 

Zahvaljujemo se obč insk i s trelski 
zvezi Jesenice, ker so nas povabi l i , 
naj se u d e l e ž i m o memorialnega 
pokala M i r k a D i m c a v streljanju, za 
cvetje in venec na grob M i r k a 
D i m c a . . . . . . . . 

d r u ž i n a D i m e 

D E Ž U R N A T R G O V I N A 
v soboto, 24. septembra, 

bo na Jesenicah od 15. do 
19. ure odprta trgovina 

S A M O P O S T R E Ž N A R O Ž -
C A N A P L A V Ž U , J E S E N I 
C E . 

Kaj bomo gledali v kinu 

Z A H V A L A 

Ob smrt i n a š e mame, stare mame 
in babice 

M A R I C K E C V E T K O , 
roj. Z o rman. 

se naj lepše, zahvaljujemo za pisno 
in ustno soža l je in vsem, k i so jo 
spremili na njeni zadnji poti . H v a l a 
tud i sostanovalcem iz Terenske 
ulice in okolice za venec in denarno 
p o m o č . Posebno pa hvala za nesebič
no p o m o č Je len i in A s i m u D i z d a -
reviČu. H v a l a tudi dr. D r a ž i č u . L e p a 
hvala vsem za obisk na domu, daro
vano cvetje in pevcem z Javorn ika 
za ža lo s t i nke . 

V s e m še enkrat t i soče ra hvala . 
Ž A L U J O Č I : h č e r k a M i l a z 
m o ž e m J o ž e t o m , vnuk Pavel , 
vnukinja Mija z m o ž e m Jane
zom in pravnukinji Marija in 
Magda 

Z A H V A L A 

Ob nenadni in težki izgubi na šega 
dragega moža , oče ta , starega oče ta , 
brata in str ica 

F R A N C A C V E N K E L J A 

se iskreno zahvaljujemo vsem so
sedom, sorodnikom in znancem, k i 
so nam v t ežk ih dneh stal i ob strani . 
Lepo se zahvaljujemo zdravnikom 
in s t r e ž n e m u osebju internega 
oddelka bo ln i šn ice Jesenice. Iskrena 
hva la pevskemu zboru za ža los t inke . 
Posebej se zahvaljujemo vsem, k i so 
nam iz raz i l i sožal je , v a š č a n o m in 
vsem osta l im darovalcem vencev in 
cvetja, kakor tud i vsem, k i so po
čast i l i njegov spomin in ga spremili 
na njegovi zadnji pot i . 

Ž A L U J O Č I : ž e n a Jerca , h č e r 
ka M a g d a z d r u ž i n o , sestra, 
brata in ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi n a š e g a dragega 
m o ž a , oče t a i n starega o č e t a 

A N D R E J A O B L A K A 

se najtopleje zahvaljujemo vsem, k i 
so ga spremil i na njegovi zadnji pot i . 
N a j l e p š a hva la vsem darovalcem 
vencev i n cvetja, sostanovalcem, 
posebno d r u ž i n i K o š n i k , j esen išk i 
godbi na pihala , pevskemu zboru in 
tov. Skube tu za tople besede, izre
čene ob pokojn iku . 

Ž A L U J O Č I : ž e n a Gabrijela, 
sin Andrej z ž e n o Brigito in vnuk 
Leon 

Z A H V A L A 

Ob nenadni izgubi dragega m o ž a 

M I L A N A S K R B C A 

se iskreno zahvaljujemo vsem daro
valcem cvetja, vsem sosedom za po
m o č in J o ž u Zormanu . Iskrena hvala 
upokojencem i n ko lek t ivu T O Z D f 
P l a v ž za venec. H v a l a tudi godbi in 
pevcem. Zahva la vsem, k i so ga 
spremil i na zadnji pot i . 

Ž A L U J O Č I : 
sorodstvo 

ž e n a in ostalo 

Z A H V A L A 

Osnovni organizacij i s indikata 
Transpor t se zahvaljujem za brez
p l a č n o bivanje v Cr ikven ic i . 

J o ž e Gorenc 

Z A H V A L A 

Osnovni organizacij i s indikata 
T O Z D Jeklovlek se iskreno zahva
ljujem za denarno p o m o č v času bo
lezni . M i l k a Petr ie 

Z A H V A L A 

Osnovni organizacij i s indikata 
T O Z D D r u ž b e n a prehrana se naj
lepše zahvaljujem za denarri<5 po
m o č v ča su bolezni. 

K a r o l i n a M a r k l e j 

Z A H V A L A 

Osnovni organizacij i s indikata 
T O Z D D r u ž b e n a prehrana se iskre
no zahvaljujem za denarno p o m o č v 
času bolezni. 

Ivanka C ind r i č 

K i n o R A D I O 
24. in 25. septembra amer i šk i C S 

barvni f i lm P R E G O N , v gl . vlogi 
K i r k Douglas , reži ja K i r k Douglas , 
ob 17. in 19. ur i . 

26. in 27. septembra i tal i jansko-
jug. barvni film Z A S E B N E P R E 
G R E H E , J A V N E Č E D N O S T I , re
žija M i k l o s Janisco, v gl. vlogi Lajos 
Balazsovi ts , ob 17. in 19. u r i . F i l m je 
bi l z ve l ik im uspehom prikazan na 
Fest 77. M l a d i n i do dopolnjenega 15. 
leta ne dovolimo ogleda. 

28. septembra amer, barvni f i lm 
P R E Š T E J S V O J E K R O G L E , reži ja 
W i l l i a m A . G r a h a m , v gl. vlogi C l i f f 
Pot ts , ob 17. in 19. ur i . 

29. septembra n i predstav. 
30. septembra franc. C S barvni 

film Z O P E T S E D M A Č E T A , reži ja 
Rober t Lamoureux , v gl. vlogi Jean 
Lefebvre, ob 17. in 19. ur i . 

1. in 2. oktobra amer, barvni f i lm 
V E T E R I N L E V , reži ja J o h n 
M i l l i u s , v gl. vlogi Sean Connery, ob 
17. in 19. u r i . 

K i n o P L A V Ž 
24. in 25. septembra italij .-jug. 

barvni film Z A S E B N E P R E G R E 
H E , J A V N E Č E D N O S T I , ob 18. in 
20. ur i . M l a d i n i do dopolnjenega 15. 
leta starosti ne dovol imo ogleda. 

26. i n 27. septembra amer. C S 
barvni f i lm P R E G O N , ob 18. in 20. 
ur i . 

28. septembra n i predstav. 
29. septembra i ta l i j . barvni f i lm 

N A S I L J E I N S T R A S T , ob 18. in 20. 
ur i . 

30. septembra amer. barvni f i lm 
P R E S T E J S V O J E K R O G L E , ob 18. 
in 20. u r i . 

1. in 2. oktobra i ta l i j . franc. barvni 
film K A M O R A M A F I J A IZ N A P O -
L I J A , ob 18. in 20. ur i . 

K i n o Kranjska gora 
24. septembra amer. C S barvni 

film R O L L E R B A L L , ob 20. ur i . 
25. septembra franc. barvni f i lm 

N E D E L J S K A Ž E N S K A , ob 20. ur i . 
28. septembra italij .-jug. barvni 

film Z A S E B N E P R E G R E H E , J A V 
N E Č E D N O S T I , ob 20. ur i . 

1. oktobra amer. C S barvni f i lm 
P R E G O N , ob 20. ur i . 

2. oktobra i t a l i j . barvni film N A 
S I L J E I N S T R A S T , ob 20. ur i . 

K i n o D O V J E - M O J S T R A N A 
24. septembra zah. nem. barvni 

f i lm K R A L J P E T R O L E J A , ob 
19.30. 

25. septembra amer. C S barvni 
f i lm R O L L E R B A L L , ob 19.30. 

1. oktobra italij .-jug. barvni f i lm 
Z A S E B N E P R E G R E H E , J A V N E 
Č E D N O S T I , ob 19.30. 

2. oktobra amer. C S barvni f i lm 
P R E G O N , ob 19.30. 

U R N I K V A D B E 
P R I T V D P A R T I Z A N Ž I R O V N I C A 

P O N E D E L J E K : od 17.00 - 18.30 - P I O N I R J I 
18.30 - 21.00 - O D B O J . M L A D I N C I 

T O R E K : 

S R E D A : 

Č E T R T E K : 

P E T E K : 

od 16.30 - 18.30 
19.30 - 22.00 

V A D B A S K A K A L C I 
O D B O J K A Č L A N I 

od 16.30 
18.15 
20.00 

od 16.30 
18.00 
20.00 

od 18.45 
20.00 

18.00 - A L P S K I S M U Č A R J I 
19.45 - T E K A Č I 
22.00 - Ž E L E Z A R N A M O Š K I 

18.00 - P I O N I R K E M L A D I N K E 
20.00 - Ž E L E Z A R N A Ž E N S K E 
22.00 - Č L A N I C E 

19.45 
22.00 -

S K A K A L C I -
O D B . Č L A N I 

T E K A Č I 
- M L A D I N C I 

O B V E S T I L O P L A N I N C E M 
Vsem obiskovalcem Triglavskega pogorja s p o r o č a m o , da 

je S ta ni c e v dom pod Trig lavom od 18. septembra dalje zaprt, 
in prosimo planince, naj ne vdirajo nasilno v postojanko in 
naj ne p o v z r o č a j o š k o d e na stavbi. 

Planinsko d r u š t v o 
Javornik — Kor . Bela 

O B V E S T I L O 
K l u b za vzrejo š p o r t n i h in s l užben ih psov B l e d prireja 1. in 2. 

oktobra 1977 od 8. do 16. ure na nogometnem igrišču v Lescah 
X I I . mednarodno tekmovanje šo lan ih psov po mednarodnem 

programu. 
P o k o n č a n e m tekmovanju bo skupinski nastop šo l an ih psov. 

Posebna skupina iz šolskega centra U J V Ljub l j ana bo pr ikazala 
uporabnost psov pri iskanju mami l in v drugih vešč inah . 

Mednarodnega tekmovanja se bodo udeleži l i l a s tn ik i psov iz 
Italije, Avst r i je in Jugoslavije. 

K ogledu tekmovanja vabi 
K l u b za vzrejo š p o r t n i h 

i n s l užben ih psov Bled 

Z A H V A L A 
Vsem krajanom Lipe , BI . Dobrave in K o č n e , kakor tudi gasil

skemu d r u š t v u BI. Dobrava , podjetjem in p r iva tn im obr tn ikom se 
T V D Par t i zan BI. Dobrava zahvaljuje za prispevke in dobitke, s 
ka te r imi so omogoči l i izvedbo veselice s s reče lovom, da smo zbral i 
dodatna sredstva za razvoj telesne kul ture v naši krajevni skup
nosti . 

H k r a t i se zahvaljujemo vsem, k i so neposredno pomagali pr i 
izvedbi veselice. Odbor 

P R O G R A M D R S A N J A 
I N D R S A L N I H P R I R E D I T E V 

D O 2 6 . S E P T E M B R A 
REKREACIJSKO DRSANJE: 
— petek, 23. septembra, od 20. do 22. ure — železarna Jesenice, 
— sobota, 24. septembra, od 14. do 16. ure in od 17. do 19. ure, 
— nedelja, 25. septembra, od 14. do 16. ure, od 17. do 19. ure in od 20. do 

22. ure. 
OPOZORILO! 

V primeru slabega vremena rekreacijskega drsanja v nedeljo, 25. septembra, 
zaradi TOMBOLE, ki bo v dvorani, NE BO od 14. do 19. ure, pač pa bo samo ob 
20. uri. 

H O K E J S K E PRIREDITVE: 
— četrtek, 22. septembra, ob 18.30 HK Jesenice : ATSE Graz — Avstrija — 

za karavanški pokal. 
Vstopnina: _ 
— odrasli 20 din, 
— šo l ska mladina 10 din, 
— upokojenci 15 din; 
— nedelja, 25. septembra, ob 9.15 GL Blejska Dobrava : DSG Rotschitzen 

— prijateljsko srečanje. 

GORENJSKA LIGA - TRENINGI: 
— sreda, 21. septembra, ob 21. uri HK Triglav Kranj, 
— sobota, 24. septembra, ob 19.30 HK Triglav Kranj, 
— nedelja, 25. septembra, ob 11.30 HK Podmežaklja Jesenice, 
— ponedeljek, 26. septembra, ob 22. uri HK Kokrica Kranj. 



Hokej na ledu 

V I S O K A Z M A G A , S L O V O I N K A T A S T R O F A 
Zadnji hokejski dogodki, ko govorimo 

o hokejistih Jesenic, so zahtevali tak na
slov. V mislih je n a m r e č treba imeti tri 
nastope lanskoletnih jugoslovanskih prva
kov: proti Olimpiji, ko so zmagali z 8:0 
(4:0, 2:0. 2:0), povratno srečanje za pokal 
evropskih prvakov proti italijanskemu 
prvaku Bolzanu na Jesenicah, ki se je kon
čalo z neodločenim rezultatom 6:6 (2:3, 
1:3, 3:0), hokejisti Jesenic pa so se tako po
slovili od pokala prvakov že v prvem kolu, 
saj so prvo srečanje v Ortiseju proti Bol
zanu izgubili z 2:6; in končno srečanje 
v Celovcu proti KAC. v okviru pokala Ka
ravank, ki ga je j e s e n i š k o moštvo izgubilo 
s katastrofalnim rezultatom 3:14 (1:1, 1:6, 
1:7). 

Ce potegnemo črto po teh treh srečanj ih , 
lahko v nekaj besedah rečemo, da so nas 
hokejisti Jesenic v prvih dveh tekmah, 
proti Olimpiji in Bolzanu na Jesenicah, po
vsem zadovoljili, proti Bolzanu so na tre
nutke igrali odl ično in je prava škoda, da 
je obramba na Čelu z Makucem napravila 
nekaj začetniških napak. Kajti če teh ne bi 
bilo, bi jugoslovanski prvaki zagotovo 
zmagali. To je torej svetlejša stran, K O go
vorimo o je sen i škem hokeju na začetku 
sezone 1977/78. Temna pa sta vsekakor 
poraz in prava katastrofa proti močno 
oslabljenemu K A C Tega jeseniški hokeji
sti niso doživeli vrsto let nazaj. Zadnji hud 
poraz je bila zmaga Dinama iz Rige, ki je 
pred leti prav tako na začetku sezone pre
magal hokejiste Jesenic z rezultatom 12:0. 

Poraz proti Ce lovčanom je torej resno 
opozorilo, da v j e sen i šk ih vrstah marsikaj 
ni tako, kot bi moralo biti. Pri tem dvoboju 
vsekakor ne smemo pozabiti, da je bilosoje-
nje izredno slabo. Avstrijski sodniki Linz-
bicher, Aker in Seebacher so sodili v ve
liko Škodo jugoslovanskega prvaka. Veli
kokrat niso prekinjali akcij domačinov . 
Čeprav je bilo očitno, da na modri črti ni 
bilo vse v redu. Dovoljevali so tudi 
preostro igro Ce lovčanom, na drugi strani 
pa so Jesen ičan i morali sedeti na klopi za 
kaznovane, tudi ko ni bilo prekrška. 
Skratka, sodniki so bili preveč pristranski 
za normalen potek srečanja. To je potrdil 
tudi funkcionar K A C Ruttnik, ki je obljubil 
vodstvu Jesenic, da bo od hokejske zveze 
Avstrije zahteval, da več ne pošilja takih 
sodnikov. 

Kljub temu pa to ne more biti opraviči lo 
za tako visok poraz, z enajstimi goli raz
like. Ko bi, kljub tistemu, kar seje dogajalo 

v ce lovški dvorani v ponedeljek zvečer, 
Jeseničani izgubili s tremi ali Štirimi goli 
razlike, bi se dalo to poraz sprejeti. Toda 
enajst zadetkov razlike pa ne. 

Seveda po enem hudem porazu, ki ga 
lahko to lmač imo tudi kot slabost moštva, 
ki se pač lahko pojavi na začetku vsake 
sezone, ne gre ocenjevati in že sedaj priha
jati do zaključkov, kako bo v letošnji se
zoni. To je namreč povsem nerealno, prav 
tako, kot je bilo nerealno po visoki zmagi 
Jesenic proti Olimpiji z 8:0 govoriti, da je 
naslov državnega prvaka že v j e sen i škem 
žepu. Ljubljančani, čeprav oslabljeni, so 
po tem porazu igrali vedno bolje. Najprej 
so v Ljubljani tesno izgubili proti K A C 
s 3:4, nato so premagali Bolzano v prija
teljskem srečanju s 4:2, v ponedeljek zve
čer pa so z A T S E iz Gradca igrali neodlo
čeno 5:5. Treba se je torej zavedati, da so 
moštva na začetku sezone. Manj ali več 
niso na ledu niti en mesec in so zato možne 
oscilacije v formi. 

Olimpije, kljub temu, da še zdaleč ni tista 
Olimpija izpred nekaj let, v Podmežaklji ne 
bi smeli podcenjevati. Podcenjevanje se je 
namreč v športu marsikateremu favoritu 
krepko maščevalo . Ce gledamo s tega sta
l išča, je morda tudi prav, da so jesenišk i 
hokejisti po dveh dobrih igrah (Olimpija, 
Bolzano) doživeli poraz, ki ga bodo lahko 
pametno izrabili, seveda Če se bodo zave
dali svojih napak. Nedvomno pa je, — Je
seničani so to pokazali tudi na začetku 
le tošnje sezone — da večkratni prvak Ju
goslavije igra dobro. Če se igralci maksi
malno borijo, če v igro vložijo višek svojih 
moči in Želje, da zabije jo gol. Tako je bilo 
proti Ljubljančanom in hokejistom Bol-
zana. č e tega ni, pride tako neugodno pre
senečenje , kot je bil poraz v Celovcu. 

Obupavati zaradi enega poraza na začet
ku sezone bi bilo nespametno in povsem 
nenormalno, ša zlasti, ker so jeseniški ho
kejisti pokazali, kljub temu da so v letošnji 
sezoni krepko oslabljeni, brez petih odlič
nih igralcev, da znajo dobro igrati. Seveda 
pa bodo že naslednje tekme pokazale, ali je 
bila katastrofa v Celovcu zgolj slučaj ali pa 
je resno opozorilo, da bo potrebno masikaj 
spremeniti. 

J e s e n i š k i ljubitelji hokejske vešč ine se 
bodo o tem lahko prepričali Že nocoj, v če
trtek, ko bo v Podmežaklj i gostovalo mo
š tvo A T S E iz Gradca. Srečanje sodi v po
kal Karavank, začelo pa se bo ob 18.30. 

D. 

J E S E N S K E Š P O R T N E I G R E 
S L O V E N S K I H Ž E L E Z A R J E V 

\ogom et 

TRIGLAV : JESENICE 3:5 (0:4) 
V nedeljo so jesenišk i mladinci gosto

vali v Kranju, kjer so'odigrali prvenstveno 
tekmo z mladinskim moštvom Triglava, 
katerega so zas luženo premagali z rezul
tatom 5:3 (4:0). 

Jesen ičan i so bili boljše moštvo pred
vsem v prvem polčasu srečanja, ko so po
polnoma nadigrali svoje gostitelje in tudi 
dosegli odloči lno prednost, saj so v tem 
delu igre dosegli kar štiri zadetke. 

V drugem polčasu so Jesen ičani , zado
voljni s prepričljivim vodstvom iz prvega 
polčasa, zaigrali bolj ležerno, kar so doma
čini s pridom izkoristili in ta del igre odlo
čili v svojo korist z rezultatom 3:1 ter tako 
dosegli dokaj ugoden rezultat za svoje 
moštvo . 

Gole za moštvo Jesenic so dosegli: Lam-
berger 2, Radič, Zec in LjujiČ. 

L O K A (SELEKCIJA): JESENICE 
1:2 (0:1) 

V soboto so jeseniški najmlajši nogome
taši gostovali v Skorji Loki, kjer so odigrali 
prvenstveno tekmo s selekcijo TKS Škofja 
Loka. za katero nastopajo igralci iz mo
štev: L T H , Alples (Železniki) in Alpine iz 
Zirov, ter zmagali z rezultatom 2:1 (1:0). 

Jesen i šk i najmlajši nogometaši so kljub 
temu, da so v moštvu selekcije Loke nasto
pili fizično močnejši igralci, diktirali celo 
tekmo oster tempo in si ustvarili lepo šte
vilo izredno lepih priložnosti za dosego 
gola, vendar jih Žal niso mogli izkoristiti, 
delno zaradi izredno težkega igrišča, delno 
pa zaradi neizkušenost i naših najmlajših 
igralcev. 

Gole za moš tvo Jesenic na tej tekmi sta 
dosegla: Bešič in Bakonič . 

V četrtek, 22. septembra, igra Člansko 
moš tvo zaostalo prvenstveno tekmo z mo
š tvom Bleda. Tekma bo ob 16,15 na Bledu. 

Košarka 

O B Č I N S K A 
T R I M L I G A 
V K O Š A R K I 

Mojstrana : Zaštreka 57:36, Pobjeda : 
TVD Partizan Javornik - Kor. Bela 27:26, 
Zelezar : Trhle veje 30:37, Zaštreka : 
Sportske novosti 50:53, Cike Cake : Sava 
43:36, Optimisti : Devetice 45:36, Trhle 
veje : Optimisti 53:29, Kovin : TVD Parti
zan Javornik — Kor. Bela 32:16, Mojstra
na : Kovis 56:14, PodmeŽaklja : Optimisti 
86:43, Trhle veje : Sportske novosti 98:39, 
Kovin : Pobjeda 20:0, Mojstrana : Devetice 
20:0. 

Tekmovalna komisija je odloči la , da 
moš tvo Kovin nastopa izven konkurence, 
ker za to ekipo nastopa Vito Vauhnik, ki 
aktivno igra pri košarkarskem klubu. 

Igralec Save Radimovič pa je kaznovan s 
prepovedjo igranja na petih tekmah, ker je 
udaril sodnika. 
Lestvica: 
Kovin 10 10 0 361:219 20 
Trhle veje 11 10 1 597:290 20 

M A R K I R A L I 
S M O P O T 

V nedeljo, 11. septembra, smo izvedli iz
let na Golico. Naša naloga je bila markirati 
pot. Prejšnje markacije so bile Že stare in \ 
slabe, tako da so se komaj videle. 

Kot prvi sva prišli na mesto midve s 
prijateljico. Prva najina markacija je bila 
dokaj žalostna. A kmalu sva lepo napredo
vali. K o n č n o je vrsta prišla še na druge, ki 
naj bi markirali. 

Hodili smo zelo počasi , saj smo na Suho 
Sedlo prišl i po št ir ih urah. Tam smo se 
p o š t e n o okrepčali . Nekaj se nas je javilo za 
n a dalj n j e markiranj e spodn j e poti n a 
Golico. Ostali pa so odšl i na vrh. Delo nam 
je Šlo te dobro od rok. Prijateljica je bila 
tako nadarjena za markiranje, da je 
poskusila kar na meni. Kmalu je bilo delo 
opravljeno. Počakal i smo ostale, da so 
prišl i z Golice. Potem smo se odpravili 
nazaj. 

V zahvalo nam je gozd podaril veliko 
lepih jurčkov. V Planino pod Golico smo 
prišli pisani od barve kot kakšni Indijanci. 

Alenka Lužnik 
oan. šo la P. V. Jesenice 

Mojstrana 11 9 2 463:346 18 
Sava 9 7 2 329:265 14 
Zelezar 9 6 3 379:275 12 
Sportske nov. 10 5 5 379:423 10 
T V D Partizan Javornik 
Koroška Bela 9 4 5 304:275 8 
Cike Cake - 2 9 •4 S 289:335 6 
Zaštreka 10 3 7 338:407 6 
PodmeŽaklja 10 2 8 327:420 4 
Devetice — 2 11 3 8 266:366 4 
Kovis - 2 10 3 7 210:344 4 
Optimisti — 4 10 2 8 257:386 0 
Pobjeda 11 2 9 231:378 - 2 

Razpored tekem: 
Petek, 23. septembra: ob 18. uri Kovin : 

Sava; 
sobota, 24. septembra, ob 15.30 Sava : 

Kovis, 16,20 T V D Javornik — Koroška 
Bela : Zaštreka, 17,05 Pobjeda : Optimisti; 

ponedeljek, 26. septembra, ob 15,30 Cike 
Cake : T V D Javornik - Koroška Bela, 
16,20 Zelezar : Sava, 17,05 PodmeŽaklja : 
Kovin, 18. uri Kovis : Trhle veje; 

sreda, 28. septembra, ob 15,30 Podme
Žaklja : Devetice, 16,20 Mojstrana : T V D 
Partizan Javornik — Koroška Bela, 17,05 
Zelezar : Sportske novosti, 18. uri Cike^ 
Cake : Kovin; 

četrtek, 29. septembra, ob 15,30 Sava : 
Z a š t r e k a 

V petek, 30. septembra, ob 17. uri bo na 
igrišču v Podmežaklj i sestanek vseh vodij 
ekip. 

Prijavijo se lahko tudi nove ekipe, ki do 
sedaj Še niso nastopale v TRIM ligi. 

BAJO 

M E M O R I A L 
M I R K A D I M C A 

Občinska strelska zveza Jesenice je v 
nedeljo, 18. septembra, na strel išču v Pod
mežaklji za konec dokaj uspešne sezone 
priredila tekmovanje za memorial Mirka 
Dimca. 

Otvoritve tekmovanja sta se udeležila 
tudi oče in mati pokojnega Mirka Dimca. 
Njegovi najožji sodelavci iz strelske 
družine »Matija Verdnik« pa so odnesli 
venec na njegov grob. 

Tekmovanja z malokalibrsko puško se 
je udeleži lo šes t občinskih ekip. Prehodni 
pokal je osvojila občinska strelska zveza 
Kranj z dobrim rezultatom 960 krogov, 
druga je bila ekipa občinske zveze Kamnik 
z 949 krogi, tretje Jesenice z 944 krogi, 
četrta Skorja Loka z 940 krogi, peta 
Postojna z 904 krogi, šesta druga ekipa 
Jesenic z 869 krogi in na sedmem mestu 
ekipa Radovljice z 848 krogi. 

Med posamezniki je bil najboljši Franc 
Naglic, Kranj, z 255 krogi od 300 možnih , 
drugi Ivan Podgornik z 247 krogi, tretji 
Peter Bertoncelj z 246 krogi, oba iz Kamni
ka, četrti Janez Otrin, Jesenice, z 244 
krogi, peti Edi Dobravec, Jesenice, z 242 
krogi. 

O b č i n s k a strelska zveza Jesenice se 
zahvaljuje za izkazano pomoč Tehničnemu 
biroju Jesenice, katerega član je bil tudi 
tov. Dime, konferenci sindikata že lezarne 
Jesenice in obč inskemu odboru ZZB NOV 
Jesenice, ki je bil tudi pokrovitelj tega tek
movanja. H. J. 

D V O R Š A K 
N A S E M I N A R J U 

V R I M U 
Na povabilo italijanske judo zveze, v 

znak zahvale za dobro sodelovanje s klubi 
v Italiji, predvsem pa s K Y O T O JUDO KAJ 
v Padovi, se je trener jesen i šk ih judoistov 
Brane DvorŠak udeležil v dneh od 7. do 11. 
septembra v Rimu seminarja, ki ga za 
svoje trenerje (zanje je obvezen) in mojstre, 
prireja italijanska judo zveza. Dvoršak je 
bil prvi tujec, ki je dobil vabilo za udeležbo 
na tem seminarju, ki ga Italijani prirejajo 
vsako leto, predvsem zato, da trenerje 
seznanijo z novostmi v judu, tako v praksi 
kot v teoriji. 

Seminarja se je udeleži lo nad tisoč 
trenerjev in mojstrov vseh starosti, med 
njimi je bilo tudi sto žensk. Seminar je 
vodil ob pomoči dveh Japoncev Nizozemec 
Anton Gees in g (7 dan), ki je v letih od 1951 

i& - x • 

Gneča na Špiku. Sedmega avgusta seje 45 planincev iz PD Gozd Martuljk 
povzpelo na Špik. Dve navezi sta preplezali severno steno. Tega dne je bilo 
na Špiku nad sto planincev (Foto: Srečko Koželj) 

do 1968, vse od pionirske do č lanske 
konkurence, osvajal prva mesta na evrop
skih in svetovnih prvenstvih, 1964 pa je bil 
v Tokvu tudi olimpijski zmagovalec. Gee-
sing uvaja predvsem pri nekaterih metih 
in tehnikah novosti, kar je vse prakt ično 
dokazal ter je tako spodbil tradicionalno 
miselnost, da mora biti met ali določena 
tehnika izvajanja taka, kot je bila že pred 
mnogimi leti. 

Urnik seminarja je bil za udeležence zelo 
zgoščen . Z delom so pričeli dopoldan ob 
devetih in končal i ob pol enih. Popol
danski del pa se je pričel ob šestnajst ih in 
končal ob dvajsetih. Delali so v 
skupinah po dvajset, saj je bil seminar v 
veliki olimpijski dvorani v Rimu. Geesing 
je prikazoval nove tehnike in potek 
treninga, pri tem so lahko sodelovali tudi 
trenerji, saj so lahko tudi sami pokazali 
način treninga v svojih klubih. Pr i takih 
prikazih se je med vodjem seminarja in 
udeleženci razvil pogovor o tem, kaj je 
dobro in kaj ni, kaj bi se moralo pri 
nadaljnjem delu v klubu še spremeniti v 
korist kvalitete in boljšega dela. Teoret ični 
del so vodili priznani strokovnjaki na 
svojih področjih. Teorija je obsegala 
p s i h o l o š k o pripravo tekmovalca, odnos 
trener — tekmovalec, športno medicino in 
kondicijsko pripravo jndista. Vsa preda
vanja so bila popestrena s filmi in diapozi
tivi. 

Kot je dejal D v o r š a k , se je na tem 
seminarju zelo veliko naučil , kar bo 
poskušal uporabiti tudi pri delu v judo 
sekciji pri T V D Partizan na Jesenicah. 
Povedal je tudi, da je bil povabljen na 
seminar, ki bo prihodnje leto, dobil pa je 
vabilo za obiskovanje š t i r imesečne medna
rodne judo šole, ki je namenjena tekmoval
cem, ki imajo v šoli poleg izpopolnjevanja 
v tehnikah možnos t pridobiti si višji pas. 

Dvoršak je ob tej priložnosti navezal 
tudi stike z raznimi klubi po Italiji, 
predvsem tistimi v severni Italiji, in plod 
takih stikov bo prav gotovo k a k š n o 
gostovanje italijanskega kluba na Jeseni
cah. 

Vabilo za ta seminar je priznanje tako za 
samega Dvoršaka kot za judo sekcijo pri 
T V D Partizan Jesenice. Žalostno je le to, 
da na slovenski judo zvezi niso pokazali 
pravega zanimanja, da se Dvoršak udeleži 
seminarja, saj so bili prej proti kot za, 
m o g o č e pa je bila kriva nevoščlj ivost . -

— tok 

V soboto, 17. septembra, so bile v Rav
nah na Koroškem jesenske športne igre 
slovenskih železarjev. Delavci iz kolek
tivov SOZD Slovenske že lezarne so se po
merili v nogometu, odbojki, plavanju, stre
ljanju in šahu. Tekmovanja je zelo uspešno 
organizirala komisija za športno rekreaci
jo pri sindikatu železarne Ravne, posa
mezne tekme pa so potekale na lepo ureje
nih športnih objektih. Na jesenskih šport
nih igrah so se dobro odrezali tudi šport
niki iz naše železarne, ki so bili zastopani v 
vseh petih športnih panogah. 

REZULTATI: 
NOGOMET: 1. železarna Store. 2. žele

zarna Jesenice, 3. železarna Ravne. 4. 
Veriga Lesce, 5. Žična Celje. 

ODBOJKA (ženske): 1. železarna Ravne, 
2. Plamen Kropa, 3. že lezarna Jesenice, 4. 
železarna Store. 

ODBOJKA (moški): 1. železarna Ravne, 
2. železarna Jesenice, 3. Plamen Kropa, 4. 
že lezarna Štore, 5. Veriga Lesce. 

P L A V A N J E - 100 m prosto: 
do 30 let: 1. Božo Stalekar (železarna 

Ravne) 2. Bojan Erženičnik (železarna 
Ravne) 3. Tomaž Mandeljc (Veriga Lesce), 
4. Saido Čučuk (železarna Jesenice), 5. Bo
žo Černe (železarna Jesenice); od 30 — 40 
let: 1. Janez Kokalj (Veriga Lesce), 2. Beno 
Ramuš (železarna Jesenice), 3. Alfonz Po
lajnar, 4. Zdravko Videršnik, 5. Drago Go
dec (vsi že lezarne Ravne); nad 40 let: 1. 
Alojz CUenšek (Veriga Lesce), 2. Anton 
Godec (Železarna Ravne), 3. Anton Muhar 

(Železarna Jesenice), 4. Enver Bajramovič 
(železarna š t o r e ) , 5. Franci Biček (železar
na Jesenice). 

100 m prsno: 
do 30 let: 1. Dušan Erženičnik (železarna 

Ravne) 2. Bojan Ravnikar (železarna Jese
nice), 3. Franjo ZapuŠek (železarna Rav
ne), 4. Tomaž Mandeljc (Veriga Lesce), 5. 
Rado Tolar (železarna Jesenice); 30 — 40 
let: 1. Drago Polanc, 2. Drago Godec, 3. 
Jaka Vidoršič (vsi že lezarna Ravne) 4. Sta
ne Kokalj (železarna Štore), 5. Beno 
Ramuš (železarna Jesenice); -nad 40 let: 1. 
J o ž e Rodič (že lezarna Ravne), 2. Niko 
Čebulj (železarna Jesenice), 3. Janez Vauh 
(železarna Jesenice), 4. Marjan Kavka (že
lezarna Štore), 5. Silvo Jeklar (železarna 
Jesenice). 

š t a f e t a 4 x 5 0 m prosto: 1. Železarna 
Ravne, 2. železarna Jesenice, 3. Veriga 
Lesce, 4. železarna Štore. 

Ekipno: 1. železarna Ravne, 2. železarna 
Jesenice, 3. Veriga Lesce, 4. železarna 
Štore. 

S T R E L J A N J E : 1. Anton Štrekelj (žele
zarna Ravne), 2. Ivan K oče v ar (železarna 
Štore), 3. Franc Bizjak (železarna Jeseni
ce), 4. Ivan Kajnik (železarna Ravne), 5. 
Evgen KorinŠek (železarna Ravne). 

EKD?NI VRSTNI RED: 1. že lezarna Rav
ne, 2. železarna Štore, 3. železarna Jeseni
ce, 4. Veriga Lesce, 5. Žična Celje. 

ŠAH: 1. železarna Jesenice, 2. železarna 
Ravne, 3. železarna Štore, 4. Veriga Lesce, 
5. Plamen Kropa. 

J.R.' 

P O H O D S O D E L A V C E V IZ 
T O Z D K O V I N O S E R V I S N A T R I G L A V 

Predsedstvo OO ZSMS Kovinoservis se 
j e ž e pri sprejemu akcijskega programa do
govorilo, da bo organiziralo pohod na Tri 
glav v mesecu septembru, ko ni več toliko 
obiskovalcev na planinah, ker se prične 
pouk v šolah, narava pa je še vedno prele
pa. Sklenili so, da na pohod povabijo tudi 
ostale č lane kolektiva. 

Na zadnjo sejo predsedstva OO ZSMS 
Kovinoservis so povabili tudi dva izkušena 
planinca in člana GRS, da pomagata pri 
organizaciji pohoda. Pripravili so točen 
načrt pohoda in pri tem upošteval i , da 
veliko prijavljenih še ni bilo nikoli na Tri 
glavu. Predsedstvo se je povezalo tudi z 
osnovno organizacijo sindikata ter zapro
silo, da udeležencem pohoda plača dve 
nočnini in da v nedeljo, 11. septembra, 
priredi za vse udeležence pohoda piknik ob 
Bohinjskem jezeru. Obe prošnji je izvršni 
odbor osnovne organizacije sindikata tudi 
ugodno rešil. 

Tako smo se udeleženci pohoda v petek, 
9. septembra, odpeljali proti dolini Vrata. 
Do Aljaževega doma v Vratih smo prispeli 
ob peti uri zjutraj. Vodja pohoda nas je 
takoj strnil v kolono, kjer smo se prešteli 
in ugotovili, da nas je dvaindvajset, in nato 
krenili proti cilju. Vodja pohoda nas je po
peljal po načrtovani proti preko Praga 
proti Kredarici. Po ravni poti smo se Še vsi 
veselo pogovarjali, ko pa se je pot pričela 
dvigati smo se vsi »zagrizli« v pot ter se 
kmalu zasopli. Mnogo se nas je prvič spo
prijelo s Stenami in klini v njih, toda nihče 
ni izgubil poguma in dobre volje, pa čeprav 
seje nebo začelo oblačiti. 

Prvič smo počivali ob Studencu. 
Veter, ki je postajal vedno hujši, nas ni 
pustil počivati predolgo, kljub vetrovkam 
in topli obleki nas je pričelo zebsti, zato 
smo se hitro odpravili proti domu na Kre
darici. Na poti od Studenca do Kredarice 
nas je objela Še megla, pa tudi kondicije je 
začetnikom pričelo zmanjkovati. Vendar 
so nam izkušeni tovariši pomagali in nas 
spodbudili, da smo kmalu prispeli do pla
ninskega doma Kredarica. 

Ko so prišli zadnji udeleženci do doma, 
so bili že mokri. Kmalu pa se je dež prelevil 
v pravo sodro, ki je tolkla po koči, vendar ' 
nam ni mogla do živega. Vodja pohoda 
nam je tudi sporočil , da se ne moremo dr
žati zadanega načrta ter bomo konec ne
vihte pričakali kar v domu na Kredarici. 
Kmalu pa je upravnik doma sporočil 
naš ima vodičema Jožu Kunšiču in Borisu 
Pervanja, ki sta člana GRS, da sta v stenah 
Triglava ostala dva ljubitelja gora in da 
potrebujeta pomoč. Naša tovariša sta takoj 
odhitela na pomoč. Ostali pa smo se na
gnetli ob oknih in vratih koče ter 
opazovali reševalce. Nato smo se zatopili 
v pogovor ali v igranje kart, nekateri pa so 
brali časopise . 

Potem pa je odjeknila vest, da se 
reševa lca vračata z enim planincem. Zopet 
smo ju nekaj časa spremljali s pogledi ter z 
daljnogledom opazovali, kako se spuščata 
proti Kredarici. Za pot, ki jo običajno 
opraviš v eni uri, sta potrebovala mnogo 

več. Ko sta pripeljala reševanca v topli 
dom, so Be sedaj trije Člani vrnili po 
drugega ponesrečenca, ki je verjetno 
omahnil preko skal. Toda vse iskanje je 
bilo zaman, kajti reševalci so našli samo 
kapo ponesrečenca, ki pa je bila na dveh 
straneh prežgana od strele, ter krvav sneg. 
kjer je verjetno omahnil nesrečni pla
ninec. Tako smo tudi mi, ki smo se prvič 
povzpeli na visoke gore, spoznali, kaj po
meni neurje v gorah in da gore zahtevajo 
tudi žrtve. 

Ker se neurje ni hotelo umiriti, smo 
kmalu odšli spat. Mnogi nismo bili 
navajeni trdih skupnih ležišč in tuljenja 
vetra, zdelo se nam je, da se cela koča 
maje, in premiš l jeva l i smo kakšno bo 
zjutraj vreme. 

Zjutraj smo pri zajtrku zvedeli, da je pot 
na vrh Triglava zaledenela in da vzpon pri
poročajo samo izkušenim planincem. Vo
diča sta odločila, da se ne bomo vzpeli na 
vrh, temveč bomo odšli proti koči Planika. 
Ko smo prispeli do nje, smo se žalostno 
ozirali proti vrhu Triglava, kamor se je 
vzpenjalo že nekaj planincev. Kmalu smo 
vsi, ki Še nismo bili na vrhu, začeli prositi 
vodiča, da nas vseeno odpelje tja, saj je 
bilo vreme sončno , skratka, idealno za 
vzpon. Po kratkem posvetu smo se odločili, 
da nas nekaj le odide na vrh. Hoja je bila 
veliko lažja, saj smo nahrbtnike pustili 
pred kočo. Pogumno smo stopali po poti in 
občudovali pokrajino pod nami. Obenem 
pa pazili na stopinje ter se oprijemali žične 
vrvi in k o n č n o prispeli do Aljaževega 
stolpa. Na vrhu smo se vsi podpisali v 
zvezekter žigosali razglednice in planinske 
izkaznice. Nato je bil na vrsti planinski 
krst in kar sedem udeležencev je dobilo 
udarce po zadnji plati s planinsko vrvjo. 
Nazadnje smo se še fotografirali ob Alja
ževem stolpu. 

Ob sestopu smo Še enkrat popili topel čaj 
ter se nato družno odpravili proti dolini 
Triglavskih jezer. Zopet smo lahko obču
dovali čudovito panoramo in se zadnjič 
upehali, ko smo prispeli na vrh Hribarje 
ter se nato spustili do prvega Triglavskega 
jezera. Odpočili smo se in umili ter se nato 
spustili do koče ob Triglavskih jezerih. 

Zopet smo prespali po planinsko. Druge
ga dne zjutraj smo odšli proti Bohinju. Vsi 
smo vedeli, da je tu konec pohoda in da bo 
ob jezeru piknik, obenem pa smo se bali 
spusta po Komarči , saj so nam izkušenejši 
tovariši povedali, da je spust utrujajoč in 
da je nevarnost, da »nabiješ« noge. Sestop 
v dolino se je srečno končal . Po 
»okrepčilu« pa smo se napotili proti Bo
hinjskemu jezeru, kjer je osnovna organi
zacija sindikata pripravila piknik. Pri
čaka la sta nas pečeno meso in pijača. 
Seveda tudi ni š lo brez nogometne tekme 
med najbolj vnetimi športniki . Končala se 
je neodločeno. 

Ob veselih pogovorih smo se nato začeli 
razhajati ter se odpravljati proti domu, z 
željo, da podobnih pohodov organiziramo 
še več. 

R. Miro 

P R E D P R I Č E T K O M 
S E Z O N E 

V soboto, 24. septembra, se bo pričela 
nova judo sezona. Za vstop v slovensko 
ligo se bo borilo sest ekip, od katerih bosta 
le dve imeli možnost nastopa v višji kako
vostni skupini. Kraj kvalifikacij je se 
neznan. 

Ker so judoisti Triglava že č lani slo
venske lige, bodo ekipo centra Gorenjske 
sestavljali judoisti iz Žirov in Jesenic, 
saj imajo tako več možnost i za uspeh. 
J e s e n i č a n e bodo v ekipi centra Gorenjske 
zastopali: Silvo Demšar, Simon Čebulj, 
S a š o Vrdoljak, Brane Dvoršak in Eko 
B e č i r o v i č , Zir i pa: Padovac, Tušek in 
Jereb. Fantom žel imo, da bodo na kvalifi
kacijah pokazali in dali od sebe res vse, da 
bo na njihovi strani tudi športna sreča in 
da bodo tako u s p e š n o zastopali center 
Gorenjske na kvalifikacijah. — tok 

Sodelavci iz TOZD Kovinoservis 

na vrhu Triglava 
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